
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

    محمودی فر در نوزدهمین جلسه شورای فرهنگ عمومی 
شــهر آوه گفت: باید مساله حمایت از فعالین فرهنگی مد نظر 

قرار گیرد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاداســلامی 
استان مرکزی، حسین محمودی فر رییس اداره فرهنگ و ارشاد 
اســلامی شهرستان ساوه از برگزاری نوزدهمین جلسه شورای 
فرهنگ عمومی شهر آوه در روز پنج شنبه  هشتم بهمن صبح با 
دستور جلسه اعتلاء جوانان - برنامه های دهه فجر و تشکیل و 
تقویت جبهه مردمی و انقلابی با حضور گودرزی بخشدار مرکزی 

و کلیه اعضا در محل دفتر امام جمعه شهر آوه خبر داد.
در این جلسه حجت الاسلام والمسلمین نیکویی ماهانی ضمن 
تبریک چهل و دومین سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی 
بیان داشت : دهه فجر یک واقعه تاریخی بزرگ و فراموش نشدنی 
در تاریخ انقلاب اسلامی ایران است. انقلابی که رساترین فریاد 
تاریخ، یعنی امام امت، آن را رهبری کرد و به فرجام رســاند و 

برای حفظ آن، با تمام وجود تلاش کرد.
امام جمعه شهر آوه افزود : انقلاب اسلامی مبتنی بر بینش 
عمیق توحیدی و الهام گرفته از انقلاب سرخ عاشورای حسینی 
بود،که در آن عده ای قلیل، با اعتقادی وسیع و راسخ، نیروهای 
کفر و باطل را شکست دادند و چشم قدرتمندان را خیره ساختند.

نیکویی ماهانی سال 1400 را سال عملیات پایه برای عملیات 
های  فرهنگی دانســت و افزود: سامانه راهبری فرهنگی باید با 
اولویت بندی مناطق ، ظرفیت شناسی و تشکیل کارگروه برنامه 
ریزی با هدف گذاری ،  برنامه ریزی و تنظیم وظایف در سامانه 

راهبردی فرهنگی تشکیل شود.
وی با اشاره به دستورجلسه ابتلاء فرهنگی جوانان بیان کرد: 
باید از ظرفیت جوانان در همه امور اســتفاده نمود و به منظور 
پیشگیری و کاهش آسیب های اجتماعی درجوانان طرح های 
حمایتی نظیر خرید مســکن ، وام ازدواج  و ایجاد اشــتغال را 

برنامه ریزی کرد.
بخشدار مرکزی با اشاره به اهمیت و جایگاه شورای فرهنگ 
عمومی عنوان کرد : مصوبات شــورای فرهنگ عمومی باید در 
راســتای برنامه ریزی و سیاست گذاری جهت پیشبرد اهداف 

فرهنگی بوده و ضمانت اجرایی نیز داشته باشد.
کیــوان گودرزی افزود : در چهل و دومین ســالگرد انقلاب 
اسلامی و با توجه به وضعیت در کلیه روستاهای شاخص بخش 
مرکزی مراسم گرامیداشت دهه فجر برگزار شود و مسئولین هم 

در کنار مردم در این مراسم شرکت نمایند.
گودرزی با اشــاره به موضوع جلسه عنوان کرد : نوجوانان و 
جوانان آینده سازان این نظام مقدس می باشند و باید در جهت 
رفع نیازهای آنان تلاش کرد و برای رسیدگی به مشکلات آنها 
در جلسه جداگانه از آنها دعوت به عمل آورد.حسین محمودی 
فر ضمن گرامیداشت چهل و دومین سال پیروزی انقلاب اسلامی 
بیان کرد : باید مساله حمایت از فعالین فرهنگی مد نظر قرار گیرد 
و به منظور ارتقاء سطح دانش فعالین عرصه فرهنگی باید مهارت 
های لازم نیز به آنها داده شــود.   رییس اداره فرهنگ و ارشاد 
اسلامی و دبیر شورای فرهنگ عمومی شهرستان ساوه افزود : 
در این خصوص باید آسیب شناسی درست و جامعی در سطح 
شهر باید صورت پذیرد و همدلی و هم افزایی و تبادل نظر بین 
فعالان فرهنگی بیشتر شود که نتیجه این همدلی تدوین برنامه 

های فرهنگی وزین در سطح شهر خواهد شد.
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 نظام برآمده از آموزه های دینی بر دو رکن 
رهبری صالح و خواست ملت استوار است

آغاز برنامه های گرامیداشت دهه فجر

سالروز رجعت تاریخی امام خمینی)ره( به ایران در 12 بهمن 1357 و شروع دهه 
فجر، روز گذشــته با برگزاری مراســمی همچون رژه موتورسواران در سراسر کشور و 
غبارروبی و عطرافشانی محل تولد امام خمینی در شهرستان خمین گرامی داشته شد.

مراسم گرامیداشت سالگرد ورود امام خمینی )ره( به میهن اسلامی در تهران و در 
محل مرقد مطهر امام)ره( نیز با سخنرانی حجت  الاسلام سیدمحمدحسن ابوترابی فرد 
انجام شد. امام جمعه موقت تهران در این سخنرانی اقتدار امروز ملت ایران را برآمده 
از مقاومت و ایستادگی شــان دانست و با بیان اینکه امام بزرگوار نماد عقلانیت، عزم، 
ایمان و ایثار بود درباره قیام تاریخی مردم ایران به رهبری امام گفت: در بهمن 57 یک 
قیام مهم به نام اسلام به پیروزی رسید که اصالت فرهنگی و نقش قرآن و عترت را در 
مدیریت و هدایت جامعه اسلامی و رویارویی با زیاده خواهان جهان به نمایش گذاشت.

به گزارش ایرنا، ابوترابی فرد در ادامه گفت: امام به عنوان یک فقیه در تراز قرآن راه 
را برای شــکل گیری نظام سیاســی هموار کرد که اولاً بر اصول و مبانی قرآن و سنت 
پیامبر اعظم)ص( و سیره پیشوایان معصوم دین استوار باشد و ثانیاً با تکیه بر این ارکان 
و اصول راه را برای عزت، عظمت و اقتدار ملت ایران و ملت اسلام هموار کند و ثالثاً به 
عنوان یک قدرت برآمده از دین و ملت اسلام در برابر همه جبهه کفر و نظام سلطه با 
اقتدار بایستد. او این اصول سه گانه را مبین مشی و مبانی اندیشه سیاسی امام دانست 
و با بیان اینکه نظام سیاســی برآمده از این آموزه ها بر دو رکن رکین رهبری صالح و 
خواست ملت استوار است، افزود: »رهبری در نظام اسلامی یا باید در دست امام معصوم 
باشد؛ که قطعاً اقوی و اعلم است. یا در دست فقیه صالح عالم عادل و مقتدر و شجاع 
باشــد که در زمان غیبت شایسته قرار گرفتن در این مکان خطیر است. اصل قطعی 
برآمده از ده ها آیه و روایت اســت. اصل دوم برای موفقیت این رهبر و پیشوا شناخت 
و فهم ملت و وفاداری ملت به او است. اگر مردم رهبر صالح را شناختند و در کنار او 
ایستادند، موفقیت ها و پیروزی ها قطعی است. رمز پیروزی انقلاب و حرکت عظیم ملت 

ایران در این دو اصل اساسی است.« 
مام جمعه موقت تهران ســپس قیام برای خدا را قیامی مبتنی بر علم، معرفت و 
اخلاص معرفی کرد و گفت: در نظام اسلامی باید همه مدیران این گونه قدم بردارند. 
بعد از چهار دهه ما  با دولت اسلامی فاصله داریم. قدم اول این بود که نظام اسلامی در 
22 بهمن ماه مستقر شد. قدم دوم هم برداشته شد. قدم سوم »دولت اسلامی« است. 
او در ادامه با اشاره به بیانات مقام معظم رهبری درباره فاصله داشتن با دولت اسلامی، 
ادامه داد: دولت اسلامی یعنی مجموعه ارکان نظام اسلامی شود و ما با این وضعیت 
فاصله داریم. مطمئن باشید هنگامی که دولت اسلامی شکل بگیرد، یعنی مدیریت در 
ســطوح بالا و میانی و در نهایت سطوح پایین در دست انسان های عالم و اهل ایمان 

و معرفت باشــد، آن گاه مشاهده خواهید کرد که چه رویداد عظیمی رخ خواهد داد. 
ابوترابی فرد با تأکید بر اینکه برای کاهش نرخ بیکاری و نرخ رشد اقتصادی و تورم و اصلاح 
نظام اقتصاد کشور باید سلوک مبتنی بر علم و عزم و اراده داشت، گفت: اگر قدم ها را 
درست برداریم، اقتدار دفاعی در عرصه اقتصادی تحقق خواهد یافت. انقلاب اسلامی به 
قدرت و استقلال سیاسی دست یافته و ملتی که از اقتدار و استقلال سیاسی بهره مند 
است، قطعاً در همه حوزه ها از جمله اقتصادی به موفقیت های بزرگ دست می  یابد و 
آینده برای شما و دشمنان شما روشن است. او با بیان اینکه امروز تمام سرویس های 
اطلاعات جهان اتفاق نظر دارند که ادامه حیات انقلاب اسلامی به معنای محو و نابودی 
رژیم صهیونیستی است، اصلی ترین پیامد سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران را 
مقابله ســازمان یافته با منافع نامشروع و زیاده  خواهانه امریکا و نظام سلطه دانست و 
گفت: در این راه با قدرت ایستاده  ایم و خواهیم ایستاد. تولیت مسجد مقدس جمکران 
نیز در آیین بزرگداشت چهل و دومین سالگرد ورود تاریخی امام خمینی)ره( به ایران 
که پیش از ظهر دیروز در جایگاه جلوس امام در بهشت زهرا)س( برگزار شد، یادآور 
شد: »شرق و غرب دنیا در طول مدت نهضت امام راحل، با اینکه با هم رقابت داشتند 
ولی در ممانعت از پیروزی امام با هم هماهنگ بودند و تلاش کردند که امام و نهضت 
ایشان پیروز نشود. 15 خردادها، 17 شهریورها، زندانی ها، تبعید امام و همه این تلاش ها 
فایده ای نبخشید و برخلاف اراده مستکبران، نهضت امام پیروز شد؛ نه اینکه فقط شاه 
ســاقط شد بلکه خاندان پهلوی و نظام شاهنشاهی ساقط شد و معجزه پیروزی حق 
بر باطل را در 22 بهمن 57 دیدیم.« حجت الاسلام محمدحسن رحیمیان با اشاره به 
تلاش های بی نتیجه مستکبران دنیا  برای به شکست کشاندن انقلاب اسلامی ایران 
از طریق  ترور و به شهادت رساندن شخصیت های نظام  و به راه انداختن جنگ علیه 
ایران  با بیان اینکه هر چه خون های مظلومان بر زمین ریخت، پایه های مبارک انقلاب 
مستحکم تر شد، افزود: پس از آن، انواع توطئه ها شکل گرفت و داعش یک نمونه از این 
توطئه هاست و داعش قصد نابودی جمهوری اسلامی را داشتند و سران امریکا به این 
نکته اعتراف کرده اند؛ این توطئه هم باعث استحکام بیشتر نظام شد و زمینه را فراهم 

کرد که قدرت منطقه ای جمهوری اسلامی را به اثبات برساند. 
رحیمیان با بیان اینکه ترامپ سال قبل با وقاحت گفت که فرمان ترور سردار سلیمانی 
را صادر کرده و دنیا شاهد بزرگترین تشییع پیکر فرمانده نظامی بود و یک سال بعد از آن، 
جهان شاهد خروج ترامپ از کاخ سیاه شان شد، گفت: اینها نشانه پیروزی حق بر باطل 
است و خداوند حق را بر باطل می کوبد تا آن را متلاشی کند و باطل نابود خواهد شد. 
او در پایان تصریح کرد: راه جمهوری اسلامی راه استواری است و انقلاب پیش می رود 

و امام راحل نوید داد که بیداری ملت ایران از نشانه های ظهور امام زمان)عج( است.

باید مساله حمایت از فعالین 
فرهنگی مد نظر قرار گیرد

رئیس روابط عمومی شــرکت گاز استان آذربایجان شرقی 
گفت: ورود به فصول ســرد سال و تجهیز و استفاده از وسایل 
گرمایشــی گازسوز، با رعایت توصیه های ایمنی ضامن حفظ 
جان مصرف کننــدگان گاز طبیعی خواهد بود.خبرنگار آوای 
اقتصاد /به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان آذربایجان 
شرقی، قنبری با اعلام اینکه برای حفظ جان خود احتیاط کنید، 
توضیح داد: متأسفانه با هر حادثه ناگوار ناشی از بی احتیاطی 
مصرف کنندگان، حلاوت تلاش شــبانه روزی پرسنل شرکت 
در توزیــع پایدار و ایمن گاز طبیعی به تلخی مبدل گردیده و 
کماکان سهل انگاری حادثه می آفریند.سخنگوی شرکت گاز 
اســتان افزود: با توجه به شرایط اقلیمی استان، غالباً نزولات 
آسمانی با طوفان و کولاک همراه می باشد که این امر یکی از 
مهم ترین دلایل جابجایی دودکش ها، ورود گازهای سمی به 
داخل محیط استفاده از وسایل گازسوز و متأسفانه منجر به فوت 
می گردد.قنبری با تأکید بر لزوم بازدید ادواری مســیر لوله ها 
و دودکش های متصل به وسایل گازسوز و استفاده از دودکش 
های استاندارد، افزود: دودکش سرد در زمان کارکرد نشانه خطر 
و بازگشت گازهای سمی ناشی از احتراق ازجمله گاز مونواکسید 

کربن به فضای داخلی استفاده از وسایل گازسوز می باشد.

احتیاط و رعایت توصیه های 
ایمنی در مصرف گاز طبیعی

تورم دراقتصاد ایران ازاواخر دهه 40 شمسی به یک پدیده و بیماری 
مزمن تبدیل شد. مزمن شدن تورم درایران به دوره ای بازمی گردد که 
دردهه 40 دلارهای نفتی وارد اقتصاد کشــور شــد و برای جذب آن 
معادلش ریال چاپ شد. همان معضلی که از آن با نام بیماری هلندی 
یاد می شود. پس از دهه 50 شمسی و اوایل انقلاب اسلامی یعنی حدود 
15 ســال پس از برنامه سوم توسعه که با اصلاحات ارضی نیز همزمان 
بود، حجم دولت آنقدر بزرگ شد که برای تأمین هزینه های خود باید 
میان تزریق دلارهای نفتی به اقتصاد یا استقراض از بانک مرکزی یکی 
را انتخــاب می کرد. بنابراین دراین دوره بزرگــی اندازه و وظایفی که 
برعهده دولت گذاشــته شد، به عنوان یکی از عوامل مهم تورم درکشور 
شناخته می شود. در حدود 7 سال گذشته نیز با وجودی که دولت به 
میزان زیادی استقراض از بانک مرکزی را کاهش داده است، اما پدیده 
دیگری به نام فســاد در شبکه بانکی که قیمت تمام شده پول درآن از 
قیمت فروش پول بیشــتر است، محرک جدیدی برای رشد نرخ تورم 
بوده که تا سال گذشته سهم بالایی در تورم زایی داشته است چرا که 
شبکه بانکی برای ترازکردن صورت های مالی خود به اضافه برداشت از 
بانک مرکزی روی می آورند و موجب چاپ بیشتر پول می شوند. مشکلی 
که با وجود مقابله جدی با آن همچنان وجود دارد. برهمین اســاس با 
توجه به مزمن بودن تورم دراقتصاد ایران، در تمام 50 سال گذشته تنها 
در چهار سال شــامل 1364، 1369، 1395 و 1396 شاهد تورم تک 
رقمی بوده ایم و درمابقی سال ها نرخ تورم دراقتصاد دورقمی بوده و تا 
50 درصد در ســال 1374 هم افزایش یافته است. درسال های 1395 
و 1396 در دولت یازدهم که تورم درکشــور تک رقمی شد، این مهم 
از طریق افزایش عرضه کل رخ داد و موجب شد تا تورم مهار شود. در 
این سال ها عرضه کل به صورت عمده از محل افزایش درآمدهای ارزی 
و فروش نفت بواســطه لغو تحریم ها صورت گرفت به طوری که درآمد 
ارزی 33 میلیارد دلاری درسال 1394 در سال های 1395 و 1396 به 
میزان قابل توجهی افزایش یافت. اما در سال 1397 علاوه برمشکلات 
ساختاری و سنتی مانند کسری بودجه و فساد شبکه بانکی که باعث 
رشد نرخ تورم می شود، مشــکل دیگری به نام تحریم به اقتصاد ایران 
افزوده شــد که عرضه کل را بواســطه کاهش درآمدهای ارزی و نفتی 
بشدت کاهش داد. این درحالی است که نقدینگی با همان آهنگ قبلی 
رشــد کرد. درهمین دوران بحران مؤسسات مالی و اعتباری غیرمجاز 
که ناشی از فساد درکشور بود، نیز تأثیر منفی شدیدی براقتصاد ایران 
داشت به طوری که دولت برای پرداخت سپرده های سپرده گذاران دراین 
مؤسسات، 33 هزار میلیارد تومان پرداخت کرد که با ضریب فزاینده این 
مبلغ 260 هزار میلیارد تومان نقدینگی جدید دراقتصاد خلق کرد که 

این حجم معادل 14 درصد از کل نقدینگی تاریخ اقتصاد ایران است.



2

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/11/13

شماره : 1016

 
 

 خبر
 ۱۹۱ هزار مستأجر وام ودیعه مسکن میگیرند

مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی از مشارکت 355 هزار 
مستأجر در طرح وام ودیعه مسکن خبر داد و گفت: تاکنون 3.9 هزار میلیارد 

تومان وام ودیعه مسکن به 191 هزار مستاجر پرداخت شده است.
پروانه اصلانی در یک برنامه رادیویی با اعلام اینکه پرداخت وام ودیعه مسکن 
تا پایان بهمن ماه به متقاضیان ادامه خواهد یافت، گفت: با آغاز به کار پرداخت 
وام ودیعه مسکن حدود 920 هزار نفر ثبت نام کردند که ۸2۸ هزار نفر حائز 
شــرایط شناخته شدند. تعدادی نیز به دلیل کامل نبودن استعلام های لازم و 
همچنین نداشتن مدارک مستدل از دریافت وام ودیعه مسکن، جا ماندند.اصلانی 
ادامه داد: در حال حاضر کسانی که بانک خود را برای دریافت تسهیلات ودیعه 
مسکن انتخاب کردند 355 هزار نفر هستند و این افراد نیز با پیامک هایی که 
از ســوی وزارت راه و شهرسازی به آنها اعلام شد به بانک ها برای دریافت وام 
مراجعه کردند.به گفته وی، از حدود 355 هزار نفری که بانک را برای دریافت 
تســهیلات وام اجاره مســکن انتخاب کردند، حدود 230 هزار نفر در بانک ها 
تشــکیل پرونده دادند و 191 هزار نفر نیز وام ودیعه مسکن را دریافت کردند 
که مجموع رقم پرداخت شــده طبق تازه ترین آمــار، 3.9 هزار میلیارد تومان 
است.مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی یادآور شد: پرداخت 
تسهیلات وام ودیعه مسکن برای تهران 50 میلیون تومان و برای سایر شهرها 
به ترتیب 30 تا 15 میلیون تومان به ازای هر خانوار مســتأجر واجد شــرایط 
اســت.وی در خصوص ویژگی ها و شرایط دریافت وام، توضیح داد: برای افراد 
تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی داشتن اجاره نامه همراه با کد رهگیری 
حذف شــده است و تنها معرفی نامه سازمان بهزیستی و کمیته امداد کفایت 
می کنــد. بقیه افراد باید برای اجاره نامه های خود کد رهگیری دریافت کنند و 
در عین حال باید وثایق بانکی را نیز به بانک ارائه بدهند.اصلانی ادامه داد: هم 
اکنون برای پرداخت وام ودیعه مســکن ســابقه داشتن چک برگشتی بررسی 
نمی شود و برای افراد کم درآمد تحت پوشش کمیته امداد و سازمان بهزیستی 
نیز ارائه گواهی سهام عدالت کافی است.مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن با اشاره 
به اینکه رویکرد سیســتم بانکی، همراهی با مردم در پرداخت تسهیلات اجاره 
مسکن بوده است، در بیان استقبال کم مردم از اجرای این طرح گفت: خیلی 
از مردم پیامک های ارسالی را ندیده و یا بی توجه به آن بودند. در عین حال با 
توجه به اینکه یکی از شروط داشتن کد رهگیری بود و تعدادی از مستأجران 
کد رهگیری نداشــتند عملًا از دریافت این تسهیلات جاماندند. در عین حال 
یکی از شروط مهم پرداخت این وام توسط سیستم بانکی ارائه گواهی درآمدی 
توســط مستأجران است که به دلیل نداشتن این گواهی، بخش عمده دیگری 

نیز عملًا این امکان را نیافتند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان کرد: 
در حوزه معدن 63 ماده معدنی در کشــور 
داریم که شــامل 37 میلیــارد تن منابع 

شناسایی شده است.
علیرضا رزم حسینی در بازدید و افتتاح 
ســه نمایشــگاه )رنگ و رزیــن، قطعات 
خودرو و ایــران کان مین1399( در جمع 
خبرنگاران، با بیان این مطلب، افزود: پیش 
بینی ها حاکی از ان آســت که با اکتشافات 
جدید انجام شده این مقدار به 60 میلیارد 

تن خواهد رسید.
وی اضافه کرد: بــا در نظر گرفتن این 
شرایط، کشورمان علاوه بر اینکه کشوری 
نفتی است، یک کشور معدنی نیز محسوب 

می شود.
وزیرصمــت با تاکید بــر اهمیت انجام 
سرمایه گذاری های جدید در حوزه معادن، 
گفــت: معــدن می تواند پا به پــای نفت 
پیشرفت کرده و ارز آوری و اشتغال مناسبی 

ایجاد کند.
 فعالیت سه شــیفته کارخانه ها 
علی رغم همه محدودیت ها و تحریمها

رزم حســینی در ادامــه با اشــاره به 
بازدیدهایی که از ســه نمایشــگاه )رنگ 
و رزیــن، قطعات خــودرو و ایــران کان 
مین1399( داشــته اســت، گفت: اغلب 
کارخانه هایی کــه تا به امروز بازدید کردم 

به صورت 3 شیفت در حال فعالیت هستند.

 افزایــش تولید در 2۹ رشــته 
صنعتی

وی همچنین با اشــاره به افزایش تولید 

در 29 رشته صنعتی، اضافه کرد: در حوزه 
صادرات نیز موفقیت های بسیار خوبی به 
دست آوردیم و ابلاغیه های جدید صادراتی 
ستاد اقتصادی دولت به این فضا کمک کرد.
برای   رســانه ها و صدا و سیما 

امیدآفرینی در جامعه گام بردارند
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به 
هماهنگی و هم افزایی میان تمام دستگاه ها 
بــرای حمایت از تولیــد، ادامه داد: فضای 
امیدوارکننده ای به رغم همه تحریم ها وجود 
دارد و رســانه ها و صدا و سیما نیز به امید 

آفرینی در این فضا کمک کند.

 تعهدات دو خودرو ساز به خوبی 
در حال عملی شدن است

رزم حسینی ادامه داد: در زمینه خودرو 
ما پیشــرفت های خوبی داشتیم و تعهدات 
دو خودرو ســاز به خوبــی در حال عملی 

شدن است.

 افزایش تولید در حوزه خودرو و 
رنگ و رزین با وجود تحریمهای ظالمانه

وزیر صمت همچنین افزایش تولید در 
حوزه خودرو و رنگ و رزین را قابل افتخار 
توصیف کرد و افــزود: این موفقیت ها در 
شــرایطی که تحت تحریم ها ظالمانه قرار 

داشته ایم، محقق شده است.

تعهدات دو خودرو ساز به خوبی در حال عملی شدن است

معمای ارزیابی مدیران در اقتصاد سیاست زده
رســالت نخبگان و اصحاب رسانه اســت که ازیک سو با دادن آگاهی به 
شــهروندان اجازه ندهند طرّاران میدان سیاســت بــا وعده های توخالی و 
فریبکارانه آنان را گرفتار مالباختگی در روز انتخابات کنند  و از سوی دیگر 
متولیان امر را وادار کنند به مســئولیت خود برای ارتقای فکری شهروندان 

و »بهبود کیفیت انتخابات« بی اعتنا نباشند 
 مؤلف تاریخ بیهقی در اثر سترگ خویش اشاره ای به مباحثه  بین هارون 
عباســی و وزیرش یحیی برمکی در مورد شــیوه ارزیابی استانداران دارد. 
هارون در مقایســه بین فضل برمکی و علی  بن عیســی دو استاندار سابق و 
فعلی خراســان، به میزان خراج گزافی که علی بن عیســی فرستاده، توجه 
دارد. اما یحیی، وزیر خردمند و دوراندیش به نارضایتی هایی که او با غصب 
امــوال مردم بــه آن دامن زده، و به زودی مردم خراســان را  علیه حکومت 
بغداد خواهد شــوراند، می اندیشد. گذشــت زمان نشان داد که حق با وزیر 
خردمند بــود، که خراج اندک اما رضایت رعیت را بر خراج گزاف همراه با 

نارضایتی آنان ترجیح می داد. 
اکنون  حدود هزار سال از دوران تألیف این مطلب می گذرد  اما هنوز خبری 
از رســیدن به شیوه ای کارشناســانه  برای ارزیابی کارنامه مسئولان نیست. 
به عنوان یک نمونه بســیار ساده و معمول، طرفداران و حامیان فلان مدیر 
ارشد، در دفاع از کارنامه او به اجرای پروژه های بزرگ در دوران مدیریتش 
اشاره می کنند  اما هرگز به هزینه این فعالیت ها یا میزان تعهداتی که برای 
تیم مدیریتی بعدی به ارث گذاشــته، اشــاره نمی کننــد.  به بیان دیگر در 
شــرایطی که با جابه جایی یا تعویض شیفت کارکنان خواربارفروشی محل، 
در اولین قدم موجودی صندوق مشــخص و ثبت می شــود، یا با تغییر تیم 
مدیریتی یک شــرکت کوچک، موجودی بانک و حتی تعداد برگه های چک 
با دقت کنترل شــده  و تحویل می شــود . اما در حوزه اجرائی مثلا با تغییر 
تیم مدیریت شــهری در کلان شــهر تهران بالاخره برای شهروندان معلوم 
نمی شــود تیم قبلی که ســکان مدیریت شهری را در دست داشتند، با چه 

میزان بدهی، مســئولیت را به تیم بعدی تحویل دادند.
همچنین شهروندان و صاحبان حق رأی که با تصمیم خود در انتخابات 
ریاســت جمهوری، مســئولیت را در اختیار فرد موردنظرشــان قرار دادند، 
هرگز نتوانســتند اطمینان حاصل کنند که بالاخره، دولت قبل با چه میزان 
ذخیــره ارزی و موجودی خزانه زمام امور را به دولت بعدی تحویل داد. در 
چنین فضایی و در شــرایطی که شهروندان به عنوان صاحبان حقیقی کشور 
نمی  توانند تصور درستی از عملکرد مدیران ارشد و امکانات در اختیار هر کدام 
از آنان در دوران مسئولیتشــان داشته  باشند، طبعا معیار معقول و منطقی 
برای ارزیابی عملکرد جریان های سیاســی و ســنجش میزان کارآمدی هر 
جریان فکری در اختیار رأی دهندگان نخواهد بود.  حال ابهام در مورد سایر 

ابعــاد و آثار عملکرد دولت ها را نیز به این نامعلومی اضافه کنید.
به راستی چگونه می توان عملکرد دولتی را که با یک تصمیم غلط موجبات 
تاراج ذخیره آب های زیرزمینی را با تشــویق کشــاورزان به حفر چاه های 
غیرمجاز فراهم می سازد  و عملکرد دولتی را که تلاش می کند تا حد امکان 
ســفره های آب را از تخریب بیشــتر صیانت کند، به اصطلاح با خط کشــی 
واحد سنجید؟ این قیاس ها برای کارشناسان هم دشوار است، چه برسد به 
شهروندان بی اطلاع از رموز تحلیل های کارشناسانه. خط و   نشان های تبلیغاتی 
که سردمداران جریان های سیاسی در ایام منتهی به برگزاری انتخابات برای 
طرف مقابل می کشــند، معلوم می کند چه مقدار اراده  برای ارتقای ســطح 

آگاهی شــهروندان و نجات آنان از سردرگمی انتخاباتی دارند.
 به بیان دیگر برخی جریان ها همواره ترجیح می دهند دانش شهروندان در 
عرصه ارزیابی عملکرد مدیران ارشد محدود و مخدوش بماند. زیرا در سایه 
این محدودیت می توان در صــورت لزوم یک مدیر با عملکرد غیرقابل دفاع 
را بــه رأی دهندگان تحمیل کرد و تصویری از او به عنوان یک ناجی بزرگ 
در اذهان عامه مردم ساخت. با پیروزی انقلاب اسلامی در بهمن ماه 1357 
این امید در دل مردم روشــن شــد که از این پس سرنوشت کشور با رأی 
آنان رقم خواهد خورد. برگزاری به طور متوســط یک انتخابات در هر سال 
نشــان از اهمیت انتخابــات و رأی مردم در این نظــام دارد. بااین حال آیا 
متولیان امر تدبیری برای افزایش درجه آگاهی شــهروندان از شیوه ارزیابی 
عملکرد مدیران ارشــد  و درنتیجه حضور آگاهانه و به دور از هیجانات بر سر 

صندوق آرا اندیشیده اند؟ 
به نظر می رسد این رسالت نخبگان و اصحاب رسانه است که ازیک سو با 
دادن آگاهی به شهروندان اجازه ندهند طرّاران میدان سیاست با وعده های 
توخالــی و فریبکارانه آنان را گرفتار مالباختگی در روز انتخابات کنند  و از 
سوی دیگر متولیان امر را وادار کنند به مسئولیت خود برای ارتقای فکری 
شهروندان و »بهبود کیفیت انتخابات« بی اعتنا نباشند  و تریبون های عمومی 
را بیش از این در اختیار ســخنورانی که ناآگاهی شهروندان از رموز سنجش 

کارشناســانه عملکرد دولت ها را به نفع خود می دانند، قرار ندهند.

لایحه جامع آب تا پایان دولت تقدیم مجلس می شود
وزیر نیرو با اشاره به تدوین لایحه جامع آب گفت: این لایحه تا پایان 

دولت دوازدهم تقدیم مجلس شورای اسلامی می شود.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو )پــاون(، »رضا اردکانیان« 
شــنبه شــب در گفت و گوی ویژه خبری شبکه دوم سیما اظهار داشت: 
ویرایــش اول تدوین لایحه جامع آب که پس از تصویب به قانون تبدیل 
می شــود، با مشارکت همه دســتگاه ها، فعالان، دانشگاه ها و انجمن های 
علمی انجام شده که حداکثر تا یکی دو هفته آتی این ویرایش روی وب 

سایت گذاشته می شود.
وی افزود: فراخوانی نیز داده خواهد شد تا همه کسانی هم که در این 
مشــارکت نبودند اگر نظرهایی دارند، ارائــه کنند و در همین دولت این 

لایحه را به مجلس تقدیم می کنیم.
وزیر نیرو همچنین درباره طرح آمایش سرزمین گفت: این واقعیت را 
پذیرفتیم، ســازمان برنامه و بودجه هم قول داده تا پایان امسال طرح را 
ارائه می دهند اما ما از اسفند 96 کار خود را شروع کردیم، طرح سازگاری 
با کم آبی اســتان ها با مشارکت 5، 6 وزارتخانه و سازمان مرکزی تدارک 

دیده شده است.
وی گفت: این طرح برای 12 اســتان تصویب شــده و تا پایان دولت 
دوازدهم تمام استان های کشور طرح مصوب سازگاری با کم آبی خواهند 

داشت.
اردکانیان در عین حال گفت: خوشــبختانه موفق شــدیم با یک کار 
کارشناســی وســیع در طول یک سال گذشــته و با همکاری نزدیک با 
سازمان امور اداری و استخدامی کشور، معاونت آب وزارت نیرو و شرکت 

مدیریت منابع آب را یکی کرده و ساختار جدید آن را بر اساس مدیریت 
حوضه آبریز شکل دهیم.

وی گفت: این ســاختار روز چهارشنبه تصویب و ابلاغ شد و زمینه ای 
خواهد بود که مشــکلات مدیریت آب کشور کمتر خواهد شد.اردکانیان 
درباره وضعیت سیل بندهای استان های گلستان و لرستان گفت: با توجهی 
که شد و منابع خوبی که در اختیار ما گذاشتند، عملکرد ما در سال های 
9۸ و 99 در لایروبی ها، احداث ســیل بندها و مهندســی رودخانه خیلی 
بیشتر از گذشته بود.وزیر نیرو گفت: گزارش هیئت ویژه ریاست جمهوری 
مرکب از استادان همه دانشگاه ها به مسئولیت رییس دانشگاه تهران منتشر 

و 14 حکم اجرایی توسط رییس جمهوری برای همه دستگاه ها برگرفته 
از این گزارش ابلاغ شد.

امیدواری ما این است که همانطور که رهبر معظم انقلاب از ما خواستند 
که سیل را به عنوان نفع برای جامعه ببینیم و خسارت نداشته باشد، در 
شــرایط پیش رو که انتظار سیلاب ها به دلیل تغییر اقلیم می رود، بیشتر 
بهره مند از این منابع آب شــیرین باشیم.وزیر نیرو همچنین در خصوص 
بدهــی وزارت نیرو به پیمانکاران اظهار داشــت: در دولت دوازدهم، ما با 
ســاز و کارهای قانونی که در قوانین بودجه ســالیانه برای ما گذاشته اند، 
برای تهاترها و انواع مختلف، 59 هزار و 950 میلیارد تومان از بدهی های 
خــود به تولید کنندگان غیر دولتی برق، پیمانکاران، مشــاوران و تامین 
کننــدگان تجهیزات و همینطور بدهی های بانکــی را تهاتر کردیم و به 
همین نســبت هم بدهی ایجاد شد، چرا که این صنعت در حال چرخش 

است و بدهی بلاوجه نداریم.
وی گفــت: اکنون حــدود 40 هزار میلیارد تومــان بابت مابه التفاوت 
قیمت های تمام شــده و قیمت تکلیفی بنا به گزارش سازمان حسابرسی 
از دولت طلبکاریم و بدهکار معتبری هســتیم. وزیــر نیرو همچنین در 
خصوص پویــش #هرهفته-الف-ب-ایران گفت: پویش #هرهفته-الف-

ب-ایــران بــه صورت منظم اجرا شــد و با طرح هایی که فردا یکشــنبه 
در ســی و نهمین هفته پویش در خراسان شــمالی و کردستان با بیش 
از 4 هزار و 700 میلیارد تومان ســرمایه گذاری افتتاح می شــود،  تعداد 
 پروژه های پویش به 220 پروژه می رسد که حدود 60 هزار میلیارد تومان 

برای این ها هزینه شده است.

وزیر راه و شهرسازی درباره تغییر مسیر پرواز ترکیش 
ایر به باکو )جمهوری آذربایجان( که شــب گذشته در 
پرواز اســتانبول- تهــران رخ داد، گفت: این شــرکت 
هواپیمایی و خلبان این پرواز باید درباره رفتار و تصمیم 

غیرعادی خود توضیح دهند.
 محمد اسلامی، وزیر راه و شهرسازی،  بعد از مراسم 
افتتــاح 12 طرح عمرانی در فرودگاه مهرآباد تهران در 
جمع خبرنگاران در خصوص اتفاقی که روز گذشته رخ 
داده و تغییر مســیر ناگهانی خلبان ترکیش که موجب 
پراکنده شدن شایعه دریافت حمله هوایی و تغییر مسیر 
ناگهانی شد، گفت: هیچ شرایط خاصی در آسمان ایران 
نبوده و امکان فرود در فرودگاه امام خمینی )ره( هم بوده 
است و در این خصوص از سازمان هواپیمایی خواستیم 
از نماینــده ترکیش ایرلاین و خلبان پرواز درباره رفتار 

غیر عادی توضیحات بخواهد.
اســلامی با اشــاره بــه ایــن موضوع که شــرایط 
فــرود در فــرودگاه امام فراهــم بوده اســت و با این 

وجــود خلبان به فــرودگاه باکــو رفته اســت افزود: 
 فــرودگاه باکــو، فــرودگاه جایگزیــن بــوده اســت 

و سازمان هواپیمایی کشــوری هم تلاش کرد با اعلام 
بیانیه در این باره روشنگری کند.

به رفتــار غیرعادی خلبان  راه  واکنش وزیر 
ترکیش ایر و پخش صدای آژیر در تهران

محمد اسلامی در خصوص صدای آژیری که همزمان 
با این رویداد در غرب تهران شنیده شد نیز گفت: صدای 
آژیری که در تهران شنیده شد به دلیل اتصال یک سیم 
برق بوده و بعد هم خاموش شده است و هیچ ارتباطی 
به فرودگاه امام و پروازها شــبانه نداشــته است.وی در 
پاسخ به سوالی درباره پروازهای عبوری از آسمان ایران 
گفت: دشمن می جنگد تا آسمان ما را از سهم پروازهای 
عبوری حذف کند. ما باید به شــدت بجنگیم تا ســهم 
خود را از دست ندهیم و همسایه های ما اصلًا نگاه مالی 
به پروازهای عبوری ندارند و اســتکبار صرفاً می خواهد 
مــا را زمین بزند و درآمدهای ما را از پروازهای عبوری 
کاهش دهد. درحال هماهنگی با نیروهای مسلح برای 
ایجاد مسیرهای هوایی مستقیم هستیم.وزیر راه در آخر 
گفت: به شرکت فرودگاه ها با مصوبه دولت اختیار داده ایم 

تا تعرفه های پرواز عبوری را کاهش دهد.

رئیس هیات مدیره و مدیرعامل صندوق ضمانت صادرات ایران از آمادگی این 
صندوق برای پشتیبانی از توسعه صادرات و سرمایه گذاری ایران در کشورهای 

عضو اتحادیه اقتصادی اوراسیا خبر داد.
سیدعبدالله سجادی در نشست دیپلماسی اقتصادی ایران و اوراسیا  با اشاره 
به محدودیت سیســتم بانکی کشور در روابط کارگزاری با بانکهای خارجی به 
دلیل تحریم های ظالمانه آمریکا،اظهار داشت :صدورضمانت نامه های متقابل 
با کمک موسسات همتا از راهبردهای جدید این نهاد حمایتی در جهت ایجاد 
امنیت تجارت خارجی اســت .وی با اشــاره به اینکه از 5 کشورعضو اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا بجز قرقیزستان سایر کشورها دارای صندوق ضمانت صادرات 
ملی هستند، ازانعقاد تفاهم نامه همکاری میان صندوق ضمانت صادرات ایران 
با این موسســات برای تسهیل جریان تجاری، سرمایه گذاری میان کشورمان 
با اوراسیا خبرداد و همکاری این نهادها را راهکار مناسب برای پر کردن خلاء 
روابط بانکی کشور با اوراسیا عنوان کرد .رئیس هیات مدیره ومدیرعامل صندوق 

ضمانت صادرات ایران با اشاره به اختصاص ۸00 میلیون دلار سقف پوشش برای 
5 کشور روسیه ، قزاقستان ، ارمنستان ، قرقیزستان و بلاروس ، افزود: حمایت 
و پشتیبانی از صادرات از طریق پوشش ریسک های سیاسی وتجاری اوراسیا 

در اولویت کاری این صندوق قرار خواهد گرفت .
ســجادی افزود: علی رغم اختصاص سقف تعیین شده ۸00 میلیون دلار 
متاسفانه میزان استفاده تجار کشور از این خدمات تاکنون قابل توجه نبوده است.

رئیس هیات مدیره ومدیر عامل صندوق ضمانت صادرات ایران با اشاره به 
وجود تفاهم نامه های همکاری صندوق ضمانت صادرات ایران  با موسســات 
متناظر در روسیه موسوم به اگزیار ، قزاقستان موسوم به قزاق اکسپوت ، ارمنستان  
EIAA  و بلاروس موسوم به اگزیم گارانت، اجرایی سازی تفاهم نامه های مذکور 
را در جهت پیشبرد دیپلماسی اقتصادی با منطقه اقتصادی اوراسیا از برنامه های 
آتی این نهاد مالی و بیمه ای عنوان کرد .شایان ذکر است نشست دیپلماسی 
اقتصادی ایران واوراســیا با شرکت سفرای کشور و دیپلمات های کشورهای 
روســیه ، قزاقستان ، بلاروس ، ارمنستان و قرقیزستان و رضا اردکانیان ، وزیر 
نیرو ، زادبوم ، رئیس سازمان توسعه تجارت و مقامات عالی رتبه اقتصادی در 

محل همایش های رایزن در حال برگزاری است.

واکنش وزیر راه به رفتار غیرعادی خلبان ترکیش ایر و پخش صدای آژیر در تهران

پوشش صادرات به اوراسیا تا سقف ۸۰۰ میلیون دلار توسط صندوق ضمانت صادرات ایران

 
امنیت، اقتدار و صلابت امروز کشورمان، مرهون زحمات ایثارگران است 

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی تهران با اشــاره به رشادت های 
رزمندگان در طول ۸ ســال دفاع مقــدس گفت: امنیت، اقتدار و صلابت 

امروز کشورمان، مرهون زحمات ایثارگران است.
 به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
تهــران، پروانه رضایی بختیاری در نشســت با ایثارگران اداره کل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی اســتان تهران که  با هدف شناسایی نیاز جامعه کار 
و تولید با حضور حجت الاســلام والمسلمین نوروزی نایب رییس حقوقی 
و قضایی مجلس و رییس فراکســیون ایثارگران مجلس شورای اسلامی، 
مســعود آزادی مشاور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در امور ایثارگران، 
سرتیپ دوم پاسدار سید مجید برهمند جانباز ۸5 درصد برگزار شد، گفت: 
روایت زندگی ایثارگران نشان از ارزش بی انتهای مقام ایثارگری و قهرمانی 
این تبار اســت. رزمندگان اسلام، مخلصانه از میهن اسلامی دفاع کردند 
و امنیت، اقتدار و صلابت امروز کشور عزیزمان، مرهون زحمات این قشر 
ایثارگر است که با قدرت دفاعی و حماسه رزمندگان غیور اسلام و اهداء 

خون ایران اسلامی را بیمه کردند.

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان تهران افزود: رزمندگان ایران 
اسلامی در طول هشت سال دفاع مقدس در حساس ترین دوران تاریخ با 
قامتی بر بلندای ابدیت، گام های استواری در راه حقیقت خواهی برداشتند. 
تلاش های ایثارگران ســبب شد تا آرمان حقیقت خواهی و عدالتخواهی 

تبلور پیدا کند. خانواده های معظم شهدا و ایثارگران زینب گونه در مقابل 
تمام مشــکلات ایستادگی کردند تا بتوانند مقاومت را به صورت زنده به 
نمایش بگذارند. اگر امروز در ســطح جهان کشورمان حرفی برای گفتن 
دارد در سایه رشادت های دلاوران ایران اسلامی و شهدا و ایثارگران است.

در این نشست حجت الاسلام والمسلمین نوروزی نماینده مردم رباط 
کریم در مجلس شــورای اســلامی و از آزادگان هشت سال دفاع مقدس 
بیــان کرد:  امام خمینی)ره( بنیانگذار کبیر انقلاب اســلامی میراث دار 
پیغمبران بود که بدون داشــتن تشکیلات و ابزار کافی برای پاسداری از 

حق و مبارزه با طاغوت قیام کرد.
وی  گفــت:  خداوند به مؤمنان وعده می دهد که برای آنان جامعه ای 
صالح بوجود آورد و زمین را در اختیارشان قرار دهد  دینشان را در زمین 
چیره و برتر  سازد و امنیت را جایگزین ترسشان نماید. با این وعده الهی 
انقلاب اسلامی با داشتن این همه دشمن طی این 42 سال مستحکم تر 
از قبل با قدرتی بی ســابقه در جهان پا برجاســت که این نشان از قدرت  

مسلمان ایرانی است.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/11/13

شماره : 1016

رییــس کل بانک مرکزی بــا بیان اینکه 
افزایش توان خودروسازی کشور و ایجاد بازار 
رقابتــی در این صنعت باید در دســتور کار 
باشد، تاکید کرد: صنعت خودروسازی کشور تا 
رسیدن به نقطه مطلوب فاصله دارد و انتظار آن 
بود زودتر روی پای خود بایستد و از وضعیت 
صنعت »نوزاد« خارج شود، البته خودروسازان 
در سال های اخیر گام های مناسبی در این 

راستا برداشته اند.
به گزارش روابــط عمومی بانک مرکزی، 
دکتــر همتی در بازدیــد از مجموعه »ایران 
خودرو« با بیان اینکه محدودیت های ناشی 
از تحریم موجب شــد خودروســازان ما به 
ارتقای توانمندی های خود در صنعت خودرو 
دســت یابند،  تصریح کرد: در یکی دو سال 
اخیر اقدامات خوبی در زمینه داخلی سازی 
تولید خودرو انجام شده و البته در این راستا 
حمایت های نظام بانکی تا حد امکان از صنعت 
خودروســازی در راستای جهش تولید ادامه 

خواهد داشت.
دکتر همتی تاکید کرد: نظام بانکی کشور 
در راستای فرمایشات مقام معظم رهبری مبنی 
بر ضرورت برنامه ریزی برای رشد 50 درصدی 
در تولید خودرو و داخلی سازی قطعات خودرو، 
حمایت های خود از این صنعت را ادامه خواهد 

داد و بر این اساس تامین مالی به میزان 10 
هزار میلیارد تومان از طریق اوراق گام و 5 هزار 
میلیارد تومان منابع بانکها برای دو خودروساز 

اصلی کشور در نظر گرفته شده است.
وی ابزار امیدواری کرد: اقدامات آغاز شده 
در صنعت خودروســازی کشــور طی سال 
های اخیر با ثبــات و برنامه ریزی و با تکیه 
بر توانمنــدی های داخلی اســتمرار یابد و 

میزان وابستگی خارجی و ارزبری این صنعت 
کاهش یابد.

رئیــس کل بانک مرکزی بــا بیان اینکه 
استفاده از اوراق گواهی اعتبار مولد )گام( نقش 
مهمی در تأمین زنجیره تولید خودروسازی ایفا 
می کند،  تاکید کرد: »گام« ظرفیت بالایی برای 
تأمین مالی غیرتورمی بخش تولید و صنعت 
کشور دارد که دستورالعمل های آن از سال 

گذشته به شبکه بانکی ابلاغ شده و  بر همین 
اساس خودروسازان وارد این عرصه شده اند و 
تاکنون با همکاری بانک ها از مزایای این طرح 
بهره مند شده اند. لذا مابقی تولیدکنندگان 
نیز می توانند از این اوراق که موجبات رشد و 
جهش تولید را فراهم می آورد استفاده کنند. 
رئیس شــورای پول و اعتبار مصوبات این 
شورا و بانک مرکزی به منظور ارتقای صنعت 

خودروســازی را موثر خواند و گفت:  شورای 
پول و اعتبار مصوبــات خوبی برای حمایت 
از صنعت خودروسازی و قطعه سازی داشته 
که باعث شده بخش زیادی از مشکلات این 

صنعت برطرف شود. 
وی ادامــه داد: در عین حــال امیدواریم 
خودروسازان نیز به وعده های خود عمل کنند 
که منجر به افزایش رضایت مشتریان و ارتقای 

تولید داخلی خودرو شود. 
همتی افزود: »اصلاح نظام قیمت گذاری«، 
»نظام عرضه و فروش خــودرو«، »واگذاری 
اموال مازاد شــرکت های خودروســازی« و 
»نظام زنجیره تامین مالی« چهار اصلی است 
که اگر در صنعت خودروسازی کشور به خوبی 
رعایت شود شاهد شکوفایی بیش از پیش این 

صنعت خواهیم بود. 
خاطرنشــان می شود گواهی اعتبار مولد 
)گام( طرحی اســت که با هدف ابزارســازی 
برای تأمین اعتبار واحدهای تولیدی در قالب 
زنجیره تأمین ایجاد شده است. گواهی اعتبار 
مولــد به عنوان ابزاری بازار محور و با قابلیت 
نقل و انتقال در بازارهای پول و سرمایه در کنار 
سایر ابزارهای موجود  تسهیلات جدیدی را 
برای تامین اعتبار بنگاه ها و رونق تولید فراهم 

می کند.

شهروندزدایی نه حاشیه نشینی 
در 15 ســال گذشته، حوزه سیاسی با خودداناپنداری و قدرت طلبی از یک 
ســو و تسخیرشدگی توسط بورژوازی مستغلات رانتی از سوی دیگر، زیر پرده 
شــعارهای دهان پرکن اجتماعی، همــواره از پیروی از یک برنامه علمی جامع 
مسکن، انباشت دانش آن و ایجاد سازوکارهای نهادی قابل تعمیم و تکرار گریزان 
بوده و به این ترتیب از اکثریت جامعه شــهروندزدایی کرده، آن ها را به حاشیه 

رانده و در تله فقر گرفتار کرده است.
بیش از یک ســوم جمعیت 63 میلیونی شهرنشین ایران در سکونتگاه های 
غیررسمی، بافت های فرســوده، محلات فرودست شده و مسکن های نامتعارف 
زندگی می کنند؛ به طور مثال فقط در داخل شهر تهران نزدیک به سه میلیون نفر 
در چنین محلاتی زندگی می کنند که به آن ها هم برخی حاشیه نشین می گویند. 
به چنین اجتماع عظیمی نمی توان و نباید حاشیه نشین، محله های مبتلا، فقرا، 
کلونی های مهاجران، محل آسیب های اجتماعی و... گفت. با درنظرگرفتن اینکه 
در سال 1355 نسبت ساکنان مسکن نامتعارف شهری تنها پنج درصد بوده و 
اکنون به بالای 30 درصد رسیده است، یعنی رشد آنچه به غلط حاشیه نشین 
نامیده می شود، از رشد شهرنشینی بیشتر بوده است و هرچه می گذرد بر شتاب 
آن افزوده می شود. پس دیری نخواهد گذشت که حاشیه نشین نامیده شدگان، 
متن اصلی جامعه خواهند شد؛ چراکه در گذشته این ساکنان عمدتاً از کم درآمدها 
بوده اند، اما افزایش چهاربرابری تعداد واحدهای مســکونی خالی بین سال های 
95-13۸5 و رسیدن بهای یک مسکن متعارف به 15 تا 20 برابر درآمد متوسط 
سالانه یک خانوار شهری، درحالی که حد قابل تحمل آن از لحاظ اقتصادی برای 
خانوار پنج برابر است؛ نشان می دهد که نسل جدید طبقه متوسط هم چاره ای 
جز زندگی در مســکن نامتعارف نخواهد داشــت. این روند تشدید هم خواهد 
شد: به طور مثال تعداد واحدهای مسکونی خالی شهر تهران حداقل 500 هزار 
واحد بوده و در سال های گذشته هم تعداد معاملات واحدهای مسکونی نوساز 
از واحدهای مسکونی شروع و تکمیل شده در این شهر کمتر بوده است. بنا بر 
آخریــن گزارش بانک مرکزی در دی ماه 1399، تعداد معاملات آپارتمان های 
مســکونی شهر تهران نسبت به دی ماه سال قبل 67.1 درصد کاهش داشته، 
اما قیمت متوســط یک مترمربع آن 9۸.3 درصد افزایش یافته اســت، که این 
نمی تواند دلیلی جز معاملات صوری برای بالا نگه داشتن قیمت مسکن داشته 
باشــد. اما نه تنها دولت و مجلس، بلکه رسانه ها و منتقدان هم فقط به حاشیه 
موضــوع می پردازند و بیهوده ارقام بودجه را بالا و پایین می کنند و از گفتمان 

مؤثر درباره برنامه شکستن این تله ها خبری نیست.
در سال 1373 در گزارشی پنج جلدی به نام »حاشیه نشینی در ایران: علل و 
راه حل ها« )نام حاشیه نشینی انتخاب سازمان برنامه و بودجه و غیر قابل تغییر 
بود( به اثبات رســاندیم که این شهروندزدایی )decitizenisation( کم درآمدها 
در برنامه های توسعه و به خصوص مسکن و شهرسازی است که باعث گسترش 
شتابان سکونتگاه های غیررسمی با وجود گذاشتن قانون مترقی زمین شهری و 

عرضه مصالح ساختمانی و اعطای وام بانکی ارزان شده است.
در این گزارش بر شهرونددانستن کم درآمدها در برنامه های توسعه و راهبردها 
و راهکارهایی نظیر ساماندهیِ نظام بانکی برای پشتیبانی از کم درآمدها، تشکیل 
اتحادیه های تعاونی مسکن برای دربرگرفتن فراگیر کم درآمدها در محیط کار 
و محلات، توانمند و تواناسازی کم درآمدها، اعمال ضوابط شهری در استطاعت 
کم درآمدها در طرح های جامع و تفصیلی و آماده سازی های شهرهای موجود و 
جدید تأکید شد. اما برنامه توسعه دوم و به خصوص برنامه سوم درست خلاف 
این اقدامات را به انجام رســاندند و شورای عالی شهرسازی و معماری و وزارت 
مسکن و شهرسازی با رسمیت بخشیدن به تراکم فروشی و تغییر جهت یارانه های 
مسکن، در خدمت بورژوازی مستغلات رانتی درآمدند تا مسکن از دسترس طبقه 
متوســط نیز خارج شود. در نتیجه ابعاد اسکان غیررسمی شتابان تر و فراگیرتر 
شد، به طور مثال درحالی که تا سال 1355 در مجموعه شهری تهران فقط یک 
شهر 50 هزار نفری با اسکان غیررسمی شکل گرفته بود؛ تا سال 1390 تعداد 

آن ها به 33 شهر با جمعیت نزدیک به سه میلیون نفر رسید. 
به علاوه اسکان غیررســمی نه تنها شهرهای بزرگ که شهرهای متوسط و 
کوچک را نیز دربر گرفت. بالاگرفتن نارضایتی ها و چند ناآرامی شهری در دهه 
1370 به تصویب سند ملی ساماندهی و توانمندسازی سکونتگاه های غیررسمی 
در هیئت دولت در سال 13۸2 انجامید. سند تأکید داشت که: »اسکان غیررسمی 
به علت نبود فضای رسمی مناسب و در حد استطاعت اقشار کم درآمد شهری به 
وجود آمده است و از این رو بازنگری در برخورد متداول بخش دولتی- عمومی 
به این پدیده و به فرایندهای برنامه ریزی و طرح ریزی شهری به منظور تأمین 

فضای رسمی قابل زندگی برای این اقشار، یک اصل است«.
به این ترتیب برای اولین بار در ایران حقوق شــهروندی ســاکنان این 
ســکونتگاه ها به رسمیت شناخته شد: »حق اقامت و امنیت در سکونت به 
همراه مســئولیت پذیری مدنی، حق اقامت و امنیت در محل سکونت برای 
ساکنان اسکان غیررسمی موجود باید به رسمیت شناخته شود و از تخریب 
و تخلیه قهری و بدون مذاکره با ســاکنان دربــاره چگونگی تأمین فضای 
جایگزین پرهیز شــود. در برخورد با اسکان غیررسمی، سیاست گذاری نه 
بر مبنای بازدارندگی از حق مهاجرت و ســکونت در شــهر، بلکه بر مبنای 
تفهیم انجام تکالیف و وظایف شــهروندی ســاکنان در برخورداری از این 

حق است«. 
جامعیت و پیش نگری یکی از اصول اساسی این سند بود: »مشکلات ناشی 
از اســکان غیررسمی که لازم است در چارچوب راه حل هایی با قابلیت تعمیم، 
تکرار و بازگشــت هزینه ها چاره جویی شود، در حد استطاعت ساکنان باشد و 
جزئی از راهبرد توسعه شهری تلقی شود. برخورد جامع در هرگونه مداخله در 

جهت ساماندهی اسکان غیررسمی یک اصل است... 
همچنین لازم است با پیش نگری، بستر و زمینه اسکان اقشار کم درآمد جدید 
به گونه ای در پیرامون شهرها فراهم شود که در آینده امکان ارتقا و تعادل آن ها با 
اسکان شهری موجود به سادگی فراهم آید«.  در چارچوب برنامه چهارم توسعه و 
طرح جامع مسکن )مصوب 13۸4( این اصول با اتکا بر تجربه و دانش جهانی به 
کار گرفته شد تا برای اولین بار در ایران، سیاست مسکن اجتماعی تدوین شود.

 اما با عوام زدگی دولت احمدی نژاد کنار گذاشته شد تا با درآمد بادآورده نفت 
که نصیب آن دولت شد، یک پروژه »بنایی« به نام مسکن مهر جایگزین طرح 
جامع مســکن شود تا طرفدارانش آن را بزرگ ترین پروژه بنایی ایران در طول 
تاریخ بنامند؛ غافل از اینکه این پروژه که نه قابل تعمیم و نه تکرار است، نه تنها 
به کار ساماندهی و توانمندسازی سکونتگاه های غیررسمی، بافت های فرسوده، 
محلات فرودست شــده و مسکن نامتعارف نمی آید و نیز در پیش نگری و ایجاد 
نهادها و ســازوکار اسکان اقشار کم درآمد جدید موفق نمی شود، بلکه با صرف 
کلان بودجه دولت و اعتبارات بانکی برای مســکن مهر )نزدیک به 50 درصد 
تشکیل سرمایه ثابت کشور(، اقتصاد ایران را همراه با رفاه اجتماعی به سراشیبی 
وارد می کند. نارسایی های مسکن مهر باعث شد در دولت روحانی بازنگری طرح 
جامع مسکن در دستور کار قرار گیرد، اما در میانه تدوین و خارج از چارچوب 
آن، ناگهان در سال 1393 هیئت دولت تمام رشته های سند ملی ساماندهی و 
توانمندسازی سکونتگاه های غیررسمی و بازنگری طرح جامع مسکن را پنبه کرد 
و سند ملی راهبردی احیا، بهسازی و نوسازی و توانمندسازی بافت های فرسوده 
و ناکارآمد شهری )موسوم به بازآفرینی شهری( را بدون هیچ تدبیر و برنامه ای 
جایگزین آن ها کرد. بازآفرینی شــهری که در واقع بازگشت به رویکرد برنامه 
سوم )حذف سیاست اجتماعی( در برنامه ششم توسعه بود، زیر پرده شعارهای 
دهان پرکن، بار دیگر یارانه های مســکن را به بورژوازی مستغلات رانتی سپرد 
که به آن نام »توســعه گر« اعطا شده بود! این دست بی تدبیری ها، ناآرامی های 

شهری سال های 1396 و 139۸ را در پی داشت.

 
 

 
 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایلام گفت: چهار شرکت تعاونی با ایجاد 
114 فرصت شــغلی همزمان با دهه فجر در ایلام به صورت ویدئو کنفرانس 

افتتاح می شود.
به  گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان ایلام، 
شــکراله شیرخانی در نشست مجازی با خبرنگاران استان اظهارکرد: شرکت 
تعاونی های 35۸2 دانش بنیان دره شهر، 13۸4 پرورش میش، شرکت تعاونی 
مسکن نظام مهندسی ایلام و مسکن دانشگاه علوم پزشکی ایلام در ایام دهه 

مبارک فجر به صورت ویدیو کنفرانس به بهره برداری می رسند.
وی افزود: ظرفیت شرکت تعاونی 35۸2 دانش بنیان دره شهر ۸50 تن در 
سال با میزان سرمایه گذاری 200 میلیارد ریال و شرکت تعاونی 13۸4 پرورش 
میش داشتی با یک هزار راس با میزان سرمایه گذاری 35 میلیارد ریال است.

شیرخانی ادامه داد: همچنین ظرفیت شرکت تعاونی مسکن نظام مهندسی 
ایلام 9 واحد با میزان سرمایه گذاری 110 میلیارد ریال و شرکت تعاونی مسکن 

دانشگاه علوم پزشکی 144 واحدی با میزان سرمایه گذاری 1۸0 میلیارد ریال 
اســت.وی تصریح کرد: مجموع سرمایه گذاری شرکت های تعاونی افتتاحی 

525 میلیارد ریال و میزان تسهیلات پرداختی به این تعاونی ها نیز بیش از 
200 میلیارد ریال است.

تجلیل و سرکشی از خانواده شهدای کارگری و کارکنان، تجلیل از کارگران، 
تعاونگران در عرصه کار و تلاش، برگزاری مسابقات ورزش در فضای مجازی و 
حقیقی، برنامه های ورزش همگانی پویش دوشنبه های کارگری در واحدهای 
کارگری، حضور مجازی در خبرگزاری ها، حضور در رادیو، حضور در صداوسیما، 
برگزاری نشست خبری و تجلیل از برگزیدگان مسابقات قرآنی جامعه کار و 

تلاش استان از سایر برنامه های این اداره کل در دهه فجر است.
در دهه فجر امسال بیش از 3 هزارو 400 برنامه در ایلام در قالب 21 کارگروه 
تخصصی کار برنامه ریزی و اجرای برنامه های ویژه بزرگداشت سالگرد پیروزی 

انقلاب اسلامی را انجام می دهند.
آیین های دهه فجر امسال با شعار محوری » انقلاب اسلامی، بالنده و مقتدر 

، چون کوه استوار « اجرا می شوند.

چهار شرکت تعاونی با ۱۱۴ فرصت شغلی در دهه فجر افتتاح می شوند

مدیرکل تشکلات کارگری وکارفرمائی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از 
رشد 72 درصدی تشکل های کارگری و کارفرمایی نسبت به سال 91 خبر داد.

به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، »فرزاد یوســفی« مدیرکل ســازمان های کارگری وکارفرمائی با 
»احمدرضا معینی« دبیرکل  کانون عالی  هماهنگی شــوراهای اسلامی کار 
کشور، »احمد کشوری« و »محمد مرجانی« اعضاء هیئت مدیره کانون شوراهای 
اســلامی کار استان با »عبداله قدوسی«مدیرعامل صنایع شیر ایران دیدار و 

گفت و گو کرد.وی تصریح کرد:  شــرکت هایی که تشــکل کارگری دارند با 
مشکلات و تنش کارگری کمتری مواجه هستند.وی با اشاره به اهمیت تشکل 
های کارگری در حمایت از کارگران تاکید کرد: هدف اداره کل سازمان های 
کارگری و کارفرمایی تسهیل گری در امور تشکل ها و ارتباط کارگر و کارفرما 
به صورت دوجانبه اســت .مدیرکل سازمان های کارگری وکارفرمائی وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی از مدیرعامل شــرکت صنایع شیر ایران )پگاه( در 
راستای اهمیت به تشکل های کارگری تقدیر کرد.»احمدرضا معینی« نیز در 

این دیدار تاکید کرد: در مجموعه هایی که فرهنگ تعامل و همدلی میان کارگر 
وکارفرما حکم فرما شــده است، پیشرفت آن مجموعه کاملا مشهود بوده و از 
لحاظ اختلافات کارگر و کارفرمائی و شکایات در مراجع حل اختلاف پرونده 
ای طرح نشده است.»عبداله قدوسی« مدیرعامل صنایع شیر ایران نیز در این 
دیدار تصریــح کرد: با افزایش روحیه تعاملات بین کارکنان و تاکید ویژه به 
مدیران ارشد شرکت های گروه، در راستای حمایت از نیروی انسانی و صیانت 

ازکار می توان به اهداف والای سازمانی دست یافت.

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت تعاون،کار و رفاه 
اجتماعی مهمترین اقدامات، برنامه ها و سیاست های این 

معاونت در حوزه شفافیت را تشریح کرد .
به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت 
تعاون ،کار و رفاه اجتماعی »غلامرضا پناه » ضمن تشریح 
برنامه های اجرایی در حوزه شــفافیت بر مصارف مالی 
گفت : برقراری سیســتم های کنترلی مناسب به منظور 
پیشــگیری از انحراف در مصــرف منابع مالی با بودجه 
مصــوب ، گزارش به موقع نتایــج حاصل از تصمیمات 
دستگاه اجرایی )دستور خرج یا برنامه هزینه( که سبب 
انحراف مصرف منابع از بودجه مصوب می شوند و  تجزیه 
و تحلیل اصلاح فعالیت های بهبود درخصوص برنامه های 
مدیریت شفاف بر مصارف منابع مالی با هدف پشتیبانی 
از اهداف و اســتراتژی های دستگاه  از جمله اقدامات در 

این حوزه است.
 به گفته وی ثبت و گزارش نحوه مصرف منابع ملی 
دستگاه مبتنی بر تعامل حسابداری بخش عمومی ،  ارائه 
بــه موقع گزارش های مالی بــه مراجع نظارتی )دیوان 
محاســبات، اقتصاد و دارایی، سازمان برنامه و بودجه(، 
کنترل های داخلی به منظور کاهش خطا در ارائه گزارشات 
مالی به مقامات بالا و تصمیم گیرندگان دستگاه از جمله 

مهمترین اقدامات  در این حوزه محسوب می شود .

 معاون توسعه مدیرت و منابع  وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی،  مطالعه و شناسایی رویه های موجود،طراحی 
روش های نوین پاسخگویی به ذینفعان با رویکرد سرعت 
و دقت، تعیین سطح دسترسی به اطلاعات مالی دستگاه 
برای ذینفعان بر اساس طبقه بندی اطلاعات و متناسب 
با نیاز آنها  را از  دیگر سیاست های در دست اجرای این 
وزارتخانه در حوزه شــفافیت ذکر کرد.  وی در خصوص 

اقدامات و برنامه های اجرایی مرتبط با شفافیت در زمینه 
بودجه نیزگفت :اجرای پروژه محاسبه قیمت تمام شده 
خدمات و فعالیت ها، انعقاد تفاهم نامه بودجه ریزی مبتنی 
بر عملکرد با معاونت های تخصصی در سال جاری وایجاد 
ســامانه نظارت بر پروژه های عمرانی با هدف بارگذاری 
قراردادهای عمرانی و صورتجلســات بــه منظور ایجاد 
شفافیت و جلوگیری از بروز تغییرات بعدی در قراردادها 

از جمله مهمترین این اقدامات است .
 معاون توســعه مدیریت و منابــع وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی بررســی صورت وضعیت های ارســالی 
پیمانــکاران به منظور مطابقت با نقشــه ها و میزان کار 
اجرا شده و تطبیق آن با بخشنامه های نظام فنی اجرایی 
کشور، تهیه مستندات  و برآورد ریالی پروژه ها برای ایجاد 
پایه قیمتی مناسب و پرهیز از ارائه پیشنهادات نامتعارف 
در مناقصات ومدیریت پروژه ها همزمان با اجرا به منظور 
جلوگیری از اسراف و تحمیل بار مالی اضافه بر پروژه ها 
را از دیگر اقدامات این وزارتخانه در این بخش ذکر کرد .

  پناه به برنامه های اجرایی شــفافیت در حوزه های 
مرتبط با اداره کل پشــتیبانی نیز اشــاره کرد و افزود : 
تمامی مراحل انجام معاملات  وزارتخانه در بستر سامانه 
تدارکات الکترونیک دولت انجام می شود. مستند سازی 
مراحل انجام معاملات با رعایت ضوابط و مقررات و اطلاع 
رسانی عمومی معاملات در پایگاه ملی مناقصات و جراید 
کثیر الانتشار ،تهیه کالاها و خدمات با ارزش ریالی بالای 
10 درصد حد نصاب معاملات خرد از طریق سامانه ستاد 
،رعایت بخشنامه های ممنوعیت خرید کالاهای خارجی 
دارای مشابه داخلی در راستای حمایت از تولیدات داخلی 
و واگــذاری وظایف تصدی گری بــه بخش غیر دولتی  
ازجمله اقدامات دیگری بود که پناه به آنها اشاره کرد .

با وجود آنکه بارها جلساتی بین نمایندگان مجلس و 
وزرای مرتبط با حوزه مسکن به منظور کنترل قیمت مصالح 
ساختمانی برگزار شده، بنا به اذعان نمایندگان بی نتیجه 
بوده و در این شــرایط عمده سود مصالح به جیب واسطه 
ها می رود. در بازار مسکن هم که از حدود دوماه قبل به 
رکود معاملات و آرامش قیمت رسیده بخر و بفروشها برای 
خانه های زیر قیمت طمع کرده اند تا در آینده با نرخهای 

بالاتر به خریداران واقعی بفروشند.
 رشد قیمت فولاد و سیمان که تاثیر مستقیم بر قیمت 
تمام شــده مسکن دارد دولت و مجلس را به فکر کنترل 
بازار این کالاها انداخته است. برای چاره اندیشی به منظور 
کنترل قیمت تمام شده مسکن جلساتی بین نمایندگان 
مجلس با وزرای راه و شهرسازی و صمت برگزار شده است.

بررسی ها نشان می دهد برخی مصالح ساختمانی پس از 
خروج از درب کارخانه تا به دست مصرف کننده نهایی برسد 
مشمول 100 درصد افزایش قیمت می شود. نمایندگان 
مجلــس این معضل را نتیجه عدم نظــارت و ناکارآمدی 
دستگاه ناظر می دانند. با توجه به تولید این محصولات در 
داخل کشور و حتی صادرات این کالاها کارشناسان معتقدند 
بازارهای فولاد و ســیمان نباید از قیمت ارز متاثر شود و 
علت اصلی رشد قیمت نهاده های ساختمانی به عملکرد 
واسطه ها و دلالان برمی گردد.با توجه به افزایش قیمت 
مصالح ساختمانی، بخصوص در چند ماه گذشته نمایندگان 

مجلس خواستار اقدام فوری از سوی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت شده اند. قرار است روز یکشنبه 12 بهمن ماه نیز 
علیرضا رزم حسینی وزیر صمت مهمان کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس باشد تا به سوالات نمایندگان پاسخ دهد. 
محور سوالات طرح توسعه و تولید پایدار زنجیره فولاد با 

رویکرد اصلاح سیاستهای تنظیم بازار است.
کمیســیون عمران هم به زودی میزبان رزم حسینی 
خواهد بود؛ زیرا بنا به گفته رضایی کوچی، رییس کمیسیون 
عمــران، رفت و آمدهای  وزیــر صمت به  مجلس و وعده 
های ایشــان برای کنترل بازار مصالح ساختمانی نتیجه 

ای نداشته است.
قیمت میلگرد از کیلویی 4200 تومان در سال گذشته 
به حدود 15 هزار تومان رســیده است. قیمت هر پاکت 
ســیمان نیز تا سال گذشته حدود 10 هزار تومان بود که 
به تدریج مشمول افزایش شد. نهایتا طبق تصمیم مجلس 
و دولت که مردادماه امسال اتخاذ شد قرار بود 17 هزار و 
500 تومان به دست مصرف کننده نهایی برسد اما در حال 
حاضر درب کارخانه حدود 1۸ تا 20 هزار تومان فروخته 
می شــود و در فرآیند عرضه 27 تا 30 هزار تومان تمام 
می شود؛ سودی که همه اش به جیب واسطه ها می رود.

عرضه مصالح در بورس هم چندان کارآمد نیست. در 
بورس باید قیمت تمام شــده برای بخش مصرفی کاهش 
یابد و دســت واسطه ها کوتاه شود اما در مقام عمل این 

اتفاق نیفتاده است.
از طرف دیگر بازار مسکن از حدود دو ماه قبل به رکود 
معاملات و ثبات قیمتی رسیده است. در این شرایط برخی 
سازندگان و مالکان آپارتمان تخفیفهایی ارایه می دهند؛ 
تخفیفهایی که بیش از آنکه به نفع خریداران واقعی باشد، 
بازار بخر و بفروشها را گرم کرده و بنا به گفته واسطه های 
ملکی، دلالان هوشیارتر از گذشته در کمین فایلهای زیر 
قیمت هســتند. جالب آنکه این دلالان هیچ نوع مالیاتی 
پرداخت نمی کنند و طرحهای مالیاتی مثل مالیات خانه 
های خالی، عایدی سرمایه و مالیات خانه های لوکس هنوز 

شکل اجرایی به خود نگرفته است.
هزینه هایی مثل دســتمزد، عوارض شهرداری، نظام 
مهندسی و بیمه کارگران افزایش یافته و بخش ساخت و 
ســاز را به چالش کشانده است. طبق طرح جامع مسکن 
باید سالانه حدود یک میلیون واحد مسکونی تولید شود 
در حالی که هم اکنون تولید بین 300 تا 350 هزار واحد 
است و پروژه دولتی قابل توجهی نیز بجز اتمام باقی مانده 
واحدهای مسکن مهر طی ســالهای اخیر وجود نداشته 
است. کارشناسان نگرانند در سالهای آینده فشار تقاضا بهم 

ریختگی بازار مسکن را به دنبال داشته باشد.

گزارش اقدامات و سیاست های اجرا شده در حوزه شفافیت

دلالان از بازار مسکن دل نمی کنند!

رشد 72 درصدی تشکل های کارگری و کارفرمایی نسبت به سال9۱

 از ظرفیت اوراق گواهی اعتبار مولد )گام( استفاده شود
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/11/13

شماره : 1016

صرفه جویی ۱.۶ میلیاردی با توسعه انرژی های تجدیدپذیر
 مدیرکل دفتر برنامه راهبردی و تنظیم 
مقررات ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و 
بهره وری انرژی برق ایران گفت: توســعه 
انرژی هــای تجدیدپذیر در  ۸47 مگاوات 
کشــور تاکنون منجر به صرفه جویی بیش 
از یــک هزار و 600 میلیــون  متر مکعب 

گازطبیعی در کشور شده است.
به گزارش وزارت نیرو، »سالار آتش پر« 
افــزود: در آذرماه ســال جاری بــا تولید 
بیش از ۸2 میلیون کیلووات ســاعت انرژی 
تجدیدپذیر در کشــور از انتشار 55 هزار 
تــن گاز گلخانــه ای و همچنین 300 تنُ 

آلاینده های محلی جلوگیری شد.
وی همچنین از صرفه جویی 1۸ میلیون 
لیتــری آب در آذرماه امســال خبر داد و 
اظهار داشت: علاوه بر این، برق تولیدشده 
از منابع پاک در ماه گذشــته صرفه جویی 
در مصرف ســوخت های فسیلی به میزان 
23 میلیــون مترمکعب معادل گاز طبیعی 

را محقق کرده است.
مدیرکل دفتر برنامه راهبردی و تنظیم 
مقررات خاطرنشــان ســاخت: تاکنون با 
توســعه حدود ۸47 مگاوات انواع نیروگاه 
تجدیدپذیر در کشــور با تزریق 5 هزار و 
650 میلیون کیلووات ساعت انرژی به شبکه 
سراسری برق کشــور مصرف سوخت های 

فســیلی را به میزان هزار و 605 مگاوات 
کاهش داده است و این امر کمک شایانی به 
کاهش آلودگی های زیست محیطی می کند.

آتش پــر با بیــان اینکــه نیروگاه های 
خورشــیدی و بادی به ترتیــب با 413.6 
مگاوات و 303.1۸ مگاوات بیشترین سهم 

را در تولید برق تجدیدپذیر داشته اند، گفت: 
در حال حاضر توسعه مولدهای تجدیدپذیر 
مختص مشترکان با استقبال خوبی همراه 

بوده است، 
به طوری که تا پایان آذرماه 4 هزار و 651 
مولد خورشیدی و بادی با مجموع ظرفیت 

54 هزار و 930 کیلووات توسط مشترکان 
برق با همکاری شــرکت های توزیع نیروی 

برق استانی به بهره برداری رسیده اند.
وی جلوگیری از انتشــار ســه هزار و 
7۸5 تـُـن گاز گلخانــه ای و همچنین 23 
هزار و 700 تنُ انــواع آلاینده های محلی 

به واسطه تولید برق از منابع تجدیدپذیر تا 
پایان آذرماه امسال خبر داد و خاطرنشان 
ســاخت: بهره برداری از این نوع نیروگاه ها 
در کشور تا پایان ماه گذشته مانع از مصرف 
هزار و 243 میلیون لیتر آب که در تولید 
برق از نیروگاه های حرارتی از آن استفاده 

می شود، شده است.
پیشــترمدیرکل دفتر پتانسیل سنجی و 
ارزیابی منابع ســاتبا گفت: از سال 1397 
تاکنون با انجام مطالعات پتانسیل سنجی، 
موفــق به شناســایی 121 هــزار و 500 
مگاوات ظرفیت احداث نیروگاه تجدیدپذیر 

و پاک در کشور شده ایم.
»میتــرا غلامی« افزود: از پاییز ســال 
1397 دفتــر پتانسیل ســنجی و ارزیابی 
منابع ســاتبا تهیه مجموعــه کتابچه های 
»شناسایی سایت های پرپتانسیل و ارزیابی 
منابــع انرژی های تجدیدپذیر کشــور« را 
آغاز کرده اســت.وی ادامــه داد: تاکنون 
شناســایی مناطق مســتعد در حوزه های 
انرژی تجدیدپذیر شامل خورشیدی، بادی، 
زمین گرمایــی، زیســت توده و برق آبی به 
تفکیک برای 31 استان کشور و همچنین 
جزایر آن صورت پذیرفته اســت که نتایج 
این مطالعات ماهیانه در وب ســایت ساتبا 

در دسترس عموم قرار می گیرد.

نیروگاه های کوچک مقیاس، راهکار بهینه برطرف شدن پیک بار برق
رییس انجمن نیروگاه های مقیاس کوچک با اشاره به وجود یک هزار 
و 700 مگاوات ظرفیت این نوع نیروگاه ها در کشــور گفت: نیروگاه های 
مقیاس کوچک راهکار بهینه و مناســب برای برطرف شدن پیک مصرف 

برق هستند که باید مورد حمایت قرار گیرند.
»سیداحســان صدر« روز یکشنبه در نشســت خبری در محل اتاق 
بازرگانی ایران افزود: نزدیک به 30 درصد افزایش نیاز به برق در تابستان 
به دلیل راه اندازی سیستم های سرمایشی است که نیروگاه های مقیاس 
کوچک راه حل بهینه این مشــکل هستند و می توانند از طریق بازیافت 
حرارت و تبدیل آن به ســرمایش صرفه جویی خوبی در مصرف برق به 

همراه داشته باشند.
وی ادامــه داد: نیروگاه های مقیاس کوچک به دلیل نیاز به ســرمایه 
کمتر از نیروگاه های بزرگ در این شرایط سخت که منابع مالی با کمبود 
روبرو اســت گزینه خوبی برای توسعه بخش برق به شمار می روند ضمن 

آنکه میزان اشتغالزایی بالایی هم دارند.
صدر خاطرنشان ساخت: نیروگاه های مقیاس کوچک مزیت های زیادی 
برای صنعت برق به همراه دارند اما به دلیل برخی مشــکلات چرخ این 
نیروگاه ها به خوبی به چرخش در نیامده و موانع زیادی بر ســر توســعه 

این نوع نیروگاه ها وجود دارد.
رییس انجمن نیروگاه های مقیاس کوچک یکی از این موانع را بدهی 
بیش از 2 هزار میلیارد تومانی وزارت نیرو به این نیروگاه ها برشــمرد و 
گفت: این بدهی میلیاردی شرایط کسب و کار را برای فعالان این بخش 
به شدت سخت کرده و این درحالی است که نیاز به برق روز افزون است.

وی ادامه داد: موانع گسترده مقابل نیروگاههای مقیاس کوچک باعث 
شده تا این روزها و در فصل زمستان کشور با کمبود برق مواجه شود.

صــدر افــزود: نیروگاه های مقیاس کوچک با هدف کمک به شــبکه 
سراســری برق و با وعده های دولت از 10 سال پیش شروع به گسترش 
کردند اما این موانع باعث شــد تا امروز خاموشی  220 مگاوات نیروگاه 

مقیاس کوچک و توقف تولید آنها ایجاد شود.
رییس انجمن نیروگاه های مقیاس کوچک گفت: 10 سال قبل وزارت 
نیرو مشوقی را برای نیروگاه های CHP در نظر گرفته بود و آن معافیت از 
پرداخت هزینه ترانزیت بود اما هم اکنون نیروگاه های CHP بابت ترانزیت 

برق باید هزینه پرداخت کنند.
صــدر، یکی از  موانع را نرخ خرید تضمینی برق و تاخیر در پرداخت 
پول برق از سوی وزارت نیرو و توانیر برشمرد و خاطرنشان ساخت: نرخ 
خرید تضمینی برق از نیروگاه های مقیاس کوچک عادلانه نیست نرخ های 
متفاوت خرید تضمینی برق از 250 تومان تا 520 تومان باعث شــده تا 
برخی از نیروگاه ها به شدت دچار مشکل شده و بعد از اتمام قراداد خود 
نیروگاه های خود را خاموش کنند.وی گفت: قراردادهایی که بر اســاس 

برنامه ششم توسعه بسته می شود هر کیلووات ساعت 520 تومان است 
و قراردادهایی که بر اســاس برنامه پنجم بسته شده است هر کیلو وات 

ساعت از 250 تومان تا 300 تومان است.
ایــن تولیــد کننده برق ادامــه داد:  مانع دیگری که باعث شــده تا 
نیروگاه های مقیاس کوچک به شــدت دچار مشکل شوند این است که 
پــول برق به خزانه رفته و هر زمان که توانیر و یا وزارت نیرو صلاح می 
دانند پول برق فروخته شــده را پرداخت می کنند. در حال حاضر 7 ماه 
اســت که پول برق نیروگاه های مقیاس کوچک از سوی توانیر پرداخت 

نشده و به حدود 2 هزار میلیارد تومان رسیده است.
رییــس هیات مدیره انجمــن نیروگاه های مقیاس کوچک با تاکید بر 
اینکه در این شرایط که گفته می شود شبکه سراسری برق با کمیود برق 
مواجه شــده و احتمال خاموشی وجود دارد گفت: اگر وعده های وزارت 
نیرو و دولت بابت حمایت از نیروگاه های مقیاس کوچک محقق می شــد 

بدون شک امروز این مشکلات وجود نمی داشت.
صدر با بیان اینکه نگاه مسئولان به صنعت برق باید تغییر کرده و به 
این بخش نه بعنوان بخشــی خدماتی بلکه بعنوان یک »رونق دهنده«به 
کل اقتصاد نگاه کنند گفت: وقتی به صنعت برق یک نگاه اقتصادی وجود 
داشــته باشــدنه تنها هزینه تمام شده و قیمت کالا اهمیت می یابد بلکه 

مفاهیمی مانند بازار برق، بازار بورس و .. نیز معنا پیدا می کند.
وی ادامه داد: یکی از معضلات دولت، توسعه شبکه برق کشور همزمان 
با افزایش مصرف برق است ، توسعه این بخش نیازمند صرف هزینه های 
فراوانی اســت که دولت در حال حاضر با توجه به تحریم ها و فشــارهای 
اقتصادی قادر به تامین آن نیســت. بنابراین توسعه نیروگاه های پراکنده 
)CHP( می توانــد بخش بزرگی از نیاز شــبکه را بدون صرف هزینه های 
فراوان پاســخ دهد.رییس انجمن نیروگاه های مقیاس کوچک افزود: اگر 

حمایــت های لازم از نیروگاهای مقیاس کوچک صورت می گرفت الان 
به جای هزار و 600 مگاوات باید سه برابر این عدد توسط این نیروگاه ها، 

برق تولید می شد.
صدرگفــت: 20 نیروگاه مقیاس کوچــک از وزارت نیرو طلب دارند و 
از 7 ماه پیش بارها وعده داده شــده است که این مطالبات پرداخت می 

شود اما هر بار به فراموشی سپرده شده است.
وی ادامه داد: پیشنهادهای خوبی توسط انجمن نیروگاههای مقیاس 
کوچک به اتاق بازرگانی و برای تصویب به مجلس داده شده است تا این 

مشکلات برای همیشه برطرف شود .
ایــن تولید کننده برق گفت: چهار پیشــنهاد الحاقی به لایحه بودجه 
1400 ارائه شد و به دلیل دقیق بودن این پیشنهادها به راحتی در اتاق 
بازرگانی به تایید رسید و به مجلس برای تصویب و قانون شدن ارسال شد.

صدر افزود: دو پیشــنهاد مهم ما یکی مربوط به این بود که بندی در 
بودجه اضافه شــود که بابت برق فروخته شده به شبکه سراسری برق ما 
از خزانه طلبکار شــویم. چرا که وقتی پول برق به حســاب خزانه واریز 
می شــود توانیر و وزارت نیرو مشکلات عدیده ای دارند و این پول ها به 

نیروگاه های مقیاس کوچک با تاخیر طولانی پرداخت می شود.
رییس هیات مدیره انجمن نیروگاههای مقیاس کوچک ادامه داد: وزارت 
نیرو امکان این را ندارد که نرخ عادلانه برق را بدهد بنابراین پیشنهاد بعدی 
ما این اســت که به دلیل بالا بودن راندمان نیروگاه های مزبور و تلفات 
پایین تر نسبت به سایر نیروگاهها به ما پاداش عددی پرداخت می شود 
. مــا اعــلام می کنیم که ما این پاداش عددی را نمی خواهیم بلکه ما را 
در فروش برق به ماینرها آزاد بگذارند تا بخشی از هزینه ها جبران شود.

وی در پاسخ به این سئوال که در حال حاضر چه میزان برق به ماینرها 
فروخته می شود؟ گفت: طبق آمارهای منتشر شده حدود 500 تا 600 
مگاوات به شکل زیر زمینی به ماینرها انرژی فروخته می شود. پس اگر 
وزارت نیرو ما را آزاد می گذاشــت می توانستیم با شناسایی ماینرها به 

راحتی هزینه های خود را جبران کنیم.
صدر خاطرنشان کرد: هزینه های احداث یک نیروگاه 10 مگاواتی 4 
میلیون یورو اســت. اما سیاست های پریشان و انقباضی جای خود را به 
سیاست های تشویقی داده است و این نیروگاه ها با این وضعیت  پرداخت 
نشدن مطالبات ورشکسته شده و تولید برق  در برخی از نیروگاه ها متوقف 

و خاموش شده است.
این تولید کننده برق بازدهی نیروگاه های مقیاس کوچک را بین 42 

تا 4۸ درصد اعلام کرد که تا حدود75 درصد نیز امکان افزایش دارد.
وی از اجازه نداشــتن نیروگاه های مقیاس کوچک برای فروش برق 
خود به بخش های دیگر انتقاد کرد و خواســتار آن شد تا وزارت نیرو به 

این نیروگاه ها اجازه دهد برق تولیدی خود را به متقاضیان بفروشند.

 اتفاق بی سابقه در سومین واردکننده بزرگ نفت جهان
مصرف نفت هند در سال 2020 به دلیل همه گیری ویروس کرونا و تعطیلی 
کســب و کارها و کارخانه ها که به تقاضا برای نفت آسیب دید، برای نخستین 

بار در 21 سال گذشته کاهش یافت.
محاسبات بلومبرگ از آمار مقدماتی که توسط وزارت نفت هند منتشر شد، 
نشــان داد مجموع تقاضای نفت هند در سال 2020 به میزان 10.۸ درصد در 
مقایسه با سال 2019 کاهش یافت و به 193.4 میلیون تن رسید که پایینترین 
میزان در پنج سال اخیر بود. کاهش مصرف سالانه نفت در هند از سال 1999 

تاکنون مشاهده نشده بود.
مصرف سوختهای مایع در هند که سومین واردکننده بزرگ نفت در جهان 
است، پس از آغاز قرنطینه ملی در مارس 70 درصد کاهش پیدا کرد و این کاهش 
به کاهش چشمگیر پالایش نفت و فعالیت در کارخانه های پتروشیمی منجر شد.

محدودیتهای قرنطینه به اقتصاد هند آســیب زد و با بزرگترین رشد منفی 
تولید ناخالص داخلی ســالانه از سال 1952 تاکنون روبرو شد. نارندرا مودی، 
نخســت وزیر هند برای بیرون بردن سومین اقتصاد بزرگ آسیا از رکود، اکثر 

محدودیتهای وضع شده را تسهیل کرده است.
با تســهیل محدودیتها، تقاضا برای نفت در این کشــور بهبود پیدا کرده و 
مصرف ماهانه سوختهای مایع که معیاری برای سنجش تقاضا برای نفت است، 
در دسامبر 2020 حدود 1.۸ درصد در مقایسه با دسامبر 2019 کاهش داشت 

و به بالاترین میزان در 11 ماه گذشته رسید.
بر اســاس گزارش بلومبرگ، مصرف بنزین ماه گذشته با افزایش استفاده از 
خودروهای شــخصی، بر مبنای سالانه 9.3 درصد رشد کرد که بالاترین میزان 

از ماه مه سال 2019 بود اما تقاضا برای دیزل 2.۸ درصد کاهش داشت.

 تصمیم اوپک به نفع نفت شیل آمریکا شد
تصمیــم اوپک و متحدانش برای کاهش تولید نفت تا مارس به منزله هدیه 
کریسمســی برای شرکتهای نفت شــیل آمریکا بود که در پی کاهش قیمتها، 

ناچار شدند هزینه هایشان را کاهش دهند.
تولید نفت خام آمریکا در ســال گذشــته به دلیل قیمتهای اندک و کاهش 
تقاضا که تولیدکنندگان شــیل را به کاهش ضررشــان وادار کرد، دو میلیون 
بشکه در روز کاهش یافت. سرمایه گذاران حتی پیش از شیوع پاندمی، صنعت 
نفت شیل را برای کاهش هزینه و افزایش بازدهی تحت فشار قرار داده بودند. 
تولید نفت شیل به سرعت کاهش یافت اما ممکن است سریعا بهبود پیدا کند.

عربســتان ســعودی که بزرگترین صادرکننده نفت جهان است، سه شنبه 
گذشــته پس از نشســت وزیران اوپک پلاس اعلام کرد تولیدش را در فوریه و 
مارس داوطلبانه یک میلیون بشــکه در روز دیگر کاهش می دهد. این تصمیم 
پس از تلاش روسیه برای افزایش تولید به منظور مقابله با بهره برداری رقیبان 

آمریکایی گرفته شد.
روسیه و قزاقستان که تمایلی به واگذار کردن سهم بازارشان به آمریکا ندارند، 
تولیدشان را افزایش خواهند داد. اوپک پلاس در هر یک از دو ماه آینده 500 
هزار بشکه در روز به تولیدش اضافه خواهد کرد. مقامات سعودی نگران بودند 
کــه این افزایش تولیــد فراتر از تقاضا در اوج موج دوم پاندمی و قرنطینه های 

سخت گیرانه باشد.
قیمت معاملات وســت تگزاس اینترمدیت روز جمعه به بالای 52 دلار در 
هر بشــکه صعود کرد و قیمت معاملات 12 ماهه که تولیدکنندگان بر اســاس 
آن هزینه برای چاههای جدید را برنامه ریزی می کنند به 51 دلار  و37 سنت 
در مقایسه با قیمت 44 دلار و 63 سنت در ابتدای دسامبر رسید. قیمت بالاتر 
نفــت با توجه به کاهش اخیر هزینه ها و تعهد برای ثابت نگه داشــتن تولید، 
تاثیر مستقیمی در نتایج مالی تولیدکنندگان آمریکایی خواهد داشت. شرکتهای 
آمریکایی متعهد شده اند تولیدشان را ثابت نگه دارند و هر گونه افزایش قیمت، 
سود سرمایه گذاران را تقویت کرده یا به تولیدکنندگان کمک می کند بدهی 
شــان را پرداخت کنند. طبق گزارش شرکت ریستاد انرژی، شرکتهای نفت و 
گاز در دو میدان شیل آمریکا در محدوده قیمت 30 تا 40 دلار هر بشکه نفت 
سودآور هســتند. قیمتهای بالاتر امسال می تواند نقدینگی شرکتهای شیل از 

فعالیت هایشان را به میزان 32 درصد افزایش دهد.
یک عامل دیگر که به نفع تولیدکنندگان خواهد بود، هزینه های اندک میدان 
نفتی است. ظرفیت اضافی در شرکتهایی که خدمات نفتی ارایه می کنند، باعث 

کاهش هزینه ها شده و آنها قادر به افزایش آن نیستند.
لیندا هتاین، مدیر تحقیقات ارشد در شرکت مشاوره وود مک کنزی در این 
باره گفت: تولیدکنندگان نفت شــیل معمولا با افزایش قیمتهای نفت، بودجه 
های تولیدشان را بالا برده اند اما این بار وضع فرق می کند زیرا تقاضای جهانی 

همچنان نامعلوم مانده است.
به گفته رائول لوبلان، نایب رییس شرکت آی اچ اس مارکیت، برای احیای 
تولید نفت آمریکا به میزان یک میلیون بشــکه در روز و همزمان بهبود ســود 

سرمایه گذاران، نفت باید به 60 تا 65 دلار در هر بشکه صعود کند.
بر اســاس گزارش رویترز، مدیــران انرژی در ایالتهای کلــرادو، اوکلاهاما، 
وایومینگ و شــمال نیومکزیکو در نظرسنجی بانک فدرال رزرو کانزاس سیتی 
اعلام کردند برای این که حفاری را به میزان قابل توجهی افزایش دهند، میانگین 

قیمت هر بشکه نفت باید به 56 دلار برسد.

 نیت واقعی عربستان از کمک به اوپک پلاس
از زمانی که شــاهزاده عبدالعزیز بن ســلمان در اوت سال 2019 به سمت 
وزیر انرژی عربســتان سعودی منصوب شد، به دنبال تقویت پایبندی به توافق 
کاهش تولید اوپک پلاس و تحت فشــار قرار دادن تولیدکنندگانی بوده که در 
عمل به ســهمیه کاهش تولیدشــان تخطی می کنند.وی وعده داد عربستان 
ســعودی که بزرگترین عضو اوپک و بزرگترین صادرکننده نفت جهان اســت، 
دیگر سواســتفاده دیگران را تحمل نکــرده و بار متعادل کردن بازار نفت را به 

تنهایی به دوش نمی گیرد.
بنابراین هنگامی که در نشســت سه شنبه گذشته کاهش یکجانبه تولید به 
میزان یک میلیون بشــکه در روز توسط عربستان سعودی را اعلام کرد، باعث 
تعجب همه شــد. این تصمیم در حالی گرفته شــد که روسیه - متحد نفتی 
چهار ساله ســعودیها- خواستار افزایش تولید بود و افزایش سهمیه تولید این 

کشور تصویب شد.
شــاهزاده عبدالعزیز پس از نشســت وزیران اوپک پلاس که پس از دو روز 
مذاکــره نهایی شــد، این خبر را اعلام و بازار نفــت را غافلگیر کرد. وی گفت: 
این هدیه حسن نیت به سایر اعضا و کل صنعت نفت است. کاهش فوق العاده 
تولید عربستان ســعودی در ماههای فوریه و مارس اجرا خواهد شد.قیمتهای 
نفت واکنش مثبتی نشــان دادنــد و در پایان هفته بــه بالاترین اوج 11 ماه 
اخیر صعود کردند. شــاهزاده عبدالعزیز گفت: امید می رود که درآمد بیشــتر، 
کشورهای تولیدکننده را به پایبندی به سهمیه تولیدشان ترغیب کرده و حتی 
کاهش تولید جبرانی که به دلیل مازاد تولید در ماههای گذشته قرار بود اجرا 
کنند را عملی سازند. اقدام عربستان سعودی به دوستان و همکاران برای ادامه 
پایبندی بی سابقه 100 درصدی کمک و حمایت خواهد کرد و به کشورهایی 
کــه هنوز مازاد تولید را باید در ماههــای ژانویه، فوریه، مارس و آوریل جبران 
کنند، کمک می کند.صرفنظر از این برخورد تشــویق کننده در اوپک پلاس، 
تحلیلگران به دنبال پی بردن به نیات واقعی عربســتان سعودی هستند که آیا 
قصد دارد قیمتها را در کوتاه مدت تقویت کند یا این کشــور نگرانیهای جدی 
درباره وضعیت آتی تقاضای جهانی برای نفت دارد به خصوص که شیوع ویروس 

کرونا دوباره جهش پیدا کرده است.

مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای سمنان به اتفاق 
معاون بهره برداری این شرکت با مدیرعامل شرکت گاز 
دیدار نمــود؛ در این گفتگو به ضرورت صرفه جویی در 

مصرف انرژی درفصل زمستان پرداخته شد.
یزدانی خبرنگار آوای اقتصاد / به گزارش روابط عمومي؛ 
علیرضا اعواني مدیر عامل شرکت گاز استان سمنان در 
میزباني از مدیرعامل برق منطقه اي اســتان، به اهمیت 
اقدامات مشــترک با هدف توســعه فرهنگ عمومي در 

مدیریت مصرف انرژي تأکید نمود.
علیرضا اعوانی در این دیدار به وابستگي منابع انرژي 
برق و گاز و اهمیت پایداري مستمر این منابع اشاره کرد 
و گفت: هماهنگي و انسجام اقدامات دستگاههاي مسئول 
در این حوزه نقش مؤثري در مدیریت مصرف انرژي در 
استان به دنبال خواهد داشت و لزوم برنامه ریزي در جهت 
کاهش مصرف انرژي در بخشهاي مختلف و همچنین ارائه 
راهکارهاي اجرایي و عملي براي مدیریت مصرف، بسیار 

با اهمیت می باشد.
مدیرعامل شرکت گاز استان سمنان با اشاره به افزایش 

مصرف گاز در اســتان به دلیل سرمای هوا، بیان داشت: 
افزایش مصرف بی رویه گاز، مشکلاتی را در تأمین سوخت 

نیروگاه های برق بوجود آورده است که جهت عبور از این 
شرایط، باید تمامی دوایر دولتی و مشترکین صنعتی و 

خانگی در مصرف گاز و برق صرفه جویی نمایند.
در این دیــدار صباغ زاده مدیر عامل برق منطقه اي 
ضمن عرض تبریک و آرزوی موفقیت و سربلندی برای 
مدیرعامل جدید شرکت گاز استان سمنان، به چگونگي 
تأمین سوخت نیروگاهها اشاره کرد و گفت: تداوم جریان 
انــرژي با صرفه جویــي در مصرف بــرق و گاز ارتباط 
مستقیمی دارد و امیدواریم با تلاش همکاران دو شرکت 
و مدیریت مصرف از ســوی مردم شــریف استان، فصل 

زمستان را به خوبی و با آرامش سپری کنیم.
در پایان این دیدار طي حکمي از سوی معاون سیاسي 
و امنیتي استاندار سمنان، علیرضا اعواني به عنوان عضو 
کارگروه تخصصي انرژي شوراي پدافند غیرعامل استان 
منصوب شد؛ این حکم توسط آقای مهندس صباغ زاده 

رئیس کارگروه، به ایشان اعطاء گردید.

در دیدار مدیرعامل شرکت برق منطقه ای سمنان با مدیرعامل شرکت گاز استان مطرح شد:

تدابیر مشترك در حوزه فرهنگ سازي مدیریت مصرف انرژي، نقش مؤثري را در اعتماد 
سازي مشترکان در پی خواهد داشت

شکستن چند باره رکورد مصرف گاز در بخش خانگی طی سال جاری در حالی اتفاق افتاده و در هفتم دی ماه 
با رقم 63۸ میلیون متر مکعب به اوج خود رســیده که هنوز بیش از دوماه از زمســتان باقی مانده و اگر در نحوه 

مصرف بازنگری نشود، این رکوردشکنی ها ادامه دار خواهد بود.
در ســال های اخیر ایران توانســته با بهره برداری از فازهای مختلف پارس جنوبی و گسترش شبکه گازرسانی 
کشور، ظرفیت تولید گاز را به یک میلیارد متر مکعب در روز برساند.این موضوع زمینه را برای توسعه گازرسانی 
به شهرها و روستاهای باقیمانده کشور فراهم کرده تا آنجا که در دولت تدبیر و امید، گازرسانی روستایی بیش از 
120 درصد افزایش داشته و این نهضت در سال آینده نیز با اعتباری 15 هزار میلیارد ریالی ادامه خواهد داشت.

همچنین ایران در این ســال ها توانســته بازارهای صادراتی گاز خود را نیز توسعه دهد. تا پیش از این صادرات 
عمده گاز ایران به ترکیه انجام می شــد اما با توافق با دولت عراق، صادرات گاز به عراق نیز آغاز شــد تا ایران به 
رکورد صادرات روزانه تا 70 میلیون متر مکعب در روز دســت پیدا کند.با این حال، این افزایش بازارهای مصرف 

گاز در کنار گازرســانی به نیروگاه ها و صنایع باعث شــد تا دولت و وزارت نفت افزایش 2 درصدی مصرف گاز در 
سال را پیش بینی کند.با این حال شیوع ویروس کرونا و نیاز به آب گرم در کشور باعث شد نه تنها در فصول سرد 
سال که در فصل های گرم نیز مصرف گاز در بخش خانگی با افزایش روبه رو شود.این افزایش مصرف با اولین باد 
خنک در کشــور اوج گرفت و ســرانجام در روز 7 دی ماه رکوردشکنی کرد. 7 دی ماه سال 99 ایرانیان در بخش 
خانگی و تجاری 63۸ میلیون متر مکعب گاز ســوزاندند. این در حالی بود که در روز 7 دی ســال گذشته میزان 
مصرف گاز بخش خانگی و تجاری 4۸4 میلیون متر مکعب بوده که نشــان دهنده رشدی 32 درصدی در مصرف 
گاز است.افزایش مصرف گاز بخش خانگی در روزهای گذشته آنچنان زیاد بوده که گازرسانی به سایر بخش ها را با 
مشکل روبه رو کرده است. پتروشیمی هایی که با خوراک گاز طبیعی کار می کنند از کمبود گاز گلایه دارند. این در 
شرایطی است که تولیدکنندگان کود اوره جزو مهمترین پتروشیمی هایی هستند که گاز طبیعی مصرف می کنند. 
اکنون نیز زمان کوددهی بخشی از مزارع است و ممکن است کمبود کود اوره به تولیدات کشاورزی ضربه بزند.

رکوردشکنی مصرف گاز در کشور ادامه دار است؟
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  ثبت ۱3۱ شــکایت از شرکت های هوایی؛ هما و ماهان در صدر 
شکایات

ســازمان هواپیمایی کشــوری با انتشار جزییات شــکایت از شرکت های 
هواپیمایی و خدمات مســافرت هوایی اعلام کرد: بیشترین شکایات مردمی از 

هواپیمایی هما و ماهان ثبت شده است. 
به گزارش ســازمان هواپیمایی کشــوری،  گزارش عملکرد شــرکت های 
هواپیمایی داخلی و شرکت های خدمات مسافرت هوایی در حوزه پاسخگویی 
به شکایات مسافران امروز یکشنبه )21 دی ماه( برای نخسین بار منتشر شد.  
در اطلاعیه سازمان هواپیمایی کشوری آمده است: پیرو اعلام انتشار گزارش 
عملکرد شرکت های هواپیمایی داخلی و شرکت های خدمات مسافرت هوایی 
در حوزه پاســخگویی به شکایات مســافران، جدول پایش و میزان شکایات 
مســافران از عملکرد شــرکت های هواپیمایی داخلی و شــرکت های خدمات 
مســافرت هوایی در سامانه حقوق مسافر سازمان هواپیمایی کشوری در بازه 

زمانی 20 آبان تا 20 آذر ماه 1399 منتشــر شد.
ایــن گزارش نشــان می دهد در مجموع 131 شــکایت از شــرکت های 
هواپیمایی و شــرکت های خدمات مسافرت هوایی به سازمان ارسال شده که 

به 9۸ درصد آنها پاسخ داده شده است.
 ســهم شرکت های هواپیمایی از شکایات واصله 113 مورد و شرکت های 

خدمات مسافرت هوایی 1۸ مورد گزارش شده است.
مسافران می توانند انتقادات، پیشنهادات و شکایات خود را از طریق بخش 
 cao.ir سامانه حقوق مســافر در پرتال سازمان هواپیمایی کشوری به آدرس

مطرح و پیگیری کنند.

 طرح جامع توسعه بندر لنگه مصوب شد
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی گفت: طرح جامع توسعه بندرلنگه تا 
افــق 1404با هدف افزایش ظرفیت و بهبود خدمات این بندر در هیأت عامل 

سازمان مصوب شده است.
به گزارش بنادر و دریانوردی اســتان ،محمد راستاد در نشست هم اندیشی 
بررســی ظرفیت های توســعه تجارت دریایی بندرهای غرب هرمزگان اظهار 
داشت: پیش بینی هایی در حوزهای مختلف زیربنایی و تجهیزاتی در قالب طرح 
جامع توسعه بندر لنگه انجام شده که به عنوان سند بالادستی پیگیری می شود.

وی ادامه داد: بندر لنگه، یکی از بندرهای بســیار فعال، پویا و با بهره وری 
بالا است که در حوزه تجارت دریایی اثرگذار است.

وی اضافــه کرد: در شــرایطی که تحریم کننــدگان ایران تلاش می کنند 
بازرگانی و تجارت کشور دچار محدودیت و انسداد شود، بندر لنگه با کمترین 

امکانات، بیشــترین بهره وری را در زمینه صادرات غیرنفتی داشته است.
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه افزایش صادرات غیرنفتی نتیجه 
تلاش فعالان اقتصادی اســت و باید از همه آنها تقدیر کرد، ابراز داشــت: به 
وضعیت موجود بندر لنگه که شــرایط مناسبی هم دارد، بسنده نخواهیم کرد 
و در این راســتا؛ توسعه، بهســازی و تجهیز این بندر به گونه ای رقم خواهد 

خــورد که زمینه رقابت پذیری بندرلنگه افزایش یابد.
مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به آسفالت معابر بندر لنگه 
در راستای مســئولیت های اجتماعی، اظهار داشت: در این زمینه؛ مطالعاتی 
صورت گرفته و مجوزهای زیســت محیطی آن نیز در آســتانه صدور است و 
تلاش خواهیم کرد مزاحمت های ترافیکی ورود و خروج به بندر را برای فضای 

شهری به حداقل برسانیم.
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی ادامه داد: مشکلاتی در برخی از بنادر 
تجاری کشور وجود دارد که توسعه این بنادر در محدوده شهری محصور شده 
و به همین دلیل هرجایی که امکان داشته باشد به دنبال دسترسی اختصاصی 

هســتیم و این امر برای بندر لنگه نیز صدق می کند.
وی به فرصت های ایجاد شــده برای شــناورهای فلزی و اشتغال ملوانان 
بومی بر روی این شــناورها اشاره و اذعان داشت: چنانچه ملوانان؛ گواهینامه 
شــناورهای چوبــی دارند، برای ادامــه فعالیت؛ آن را تبدیل بــه گواهینامه 
شناورهای فلزی کنند و سازمان بنادر در این زمینه همکاری های لازم را دارد.

معاون وزیر راه و شهرســازی در رابطه با بهسازی و نوسازی ناوگان سنتی 
به فلزی، گفت: مصوبه ای به تازگی در کمیســیون اقتصاد و ســپس در دولت 
مطرح شــده که به چگونگی این امر می پردازد و آنچه مســلم است سازمان 

بنــادر؛ آمادگی هرگونه همکاری در این زمینه را دارد.
وی ادامه داد: ســازمان بنادر و دریانوردی؛ آمادگی اعطای تســهیلات به 
متقاضیان بهسازی و نوسازی شناور  از محل وجوه اداره شده با حداقل سهم 

آورده وحداکثر یارانه را به شــرط سفارش به شناورسازان داخلی دارد.
مدیرعامــل ســازمان بنادر و دریانــوردی، احداث اســکله و ناحیه)زون( 
گردشگری را از اقدام های سازمان بنادر در  بندرهای غرب هرمزگان عنوان کرد 
و گفت: تلاش خواهیم کرد که در کنار تجارت دریایی؛ از ظرفیت گردشگری 
دریایی که برای تحقق آن مطالعات جامعی صورت گرفته اســت، بهره ببریم.

 4۰۰ میلیارد ریال اعتبار راه آهن جوین - اسفراین ابلاغ شد
فرماندار اســفراین گفت: بیش از 400 میلیارد ریال از اعتبار مصوب سفر 
ریاست جمهوری به استان در تابستان سال 9۸، که برای اجرای طرح راه آهن  
جوین - اســفراین توسط ســازمان برنامه و بودجه اختصاص یافته بود، ابلاغ 

شده است.
طاهر رستمی با اشاره به تصویب اعتبار 2 هزار میلیارد ریالی برای اجرای 
نخستین مسیر ریلی خراسان شمالی، اظهار داشت: 500 میلیارد ریال از این 
رقم نقدی اســت که 90 درصد آن تاکنون ابلاغ شــده و هزار و 500 میلیارد 
ریال نیز که باید از محل صندوق توسعه ملی تامین می شد، هنوز اختصاص 

نیافته است.
وی با بیان اینکه اختصاص اعتبارات صندوق توسعه ملی پیشرفت پروژه را 
شتاب بیشتری می بخشد، گفت: پیگیری اختصاص اعتبارات صندوق توسعه 
ملی پروژه راه آهن جوین - اسفراین، از سوی شهرستان و استان در حال انجام 
اســت و در دیدار اخیر استاندار خراسان شمالی با مدیرعامل صندوق توسعه 
ملی،  ابلاغ این اعتبارات از رییس سازمان برنامه و بودجه پیگیری شده است.

فرماندار اسفراین با اشاره مشکل تملک اراضی مسیر اجرای قطعه دوم راه 
آهن جوین - اسفراین گفت: اکنون اجرای زیرسازی راه آهن جوین - اسفراین 
در محدوده ســه روســتای زیرآباد، زورآباد و کمایستان شهرستان جوین در 
خراسان رضوی با مشکل برخورد کرده است و با وجود مذاکرات چندین باره 
بــا مالکان زمین ها و جلســه ای که به صورت حضــوری با فرماندار جوین و 
مالکان زمین های مزبور برگزار شــد، آنان حاضر به همکاری در این خصوص 
نشدند.رســتمی افزود: 2 مورد برای حل این مشــکل پیشنهاد شده که یکی 
تغییر مســیر راه آهن در این محدوده است که در صورت موافقت، این طرح 
نیازمند مطالعه خواهد بود.وی ادامه داد: پیشنهاد دوم برای رفع این مشکل، 
اقدام از طریق اجرای ماده 9 توســط دادســتانی است که با تقاضای وزیر راه 
و شهرســازی و یا معاون وی و رییس شــرکت ساخت و توسعه حمل و نقل، 
تملک و آزادســازی زمین های مســیر اجرای طرح با حکم دادستانی انجام و 
هزینه آن با قیمت کارشناســی به خزانه واریز می شود تا به مالکان پرداخت 
شود.وی افزود: این پیشنهادها به استان نیز اعلام شده و اکنون در سطح ملی 
در حال پیگیری است.فرماندار اسفراین گفت: پروژه را آهن جوین - اسفراین 
در سایر مسیرها بیش از 75 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و ساخت تونل های 

مسیر راه آهن نیز در حال اجرا است.

اصفهان - محســن راعی-بــه گزارش 
خبرنگار مــا به نقل از  روابط عمومی فولاد 
سنگان، امرایی، مدیرعامل این شرکت اعلام 
کرد: در سال جهش تولید موفق به افزایش 
162 درصدی سود در 9 ماهه نخست امسال 
نسبت به مدت مشابه در سال قبل شدیم و 
همچنین با تدوین برنامــه های تولیدی و 
مدیریت هزینه ها، شــاهد فروش ریالی در 
9 ماهه نخست امسال نسبت به گذشته در 

فولاد سنگان با رشد 205 درصدی بودیم.
افزایش فروش از یک سو نشان می دهد 
که شرکت در جهت اهداف خود موفق بوده 
اســت و از سویی دیگر نشــان از راهبری و 

تحقق استراتژی های فولاد سنگان دارد.
امرایی گفت: جابه جا نمودن رکوردهای 
تولید گندله علی رغم وجود موانع و مشکلات 
در ماههای گذشــته فقط با عزم همکاران و 
صنعتگران فولاد ســنگان علی رغم شرایط 
شیوع ویروس کرونا، نوید توسعه و پیشرفت 
برای این شرکت بوده است. تلاش روزافزون، 
سعی وافر و غیرت مردانه همکاران افتخاری 
را نصیب فولاد سنگان کرد که رکورد تولید 
4006۸7 تن گندله در آبان ماه ســال 99 
جلوه زیبایی همت جهادگران جبهه صنعت 
و معدن در این ســال بــود و برنامه ریزی 
هوشــمندانه در تامین کنسانتره علی رغم 

کمبود مواد اولیه در کشور با حمایت فولاد 
مبارکه در راستای لبیک به ندای رهبر انقلاب 
در طــرح جایگزینی معــدن بجای نفت در 

راستای گام دوم انقلاب می باشد.
وی با تأکید بر این که این کارخانه با همت 

و سرمایه گذاری شرکت فولاد مبارکه اصفهان 
و به منظــور تأمین مواد اولیــۀ بزرگ ترین 
فولادساز خاورمیانه راه اندازی شده گفت: ما 
در فولاد سنگان  به دنبال تحقق جهش تولید 
، ایجاد اشتغال و رشد تولید، گام های خوبی 

در جهت پیشرفت و خودکفایی در زنجیره 
تأمین فولاد ایران برداشتیم و این اهداف را 

سرلوحه اقدامات شرکت قرار داده ایم.
مدیر عامل فولاد سنگان در ادامه تشریح 
کرد: تولید 9 ماهه شــرکت در سال 9۸ به 

میزان 15۸1161 تن و تولید 9 ماهه در سال 
99 معادل 23631۸3 تن بوده که افزایش 
5/49  درصدی را برای شرکت رقم زده است 
. بعــلاوه اینکه ارســال محصول در 9 ماهه 
نخست سال 9۸ معادل 1693612 و ارسال 
محصول در مدت مشابه امسال 2346356 
بوده که در نهایت رشــد 5/3۸ درصدی در 

ارسال گندله تولیدی را رقم زده است.
حمل کنســانتره بــه ســایت افزایش 
3/52 درصدی را داشــته بــه طوریکه در 
 9 ماهه ســال 9۸معــادل 1727944 و در

 9 ماهه ســال 99 به میــزان 2632373 
بوده است.

وی در پایان عنوان کــرد: جلوگیری از 
خام فروشی سنگ آهن با تولید در کارخانه 
کنســانتره سازی فولاد ســنگان مهم ترین 
نقشــی اســت که این صنعت در خراسان 
رضــوی ایفا می کند. با توجه به کمبود مواد 
اولیه در کشور و اهمیت تأمین به موقع آن لذا 
محصول تولیدی فولاد سنگان جهت تأمین 
خوراک کارخانجــات فولاد مبارکه اصفهان 
استفاده شــده و از خام فروشــی سنگ آهن 
در کشــور تا حد بســیار زیادی جلوگیری 
خواهد کرد و همین موضوع موجب شــده 
تا با راه اندازی این کارخانه رتبه سوم تولید 

کنسانتره در کشور را به دست آوردیم.

امرایی، مدیرعامل فولاد سنگان مطرح کرد:

افزایش سود ۱۶2 درصدی فولاد سنگان در 9 ماهه نخست سالجاري

 
 

 
 
 
 

توزیع ۱۵۰۰بسته نوشت افزار در بین دانش آموزان بهزیستی استان
مدیرکل بهزیستی استان مرکزی با اشاره به بیشترین همکاری خیرین 
و مردم استان مرکزی در پویش پازل همدلی برای تهیه نوشت افزاردانش 
آموزان گفت: 1500 بســته نوشــت افزار بین دانش آموزان تحت پوشش 

بهزیستی استان توزیع شد 
اراک - خبرنــگار آوای اقتصاد/زهرا امینی  بیان کرد: این اداره کل در 
راســتای طرح ایران همدل، همزمان با سراسر کشور طرح های مختلفی 
را برای نیازمندان اجرا کرد که توانست سهم در نظر گرفته شده خود در 
طرح پازل همدلی به ارزش 1500 ســهم و به مبلغ  150 میلیون تومان  

برای تهیه نوشت افزاردانش آموزان مددجو را تکمیل کند 
وی بــا بیان اینکه این طرح با هدف تامیــن نیازهای تحصیلی دانش 
آموزان مددجوی این اداره کل  وعدالت آموزشــی طراحی شــده افزود: 
خیران و مردم نوعدوســت استان مرکزی با خرید این پازل ها )ارزش هر 

پازل صد هزار ریال( به نفع دانش آموزان بهزیســتی مشــارکت  نمودند    
مدیرکل بهزیســتی استان مرکزی  افزود: استقبال از این طرح در استان 

مرکــزی  بســیار خوب بوده و خیــران به  عنوان یار و همراه ســازمان 
بهزیســتی در ایــن پویش نقش پررنگــی داشــتند و امیدواریم که این 
حرکت های خیرخواهانه ادامه داشته باشد امینی  ادامه داد: این بسته ها 
 شــامل کوله پشــتی دفتر ، مداد، مدادرنگی ،پرگار و خودکار به تفکیک

  مقطع تحصیلی تهیه شده که بین دانش آموزان کل استان توزیع می شود 
و جنســیت هر دانش آموزان تهیه شده که بین دانش آموزان کل استان 

توزیع می شود
ایــن مقام مســئول در خاتمه افزود: طرح پویــش پازل همدلی برای 
تهیه و تامین نوشــت افزار دانش آموزان تحت پوشــش بهزیستی از مهر 

امسال آغاز شد
 حدود 2123  دانش آموز تحت  پوشــش بهزیســتی استان مرکزی  

هستند .

سوت قطار ملی در مترو تهران به صدا در می آید
ناوگان مترو تهران در سال های اخیر با کمبود واگن 
مواجه بوده  که با کلید خوردن طرح تولید قطار ملی توسط 
متخصصان داخلی در سال جهش تولید، امیدها برای رونق 
حمل و نقل ریلی ایجاد شده  و انتظار است در دهه فجر 
سوت اولین قطار ملی در ناوگان مترو تهران به صدا در آید.

ناوگان مترو تهران در سال 1377 با خط تهران- کرج 
آغاز به کار کرد اما این ناوگان که ســابقه  22 ساله دارد 
در سال های اخیر با تحریم ها با کمبود قطار به مشکل 
رسید و پیشرفت توسعه خطوط و ناوگان مترو کند شد.

در این وضعیت صنعتگران و جامعه دانشگاهی کشور 
دست به ابتکاری خلاقانه زدند و تولید قطار ملی را تعریف 
و اجرایی کردند تا بتوانند با این روش حمل و نقل ریلی 

را در پایتخت و سایر کلانشهرهای کشور رونق دهند.
مدیرعامل شرکت راه آهن شهری تهران و حومه در 
این باره به خبرنگار ایرنا گفت: تلاش آن است که مراسم 
رونمایی از اولین قطار ملی در دهه فجر امسال انجام شود 
و کار محدود به تولید یک قطار نیست و حتما انبوه سازی 
دنبال می شود.علی امام اظهار داشت: در مجمع عمومی 
مترو مجوز انعقاد قرارداد برای تولید 105 واگن را  دریافت 
کردیم که تفاهم نامه های آن با جهاد دانشگاهی و شرکت 
واگن سازی امضاء شده است.امام خاطرنشان کرد: قرارداد 
ساخت دو هزار واگن قرار بود از طریق فایناس پیگیری 
شــود اما به واســطه تحریم ها می توان این فرصت را به 

شرکت های داخلی داد تا از ظرفیت آنها استفاده کرد.

 حناچی: پیشرفت فیزیکی قطار ملی قابل 
قبول است

همچنین شهردار تهران با بیان اینکه مراحل ساخت 
قطار ملی به سرعت و طبق برنامه و قابل قبول پیش می 
رود، گفت: شرایط تحریم هر چقدر که سخت و نامیمون 

است اما از جهاتی نیز فرصت تلقی می شود.

پیروز حناچی اظهار داشت: تلاش می کنیم با استفاده 
از ظرفیت کامل بخش خصوصی، مشکلات را  حل کنیم و 

از یاد نبریم که امسال سال جهش تولید است.
وی درباره جزئیات ســاخت قطار ملی نیز گفت: این 
قرارداد بین شهرداری و معاونت علمی ریاست جمهوری 
یک سال پیش برای طراحی و اجرای یک رام قطار منعقد 
شد.حناچی توضیح داد: این پروژه به پیشرفت مناسبی 
دسته یافته و بخش  زیادی از قطعات در داخل تولید شده 
و بخش های تولید نشده نیز صرفه اقتصادی نداشته است.

وی با بیان اینکه 15 کلانشهر داریم که راه حل اصلی 
مشــکلات آنها توسعه حمل و نقل عمومی است گفت: 
مترو یک تصمیم راهبردی است که امیدواریم با حمایت 
شرکت های داخلی بتوانیم ظرفیت مترو را افزایش دهیم.

شهردار تهران خاطرنشان کرد: موضوع حمل و نقل 

عمومی در پایتخت یک موضوع حاکمیتی است و حمایت 
همه جانبه دولت، مجلس و شهرداری تهران را می طلبد.

گفتنی اســت، اسحاق جهانگیری معاون اول رییس 
جمهوری روز گذشته در مراسم آغاز اجرایی شدن طرح 
شارباغ تهران اعلام کرد: یک میلیارد دلار از محل منابع 
خارجی در اختیار شهرداری تهران برای توسعه حمل و 

نقل عمومی قرار گرفته است.

 بیش از 2۰ شرکت دانش بنیان در ساخت قطار 
ملی مشارکت دارند

همچنین معاون علمی و فناوری رییس جمهوری نیز 
در این باره گفت: قرارداد ساخت قطار ملی تیر ماه سال 
گذشته با شهرداری تهران بسته شد و برای این پروژه 20 

تا 30 شرکت دانش بنیان به کار گرفته شدند.

سورنا ستاری افزود: هم اکنون ساخت یک واگن نهایی 
شده و امیدواریم تا پایان سال بتوانیم یک رام قطار تولید 
ملی را عرضه کنیم.وی ادامه داد: در این روند از 26 درصد 
به ۸5 درصد داخلی سازی رسیدیم که گام بزرگی است و 
با حمایت از تولیدات داخلی از جوان ایرانی حمایت کنیم.

ســتاری گفت: تلاش های انجام شده از سوی جهاد 
دانشگاهی برای داخلی سازی قطعات مترو نشان می دهد 
که اگر بخواهیم، می توانیم به موفقیت برسیم و برای به 
حرکت درآوردن این اکوسیستم باید یک اراده کلی داشته 
باشیم.همچنین معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
تهران نیز در این باره تاکید کرد: باید پروژه قطار ملی به 
نتیجه برسد و البته این تولید ملی بدون کسب حمایت 
دولت موفق نخواهد بود.سید مناف هاشمی افزود: تهران 
به 1500 دستگاه واگن نیاز دارد که موضوع انعقاد قرارداد 
به 630 واگن با چینی ها مطرح است و از سوی دیگر نیز 
 با شرکت واگن سازی ملی پروژه ساخت 105 دستگاه و

 با شــرکت واگن سازی تهران نیز 105 دستگاه واگن را 
نهایی کردیم.معاون شــهرداری تهران با بیان این که با 
حمایت دولت هم از بیکار شدن جوانان جلوگیری می شود 
و هم حمل و نقل پاک توسعه می یابد، افزود: اگر 1500 
واگن مورد نیاز تامین شود می توان ظرفیت حمل و نقل 
مترو را از 2 میلیون مسافری که امروزه از آن استفاده می 
کنند به 6 میلیون ارتقا داد که این گام موثری در راستای 
حمل و نقل پاک است.ناوگان مترو تهران در حالی که با 
هفت خط و 12۸ ایستگاه فعالیت دارد اما فرسودگی و 
اورهال کردن واگن های قطار بسیار مهم و ضروری است 
و ورود قطارهای ملی می تواند مرحمی بر دردهای این 
ناوگان باشد.با راه اندازی و تولید انبوه قطارهای ملی امید 
است که دیگر نیازی به واردات واگن های قطار نباشد و 
با ورود این قطارها بار دیگر تلاش متخصصان ایرانی در 

شرایط تحریم به رخ جهان کشیده شود.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق گلستان گفت : صنایع مستقر 
در استان برای تعدیل مصرف برق به علت کمبود گاز کمک خواهند 
کرد بطوریکه قرار اســت ساعات مشخصی از روز تجهیزات خود را از 

مدار خارج کنند.
مومنی :گلستان-   به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی 
برق گلســتان ؛ علی اکبر نصیری در نشست با رئیس سازمان صمت 
استان پیرامون صرفه جویی در مصرف برق اظهار کرد : بخش اعظمی 
از مصارف انرژی را صنایع تشکیل می دهند که با مدیریت کردن مصرف 

برق خود می توانند نقش موثری در صرفه جویی این مهم ایفا کنند.
وی اضافه کرد :شرکت شهرکهای صنعتی در استان که در راس هرم 
صنایع قرار دارند با رایزنی و ارائه مشوق هایی می توانند جهت مدیریت 

مصرف این صنایع را تشویق نمایند.
در ادامه حســین طلوعیان رئیس سازمان صمت گلستان با اشاره 
به وجود مشــکلات زیاد در بخش صنایع گفت :به دلیل شرایط مهم  
پیش آمده ، این سازمان ضمن استقبال از این طرح، همکاری لازم را 
برای مدیریت مصرف انرژی برق بدلیل کمبود گاز در صنایع را انجام 

خواهد داد.
شایان ذکر است در این نشست مقرر گردید مدیران توزیع نیروی برق 
در شهرستانها ، جلسه ای اضطراری با فرمانداران و هیئت امنای شهرک 
هــای صنعتی جهت مدیریت مصرف برق صنایع بدلیل کمبود گاز را 
داشته باشند که در صورت لزوم در ساعات خاصی از شبانه روز ، تجهیزات 
از مدار خارج و از دیزل ژنراتور بعنوان انرژی جایگزین استفاده نمایند.

کمک صنایع برای تعدیل مصرف برق به علت کمبود 
گاز در گلستان 

 مهلت ثبت نام مسکن ملی 4 روز دیگر پایان می یابد
معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی گفت: متقاضیان مسکن ملی در مرحله چهارم ثبت نام که در 22 استان کشور در حال انجام است فقط تا پنج شنبه این هفته فرصت ثبت نام دارند.

»محمود محمودزاده« گفت: مرحله نخست ثبت نام متقاضیان جدید در شهرهایی که در آن ها اراضی جدید احصاء شده است تا روز پنج شنبه ادامه دارد.وی توضیح داد: این مرحله برای ثبت نام متقاضیان جدید در شهرهای فاقد ثبت نام 
در مراحل قبل و بر اساس ظرفیت های احصاءشده در تعدادی از شهرهای واقع در 22 استان کشور از جمله )ایلام، بوشهر، تهران، خراسان شمالی، سیستان و بلوچستان، کرمان، کهگیلویه و بویر احمد، لرستان، گیلان، قزوین، آذربایجان 
غربی، مازندران، مرکزی، سمنان، خوزستان، فارس، همدان، خراسان رضوی، اردبیل، اصفهان، خراسان جنوبی و هرمزگان( برنامه ریزی شده است.معاون وزیر راه گفت: متقاضیان این شهرها از تاریخ بازگشایی سامانه که ساعت 10 صبح 

روز پنجشنبه )1۸ دی ماه( بود، ثبت نام را شروع کردند و تا ساعت 24 روز پنجشنبه )25 دی ماه( فرصت دارند با مراجعه به سامانه طرح اقدام ملی مسکن به آدرس https://tem.mrud.ir نسبت به ثبت ناماقدام کنند.  
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/11/13

شماره : 1016

افزایش 22 درصدی صادرات محصولات کشاورزی به رغم شیوع کرونا
6.1 میلیون تن محصولات کشاورزی در 
9 ماهه امسال از کشور صادر شد که به لحاظ 
وزنی 22 درصد و ارزشــی 20 درصد افزایش 

نشان می دهد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد 
کشــاورزی، قائم مقام معاونت توسعه صنایع 
تبدیلی و کســب و کارهای کشاورزی وزارت 
جهاد کشــاورزی در گفــت و گو با خبرنگار 
ما افزود: طی مدت یاد شــده به رغم شیوع 
کرونا نزدیک به پنج میلیارد دلار ارز از ناحیه 
صادرات 6.1 میلیون تن محصولات کشاورزی 

به دست آمده است.
زورار پرمه اظهار داشــت: در 9 ماهه سال 
قبل 4 میلیــون و 9۸6 هزار تن محصولات 
کشاورزی به ارزش چهار میلیارد و 79 میلیون 

دلار از کشور صادر شد.
وی میزان صادرات محصولات مهم باغی 
در 9 ماهه امسال را ۸۸9 هزار تن به ارزش دو 
میلیارد و 27۸ میلیون دلار عنوان کرد و گفت: 
این میزان صادرات نسبت به مدت مشابه سال 
قبل به لحاظ وزنی 3۸ درصد و از نظر ارزشی 

43 درصد رشد داشته است.
پرمه خاطر نشــان کرد: در مدت یاد شده 
645 هزار تن محصولات مهم باغی به ارزش 
یک میلیارد و 59۸ هزار دلار از کشور صادر 

شد.
وی با بیان این که صادرات پسته در 9 ماهه 

سال جاری بالاترین رشد صادراتی را در میان 
محصولات باغی داشــته است، اذعان داشت: 
143 هزار تن پســته به ارزش یک میلیارد و 
5۸ میلیون دلار صادرات داشتیم که به لحاظ 
وزنی 104 درصد و ارزشی 77 در صد افزایش 

نشان می دهد.
قائم مقام معاونت توسعه صنایع تبدیلی 
و کسب و کارهای کشــاورزی وزارت جهاد 
کشاورزی، گفت: میزان صادرات محصولاتی 

همچون ســیب، خرما، کیوی و کشمش در 
مدت مذکور به لحاظ وزنی به ترتیب 403 هزار 
تن، 1۸6 هزار تن، 9۸ هزار تن و 49 هزار تن 
بوده است.وی ادامه داد: در این مدت، صادرات 
سیب 764 میلیون دلار، خرما 179 میلیون 
دلار، کیوی 50 میلیون دلار و کشــمش 60 

میلیون دلار را به خود اختصاص داد.
پرمه اذعان داشت: به علت شیوع ویروس 
کرونا در اردیبهشت ماه سال جاری از 34 مرز 

کشور تنها 1۸ مرز فعال بود که این تعداد در 
آذر ماه به 24 مرز فعال رسید.

وی با بیان این که در ســطح بین المللی، 
تجارت کالایی به واسطه کرونا به طور متوسط 
حدود 10 درصد کاهش پیدا کرد، گفت: در 
ایــران این میزان کاهش صادرات کالا حدود 
20 درصد بوده و در بخش کشاورزی با وجود 
تولیدات قابل رقابت، رشــد وزنی و ارزشــی 
محموله های صادراتی نسبت به دوره مشابه 

گذشته مثبت بوده است.
پرمه با اشــاره به این که بیشتر صادرات 
کشــور به صورت تجارت مرزی است، اظهار 
داشــت: در سال جاری علاوه بر تحریم های 
آمریکا، ایجاد محدودیت های شــدید مرزی 
از سوی شــرکای تجاری به دلیل نگرانی از 
گســترش کرونا در نوسانات صادرات کشور، 

تاثیر گذاشت.
وی مذاکره با کشورهای اوراسیا برای انعقاد 
موافقتنامه تجارت آزاد، صدور گواهی بهداشت 
گیاهی و اعلام قرنطینه آفات و عوامل بیماری زا 
برای صادرات محصولات کشاورزی به اتحادیه 
اروپا و اوراسیا، رصد موجودی سردخانه ها و 
پایش قیمت داخلی، تســهیل رفع تعهدات 
ارزی صادرکنندگان با تهاتر واردات نهاده های 
کشاورزی و تکمیل حلقه های فرآوری زنجیره 
تولید به ویژه پودر، پوره، اسلایس، سرکه، بسته 
بندی را از برنامه های آتی در حوزه صادرات و 

فرآوری برشمرد.
قائم مقام معاونت توسعه صنایع تبدیلی 
و کسب و کارهای کشــاورزی وزارت جهاد 
کشــاورزی، کمک به پایانه صادراتی سیب و 
فرآورده های آن، پیگیری رفع مشکلات تعهد 
ارزی صادرکنندگان، توسعه باراندازهای مبدا 
سیب و توسعه سردخانه های کوچک مقیاس 
در کنار باغات در راستای تکمیل زنجیره سرد 

را از دیگر برنامه ها در این حوزه نام برد.

 آغاز بهره برداری از ۴۴۰۰ هکتار از اراضی پایاب سد خداآفرین با فرمان 
ریاست محترم جمهوری از طریق ویدئو کنفرانس

 مدیر کل شیلات هرمزگان از افتتاح ۱۸ پروژه شیلاتي با اعتباري بالغ بر
 هفت هزار و ۶۰۰ میلیارد ریال همزمان با ایام ا... دهه فجر سال جاري خبر داد

خبرنــگار آوای اقتصاد ، به گــزارش روابط عمومی 
سازمان جهاد کشاورزی استان اردبیل علی مراد اکبری 
در مراسم افتتاحیه  شبکه های آبیاری و زهکشی اراضی 
غرب و شــمالغرب کشور در شهرســتان پارس آباد که 
از طریق ویدئو کنفرانس به ریاســت محترم جمهوری 
گزارش ارائه می کرد ، با اعلام این خبر افزود : آئین بهره 
برداری از 25 هزار هکتار شــبکه های آبیاری و زهکشی 
اراضی غرب و شمالغرب کشور و بهره برداری از 7۸ هزار 
هکتار زهکشی اراضی استان گلستان و آغاز بهره برداری 
از 4400 هکتار از اراضی پایاب سد خداآفرین در استان 
اردبیل با فرمان دکتر حسن روحانی رئیس جمهور در نهاد 

ریاست جمهوری امروز به بهره برداری رسید.
این مقام مســئول افزود: پروژه ای که امروز با دستور 
ریاست محترم جمهوری به بهره برداری رسید جزوه پروژه 
های شبکه آبیاری وزهکشی می باشد که  مساحت 25 
هزار هکتار را شامل می شــود و 4400 هکتار از پروژه 
عظیم 42 هزارهکتاری پایاب ســد خدا آفرین است به 
بخش اعظم آن مجهز به 1262 دستگاه ماشین آبیاری 
مدرن سنتر پیوت می باشد که یکی از طرحهای بی بدیل 

آبیاری در خاورمیانه است که بهره برداری از آن در قالب 
6۸ شرکت تعاونی تولید انجام خواهد شد . در این آئین 
که صالحی نژاد مجری آبیاری تحت فشار کشور ، مهندس 
بهنامجو استاندار اردبیل ، دکتر عزیزی معاون هماهنگی 
امور اقتصادی اســتاندار ، فرمانداران شهرستانهای بیله 
ســوار و پارس آباد و صلاندوز و رئیس ســازمان جهاد 
کشاورزی اســتان ، حجت الاسلام اکبر اکبری مسئول 

حوزه نمایندگی ولی فقیه دراســتان ، مهندس نیکشاد 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان و محسن زاده مدیر 
عامل شرکت کشت و صنعت و دامپروری مغان و جمعی 
از مدیران استان و شهرستان حضور داشته اند اکبر گفت 
: از مجموع 50 هزار هکتار افتتاح طرح مهار آبهای مرزی 
کشور تا پایان سال 1399  در حدود 11 هزار هکتار که 
در حال حاضر تامین آب گردیده ســهم استان اردبیل 

می باشــد .وی ادامه داد : مساحت 4400 هکتار جهت 
افتتاح در اولویت اول شامل 1600 هکتار از اراضی شرق 
دره رود ، 2000هکتــار از ناحیه عمرانی دوم خدا آفرین 
و ۸00 هکتار از اراضی پایاب سد احمد بیگلو می باشد.

وی اضافه کرد : 3290 هکتار سیستم سنتر پیوت شامل 
تعداد 21۸ دســتگاه سنتر پیوت 1110 هکتار سیستم 
کلاسیک و اعتبار هزینه شده شامل 1225 میلیارد ریال 
و ۸ شــرکت تعاونی روستایی ثبت شده و 204۸ خانوار 

بهره بردار عرفی وقانونی است .
این مقام مســئول افزود: در دهه مبارکه فجر انقلاب 
اســلامی بهره برداری و افتتاح 67 پروژه سازمان جهاد 
کشاورزی اســتان اردبیل در زیر بخش های مختلف با 
سرمایه گذاری 9070 میلیارد ریال انجام خواهد شد که 
پروژه های با شروع عملیات اجرایی به تعداد 1۸ مورد با 
ســرمایه گذاری بالغ بر 11000 میلیارد ریال طرح های 
تولیدی و عمرانی آب و خاک ، گلخانه ، صنعت دام و طیور 
، تولیدات زراعی ، صنایع تبدیلی و فرآوری ، جنگل و مرتع 
، شیلات ، امور عشایری ، دامپزشکی ، تعاون روستایی و 

صنعت زنبور داری را شامل می شود .

خبرنگار آوای اقتصاد / به گزارش روابط عمومي ســازمان شیلات ایران، 
دکتر عبدالرســول دریایي تقدیم 1۸ پروژه شیلاتي با اعتباري بالغ بر هفت 
هزار و 600 میلیارد ریال و ایجاد اشتغال مستقیم و غیر مستقیم براي بالغ بر 
شش هزار و 700 نفر در ایام دهه فجر را نشان از پر خیر و برکت بودن این 
ایام براي مردم و انقلاب اسلامي خواند و گفت: افتتاح پروژه هاي دهه فجر 
امسال با رعایت پروتکل هاي بهداشتي و با تاکید بر توجه به سلامت مردم 

در دستور کار شیلات هرمزگان قرار دارد.
وي با اشاره به اینکه پرورش ماهي در قفس فرصتي مناسب براي حرکت 
در مســیر توسعه به ویژه توسعه دریا محور اســت گفت: در همین ایام دو 
پروژه بزرگ پنج هزار و 500تني پرورش ماهي در قفس به ترتیب درقشم و  

بندرلنگه افتتاح خواهند شد.
دریایي با بیان اینکه  پروژه پرورش ماهي در قفس پنج هزار تني  قشــم 
) شــرکت دانش بنیان هیراد کاوه - فاز نخست با ظرفیت هزار و 200 تن(  
بزرگترین پروژه شیلات هرمزگان در دهه فجر سال جاري است گفت: اعتبار 
این پروژه بالغ بر چهار هزار و 900 میلیارد ریال است که تمام این میزان از 
سوي بخش خصوصي و بدون اعتبار دولتي سرمایه گذاري شده و براي بیش 
از  165 نفر اشتغال مستقیم و بیش از 330 نفر غیر مستقیم  ایجاد مي کند.

وي با اشاره به  افتتاح هشت پروژه پرورش میگو  با اعتباري  بالغ بر دوهزار 
و دویســت میلیارد ریال در شهرستان هاي بندرعباس، بندرلنگه، جاسک و 
میناب با ســرمایه گذاري بخش خصوصي گفت: ایــن میزان از پروژه هاي 
افتتاحي پروش میگو با زیر کشت بردن بالغ بر هزار و 440 هکتار از اراضي 
براي بیش از هزار و 440 نفر اشتغال مستقیم و غیر مستقیم ایجاد مي کنند.

مدیر کل شــیلات هرمــزگان  افتتاح بــازار عمده فروشــي ماهي در 
ســیریک)گروک(، احداث جایگاه سوخت کوهستک، تجهیز، ساماندهي و 

بهسازي بندر صیادي کنگ را از دیگر پروژه هاي قابل افتتاح شیلات هرمزگان 
در دهه فجر خواند و اظهار کرد: این پروژه ها با سرمایه گذاري 720میلیارد 

ریالي بخش خصوصي براي بالغ بر 40 نفر اشتغال مستقیم ایجاد مي کند.
دریایي افتتاح اسکله شــناور بندر صیادي گرزه، برق رساني به مجتمع 
پرورش میگو دوستکو، ایجاد زیر ساخنت هاي مجتمع پرورش میگوي کاني 
قشم، تامین برق مجتمع هاي پرورش میگو در غرب قشم و ایجاد زیربناهاي 
مجتمع آبزي پروري حسینه را از پروژه هاي اداره کل شیلات هرمزگان در 
ایام ا... دهه فجر سال جاري خواند و گفت: حدود 150 میلیارد براي این پروژه 

ها از محل اعتبارات دولتي - استاني هزینه شده است.
 وي همچنین از آماده کلنگ زني بودن یک مرکز تکثیر میگو spf به ظرفیت 
100 میلیون قطعه بچه میگو، هشت پروژه تکثیر و پرورش میگو مجموعاً به 
ظرفیت تولید 450 میلیون قطعه بچه میگو، شــش پروژه پرورش ماهي در 
قفس به ظرفیت تولید 29هزار تن، یک پروژه پرورش میگو متراکم به ظرفیت 

300تن و یک پروژه پرورش ماهي خاویاري به ظرفیت 10 تن خبر داد.
گفتني اســت شیلات هرمزگان با کسب عنوان نخست صید و صیادي و 
آبزي پروري توانســته بالغ بر یک چهارم تولیدات شیلاتي کشور را  به خود 

اختصاص دهد.

هدف ما تکمیل فاز اول و را اندازي فاز دوم مجتمع پرورش میگوي گمیشان است
اســتاندار گلستان با بیان این که پرورش میگو یکي 
از مزیت هاي این استان محسوب مي شود، اظهار کرد: 
هدف ما تکمیل فاز اول 4 هزار هکتاري و را اندازي فاز 
دوم 6 هزار هکتاري مجتمع پرورش میگوي گمیشــان 
است و در این راه با سرمایه گذاران و پرورش دهندگان 

همکاري لازم صورت مي گیرد.
مومنی خبرنگار آوای اقتصاد ، به گزارش روابط عمومي 
سازمان شیلات ایران، دکتر هادي حق شناس در جلسه 
فني تکثیر و پرورش میگو استان با حضور دکتر عبدالحي 
معاون آبزي پروري سازمان شیلات ایران و دیگر مدیران 
اســتان و سازمان شــیلات ایران، تصریح کرد: اقدامات 
سازمان شــیلات ایران در طول دوران انقلاب اسلامي 
شایســته تقدیر اســت. این تلاش ها بگونه اي بوده که 
مصرف آبزیان در کشور از سرانه یک کیلوگرمي پیش از 
انقلاب به ۸ کیلوگرم در سال 92 و 13 کیلوگرم در حال 

حاضر به ازاي هر ایراني افزایش یافته است.
وي افزود: تولید آبزیان کشــور امروز به یک میلیون 
2۸0 هزار تن افزایش یافته و تولید میگو در کشــور از 
12 هزار تن در سال 92 به 4۸ هزار تن در حال حاضر 
افزایش یافته که نشان دهنده تلاش هاي صورت گرفته 

در بخش آبزیان کشور است.
اســتاندار گلستان یادآور شد: براي اجراي هر مزرعه 
در حال حاضر منهاي هزینه هاي زیرســاختي و اجراي 
کانال به سرمایه گذاري 5 تا 6 میلیارد توماني نیاز است.

وي گفت: با همکاري قرارگاه سازندگي خاتم الانبیا 

ســپاه زیرساخت هاي فاز دوم در حال پیگیري و انجام 
اســت و این قرارگاه نیز آمادگي خود را در راستاي راه 
اندازي فاز دو مجتمع میگو گمیشان اعلام نموده است.

دکتر حق شناس گفت: پرورش میگو در حال حاضر 
از گردش مالي 240 میلیارد توماني در استان برخوردار 
اســت و با بهره برداري کامل از مزارع فاز اول حداقل 6 

هزار نفر اشتغال مستقیم ایجاد خواهد شد.
وي ادامه داد: جلساتي را با سفیر ویتنام در خصوص 
سرمایه گذاري آنها در حوزه میگو و آبزي پروري داشته 
ایم و آنها علاقه مندي خود را ابراز کرده اند که البته بعد 
از    کاهش شیوع ویروس کرونا زمینه هاي اجراي این 

سرمایه گذاري پیگیري مي شود.
استاندار گلستان خاطر نشان کرد: تلاش ما استقلال 
در زمینه تکثیر لارو میگو در اســتان اســت و هر گونه 
هزینه و همکاري لازم را در راستاي این استقلال و عدم 
نیاز به استان هاي جنوبي جهت تهیه پست لارو میگو را 
خواهیم داشت.وي راه اندازي واحدهاي رشد و توسعه را از 
سوي پرورش دهندگان تاثیرگذار دانست و عنوان کرد: به 
پرورش دهندگان میگو استان پیشنهاد مي گردد، درصدي 
از سود خود را در قالب یک صندوق، صرف هزینه هاي 
تحقیق و توســعه مزارع خود نمایند. یقنا این امر که در 
تمام بنگاههاي اقتصادي بزرگ دنیا نیز انجام مي شود، 

در کیفیت تولید محصولات تاثیر بسزایي دارد.
دکتر حق شناس یادآور شد: مهمترین مزیت استقلال 
در زمینــه لارو میگو پاک مانــدن مزارع و ارائه میگوي 
بدون بیماري در اســتان است که البته ریسک سرمایه 
گذاري را نیز کاهش مي دهد. وي گفت: تلاش مدیران 
استان در زمینه حل مشکل بیماري لکه سفید در سال 
گذشــته و ادامه روند پرورش میگو در گلستان آن هم 
بدون تاخیر سالیانه قابل تقدیر است و امیدواریم با همت 
مدیران و سرمایه گذاران شاهد رشد سرمایه گذاري در 
این حوزه، ایجاد ارزش افزوده و اشــتغال خصوصاً براي 

مردم منطقه باشیم.
گفتني اســت در این جلســه از مدیران اســتاني و 
کارشناســان شیلات کشور و استان که در راستاي رفع 
بیماري لکه سفید میگوي استان حضور فعال داشته اند 
از سوي دکتر خون میرزایي معاون وزیر و رئیس سازمان 
شیلات ایران و    با حضور استاندار گلستان و معاون آبزي 

پروري سازمان شیلات ایران تقدیر شد.
جلسه ســتاد فني تکثیر و پرورش میگو گلستان با 
حضور استاندار گلســتان ، معاون آبزي پروري سازمان 
شیلات ایران، ، مدیر کل دفتر امور میگو و سایر آبزیان 
سازمان شیلات ایران، رئیس سازمان جهاد کشاورزي، 
رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزي استان، معاون 
هماهنگي امور اقتصادي استانداري گلستان و جمعي دیگر 
از مسئولین استاني و پرورش دهندگان میگو استان، در 

محل استانداري گلستان برگزار شد.

 امسال؛ 3۰۰ هزار تن گوجه فرنگی استان بوشهر وارد بازارهای 
داخلی و خارجی شد

رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی استان بوشــهر گفت: امسال بیش از 
300 هزار تن گوجه فرنگی اســتان بوشهر وارد بازارهای داخلی و خارجی 

شده است.
محمدتقی منوچهری اظهار داشــت: اســتان بوشهر دارای ظرفیت های 
خوبی در عرصه کشاورزی است و یکی از تولیدات مهم استان، گوجه فرنگی 
خارج از فصل اســت.وی با اشــاره به تولید ســالانه حدود 590 هزار تن 
گوجه فرنگی خارج از فصل در اســتان بوشهر خاطرنشان کرد: 300 هزار 
تن از گوجه فرنگی تولیدی کشــاورزان استان بوشهر وارد بازارهای داخلی 

و صادراتی شده است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان بوشهر با اشاره به اینکه در ماه های 
بهمن و اسفند بیشترین میزان تولید گوجه فرنگی خارج از فصل در استان 
را داریم افزود: طی ماه جاری پیش بینی می شود 200 تن محصول برداشت 
شــود.وی توسعه طرح های گلخانه ای را به عنوان یکی از اولویت های مهم 
در اســتان دانســت و بیان کرد: 130 میلیارد تومان تسهیلات بانکی برای 
اجرای 36 طرح تولیدی در حوزه های صنایع تبدیلی، گلخانه ای و طرح های 

آبزی پروری تصویب شده است.

 به مناســبت دهه مبارک فجر بهره برداری از ۹ طرح عمرانی 
و تولیدی بخش کشاورزی 

خبرنگار آوای اقتصاد ،به گزارش روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی 
آذربایجــان غربی ؛علی دیانتی،افزود: برای بهره برداری از 9 طرح تولیدی، 
اقتصادی و عمرانی بخش کشاورزی اعتباری بالغ بر 66 میلیارد ریال هزینه 
شــده اســت که با آغاز بهره برداری از این طرح ها برای 15 نفر بصورت 
مســتقیم و برای 36 نفر بطور غیر مستقیم زمینه اشتغال فراهم می شود.

وی افزود: این طرح ها شــامل مزرعه پرورش شــترمرغ 75 قطعه ای، 
پرورش گاو شــیری 50 رأسی، گلخانه 3 هزار مترمربعی سبزی و صیفی، 
پوشــش بتنی نهر سنتی روستای فیروز آباد، لایروبی کانال آب بر عمومی 
)ســیل بند( روستای تپه چلیک، بهســازی و مرمت قنات کهریز روستای 
داش قطار، اجرای سیســتم های نوین آبیاری بارانی، قطره ای و کم فشار 
اســت.دیانتی اذعان داشت: طرح معاینه فنی خودروی سبک شهید سردار 
ســلیمانی که از محل اعتبارات اداره تعاون روستایی به مبلغ 15 میلیارد 
ریال راه اندازی شــده نیز از سایر طرح های کارگروه روستایی و عشایری 
اســت که با اشتغالزایی مســتقیم برای 5 نفر و غیر مستقیم برای 10 نفر 
در ایام دهه فجر به بهره برداری می رســد.وی خاطر نشــان کرد: برپایی 
نمایشــگاه توانمدیهای زنان روستایی نیز از سایر برنامه های گرامیداشت 
دهــه فجر می باشــد. این نمایشــگاه در غرفه های گلیــم بافی، عرقیات 
گیاهی، گل های زینتی، گیاهان دارویی، انواع ترشی و مربا، خشکبار، نان 
و شــیرینی های خانگی، بافتنی، تابلوهای سنگ چینی و خمیر سرامیکی، 
فرآورده های لبنی و انواع صنایع دســتی زنان روستایی و ... در 1۸ بهمن 
ماه گشــایش و به مدت 3 روز جهت بازدید عمــوم دایر خواهد بود.مدیر 
جهاد کشــاورزی میاندوآب اظهار کرد: مراســم دیدار و تجلیل از خانواده 
معظم شهداء، واکسیناسیون و مایه کوبی دام، ارائه خدمات رایگان توسط 
شبکه دامپزشــکی، عرضه کالاهای اساســی مورد نیاز مردم در فروشگاه 
های ادارات تعاون روســتایي و امور عشایر در ایام دهه مبارکه فجر با  10 
الی 20 درصد تخفیف به همشــهریان و روســتائیان عزیز از ســایر برنامه 
های کارگروه روســتایی و عشــایری به مناسبت گرامیداشت دهه فجر در 

شهرستان میاندوآب است.

 نشست مشترک شیلات و دریاباني براي ساماندهي فعالیت 
صیادي در استان بوشهر

در نشســت مشترک مدیرکل شیلات اســتان بوشهر و فرمانده مرزباني 
شهرستان بوشهر ساماندهي فعالیت هاي صیادي مورد بحث و بررسي قرار 
گرفت .خبرنگار آوای اقنصاد ، به گزارش روابط عمومي ســازمان شــیلات 
ایران، رئیس شــیلات شهرستان بوشهر در حاشیه این نشست گفت: ارتقاء 
امنیت شناورهاي صیادي از موارد مطروحه در این نشست بود که با تعهد 
شــیلات مبني بر تکمیل پروژه نصب ردیاب بر روي شناورها و دوربین در 
بنادر صیادي و نیز کنترل تردد آنها توسط دریاباني به تصویب رسید.حسن 
احمدي به لزوم تامین درآمدهاي دولت از محل عوارض پهلوگیري شناورها 
در بنادر صیادي اشــاره کرد و اظهار داشــت : اخذ عوارض بندري از قایق 
هاي تفریحي و بي هویت در دستورکار قرار گرفته و با حمایت مرزباني در 
بنادري که امکانات پهلوگیري در آن وجود دارد اجرا خواهد شــد .رئیس 
شیلات شهرستان بوشــهر افزود : گشت دریائي مشترک با دریاباني براي 
مقابلــه با صید غیرمجاز ترال . قاچاق ســوخت و تجاوزات مرزي از دیگر 
مواردي بود که جهت اجراي آن چاره اندیشــي شد .بیش از 2 هزار شناور 
صیادي و 3 هزار قایق تفریحي و بي هویت در بنادر صیادي استان بوشهر 
مستقر هستند و بصورت حرفه اي یا تفریحي به صید آبزیان مي پردازند .

 معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی گیلان: 
مردم نگران تامین گوشت مرغ شب عید نباشند

معــاون بهبود تولیدات دامی ســازمان جهاد کشــاورزی گیلان گفت: 
مراحل ذخیره ســازی گوشت و مرغ منجمد در این استان آغاز شده مردم 
نگران تامین گوشت مرغ شب عید نباشندخبرنگار آوای اقتصاد ،به گزارش 
روابط عمومی سازمان، مهندس اکبرنژاد با بیان اینکه مراحل ذخیره  سازی 
گوشــت و مرغ منجمد در استان آغازشده و  هرساله و با نزدیک شدن به 
ایام نوروز دغدغه مردم در خصوص ذخیره ســازی گوشت و مرغ شب عید 
به اوج رسیده و به سبب همین امر مردم در ماه های منتهی به عید نوروز 
با حضور در مراکز مرغ و گوشــت به خرید این دو محصول مهم سبد کالا 
می پردازنــد . ادامه داد: همین امر بعضاً منجر به کمبود برخی از اجناس 
در شــب عید و باعث افزایش قیمت می شــود، لذا مسؤولان وزارت جهاد 
کشاورزی از تمامی مردم درخواست دارند نگران تأمین مرغ و گوشت خود 

نبــوده و در موعود مقرر به مراکز فروش مراجعه کنند.
وی با اشاره به اینکه در استان هم با توجه به نزدیک شدن به ایام عید 
تلاش های مسؤولان ســازمان جهاد کشاورزی در خصوص ذخیره سازی 
گوشــت و مرغ آغاز و در همین راســتا تاکنون اقدامات خوب مؤثر صورت 
گرفته است افزود:مراحل ذخیره سازی گوشت و مرغ منجمد در این استان 
آغــاز تا به این لحظه دو هزار و 150 تن مرغ منجمد ذخیره ســازی و تا 
شب به عید به چهار هزار و 200 تن می رسد.معاون بهبود تولیدات دامی 
سازمان جهاد کشاورزی گیلان خاطر نشان کرد: گیلان یکی از قطب های 
تولید مرغ در کشــور بوده و روزانه 460 تن مرغ در کشــتارگاه های مرغ 
اســتان تولید که از این میزان 200 تن مصــرف داخلی و مابقی به دیگر 

استان های کشور صادر می شود.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/11/13

شماره : 1016

صدر جدولی پر خطر آبی ها 
محمود فکری و باشــگاه استقلال در این 
مدت حاشیه های متفاوتی را تجربه کرده اند؛ 
حاشیه هایی که رنگ و بوی مسائلی را دارد که 
خارج از چارچوب یک باشگاه  حرفه ای است.

 استقلال این روزها،  اوقات خیلی خوشی را 
سپری نمی کند. آبی ها در دو هفته اخیر یک 
نتیجه تســاوی مقابل نفت مسجد سلیمان 
کسب کردند و مقابل سایپا متحمل شکست 
یک بر صفر شــدند. با اینکه این تیم در این 
مدت نتایج خوبی کسب نکرده اما همچنان 
در صدر جدول رقابت های لیگ برتر قرار دارد.

محمود فکری در این مدت، به هر طریقی 
که بوده، سعی داشته از عملکرد خود و کادر 
فنی اش دفاع کند. او حتی در یک اظهار نظر 
جالب توجه از کادر فنی اش به عنوان بهترین 
کادر فنی ایران یاد کرده است. فکری در این 
رابطه گفت:  »در رابطه با کادرفنی، ما یکی از 
بهترین کادرهای ایران را در اختیار داریم. به 
لحاظ تجربی و دانش بهترین کادر ایران را در 
اختیار داریم. متاســفانه هرکاری کنیم، یک 
ســری از دوستان ایراد می گیرند. یک سری 
دوستان کاری ندارند تیم بالای جدول باشد 
یا وسط جدول و هرکاری کنیم متاسفانه ایراد 
از تیم می گیرند. مــن بابت اینکه از ما ایراد 
می گیرند خوشحالم چون این نشان می دهد 
تیم ما خوب کار می کند و سنگ هایی که به 

سمت ما پرتاب می شود، نشان می دهد تیم 
رو به جلو حرکت می کند و خوب هم حرکت 

می کند.«
صبحت هایی که فکری در این مدت کرده 
است، نشان می دهد سرمربی آبی ها علاقه به 
شــنیدن انتقاد ندارد و کار خودش را خیلی 

قبول دارد. اما ماجرای فکری و استقلال وقتی 
خطرناک می شــود که سرمربی آبی ها برای 
کنترل اوضاع خود، دســت به اقداماتی زده 
است که بی شباهت به رفتار گنگسترها نیست.

شاید شــروع این اتفاقات رسانه ای شدن 
حضور تعــدادی از اوباش در تمرین این تیم 

بوده؛  اتفاقی که مقصر اصلی اش پرویز مظلومی 
سرپرست تیم استقلال است. باشگاه استقلال 
مدعی است کسی از حراست باشگاه استقلال 
حضور نداشته که از آمدن این اراذل ممانعت 
کند و این مساله باعث می شود مظلومی مورد 

انتقاد این اتفاق ناهنجار باشد.

اتفاق بعدی که حاشــیه های آبی پوشان 
را بیشتر می کند، انتشــار ویدیویی عجیب 
از صحبــت لیدرهای اســتقلال با محمود 
فکری اســت. در این صحبت ها، مسائلی در 
خصوص سرکوب اعتراضات هواداران و آرام 
کردن شرایط توسط لیدرها مطرح می شود 
و بعد از آن مشخص نیست که میان محمود 
فکری و لیدرها دقیقا چه اظهاراتی رد و بدل 
می شود اما وجود چنین مسائلی در باشگاه و 
رسانه ای شدن آن، اتفاقی تقریبا بی سابقه به 
شمار می آید.تیم استقلال این روزها درگیر 
حاشیه های عجیبی شده است؛ حاشیه هایی 
که در شان باشگاه استقلال نیست و به نام این 
باشگاه آسیب می زند. به طور قطع، مدیریت 
کردن باشگاه با رفتارهای ناهنجار و به اصطلاح 
»گنگســتری«، نمی تواند از دردهای باشگاه 
استقلال کم کند. آیا بزرگان فقید این باشگاه 
همچون ناصر حجازی و منصور پورحیدری 
با دیدن چنین مســائلی، می توانستند کنار  
بیایند؟ آیا اگر مرحوم پورحیدری سرپرست 
تیم استقلال بود، به آن اراذل و اوباش اجازه 
ورود می داد؟این ها سوال هایی است که شاید 
هــر مخاطب فوتبال از خود بپرســد و باید 
دید چنین روندی در باشگاه استقلال ادامه 
خواهد شد و شــاهد ادامه چنین مدیریتی 
در تیم اســتقلال خواهیم بود یا قرار اســت 
اتفاقات دیگری در جمع آبی پوشان پایتخت 

رقم بخورد.

 

 

 هنر محرم، موفقیت در آرامش

امیدوارم انتخابی المپیک عادلانه برگزار شود

ششمی صداقت و خدمتی در مسابقات تیراندازی آنلاین قهرمانی آسیا

هر کس که محرم نویدکیا را بشناسد، می داند که چه در انتظارش خواهد 
بود: آرامش، عمل گرایی، نظم، نتیجه گرایی و واقع بینی؛ او این مهم را در دوران 
بازیگری خود به دور از جار و جنجال نشان داد و حالا در دوران مربیگری، مدل 
متفاوت را بر خلاف آنچه در فوتبال ایران شاهد هستیم، به نمایش گذاشته 
است. حال سپاهان و محرم در کنار هم خوب است. این را می توان از حال و 
هوای نقش جهان و وضعیت طلایی پوشان در لیگ برتر فهمید. خبری از جار 
و جنجال نیست و شماره 4 اسطوره ای اصفهانی ها، با سبک و سیاق همیشگی 
خود وارد عرصه مربیگری شده تا سرفصل جدیدی را رقم بزند.او شبیه هیچکس 
نیست و به همین دلیل کارش متفاوت از چیزی است که در این سال ها در 
فوتبال ایران به معرض نمایش درآمده است. همزمان با اوج گرفتن سپاهان 
که معمولا با نمایش های زیبایی همراه اســت، نویدکیا - برخلاف آنچه در 
نشســت های خبری شاهد هستیم - سخن می گوید. اگر اغراق نباشد، باید 
محرم نویدکیا را جلوه گر شعار مکتب شاهین یعنی »اول اخلاق، دوم درس 
و ســوم ورزش« دانست. او این موضوع را در اخلاق و عمل خود هم نمایش 
داده است.کمتر چهره معروفی در این سال ها و در شروع کارش آن  هم بعد 
از انتقادهایی که از ورود عجولانه او به مربیگری شکل گرفته بود این چنین 
سخن گفت: »هواداران سپاهان فراتر از یک بازیکن به من محبت داشتند و 
برای خودم باورکردنی نبود. این حمایت مسئولیت من را سنگین تر می کند 
که وقت بیشتری بگذارم و بهتر و هوشمندانه تر فکر کنم تا آنها را خوشحال 

کنم ولی واقعیت هایی را دوست دارم بگویم و اینکه دوست ندارم چون آنها 
من را دوست دارند، واقعیت را کتمان کنند. آن ها برای من سنگ تمام گذاشته 
اند ولی نباید زیاد از حد شــود. باید به فکر نام سپاهان بود. محرم را دوست 
دارند و این جای خودش را دارد. من هم اگر یک روزی نتوانم به تیم کمک 
کنم، خیلی محترمانه کنار می روم تا فرد دیگری به تیم کمک کند. بارها این 
را گفته ام ولی اینکه این حمایت ها زیاد از حد بشود، خیلی جذابیت ندارد.«

او در مقطعی که همه به پرسپولیس و شرایط ویژه اش به علت حضور در 
لیگ قهرمانان آسیا، حمله می کردند، بدون هیچ تعارفی شروع به تحسین از 
رقیب دیرینه تیمش کرد؛ موضوعی که به علت اختلاف های دو تیم در سالیان 
گذشته شاید به مذاق هواداران تیمش خوش نیامد اما محرم گفت: وقتی یک 
کار خوب است، باید همه از آن تقدیر کنند. هیچ وقت دیدگاهم این نیست 
که چون خودم شرایط خوبی نداشته ام، سایر تیم ها هم شرایط خوبی نداشته 
باشند. نه. من باید خودم را تغییر بدهم و من باید تیم بهتری برای بازی ها 
درست کنم. من باید دیدگاه ها و ایده های بهتری بیاورم. اگر کسی بهتر از من 
آن کار را انجام می دهد، باید به او تبریک گفت.حواشی مربوط به دیدارهای 
سپاهان و پرسپولیس در سالیان گذشته هنوز از یاد کسی نرفته است اما در 
نشست خبری قبل از دو تیم در فصل جاری، مرزبان به نمایندگی از نویدکیا 
اعلام کرد که مهم ترین مســاله برایشان اخلاق و روحیه جوانمردی است و 
همین اتفاق در طول مسابقه رخ داد. این بار حداقل از سمت و سوی بازیکنان 

و نیمکت سپاهان خبری از تنش و ورود به درگیری ها نبود و همین موضوع به 
برگزاری یک بازی آرام و در عین حال زیبا و مهیج منتج شد.محرم خودش 
هم اقرار می کند که دوره های مربیگری را طی نکرده و فعلا تا تبدیل شدن 
به یک مربی تمام عیار فاصله دارد؛ موضوعی که در ابتدای ورود نویدکیا به 
این عرصه با هشدارهایی از سوی دوستان و هم بازیان سابق همراه بود اما او 
بدون واهمه از اقرار به این موضوع، از کســانی در این عرصه کمک می گیرد 
که خودشان سال ها سرمربی و مربی بوده اند و در مواقع بحرانی، یک آلترناتیو 
برای ســرمربی تیم محسوب می شــوند. با این حال او در عین پیش بردن 
برنامه هایش، در حال یادگیری از کســانی مانند مرزبان، توتونچی و ... است.

تعریف و تمجید از محرم نویدکیا زیاد است اما اجتناب او از حمله به داوران 
و نقد اشتباهات داوری، پرهیز از پرداختن به مسائل حاشیه ای مانند تعویق 
بازی تیمش یا کمتر بودن بازی رقبا یا دادن القابی خاص به رقبا و ... چیزی 
است که باعث شده نویدکیا نظر تحسین آمیز دیگران را به خود جلب کند.

محرم سنگ خود را هم با همه واکنده و حد و حدود خود را به خاطر آنچه 
به آن اعتقاد دارد، مشخص کرده است: »من مخالف این سبک ها هستم که 
بازیکنم برای وقت کشی خودش را زمین بیندازد و قطعا این نوع فوتبال اگر 
از بازیکن من سر بزند خودم نفر اولی هستم که جلوی آن می ایستم. این نوع 
بازی مال تیم هایی است که برنامه ندارند. وقت کشی برای فوتبال های جهان 

سومی است که خودتان را بیندازید و با داور و نیمکت حریف بحث کنید.«

 دارنده 2 مدال طلای کشــتی آزاد قهرمانی آسیا 
گفت: امیدوارم شرایط به گونه ای باشد که پیکارهای 
انتخابی به صورت کاملا عادلانه برگزار شود و هر کسی 
که انتخاب می شود با دعای سایر مدعیان راهی توکیو 

شود؛ نه اینکه دلخوری و ناراحتی به وجود بیاید.
»یدالله محبی«  در خصوص دعوت نشدن به اردوی 
تیم ملی افزود: اکنون در شهر خودم، کرمانشاه در حال 
تمرین هســتم. البته برای دعوتم نیز صحبت خاصی 
نشده و این تصمیمی است که کادر فنی گرفته است. 
پیش از این و از سال 2017 به مدت 3 سال و مستمر 
در اردوی تیم ملی بودم که تا قبل از شــیوع ویروس 
کرونا ادامه داشت و شاید یک خستگی از حضور مستمر 
در اردوها وجود داشت،  که به نظرم کادر فنی تصمیم 
خوبی برای من گرفتند و می توانم به صورت شخصی 

تمرینات را دنبال کنم.
وی که در پیکارهای جهانی سال 2019 قزاقستان 
ســهیمه المپیکی وزن 125 کیلوگرم را گرفت، خاطر 
نشــان کرد: در رقابت های انتخابی بــرای حضور در 
مسابقات جهانی سال 2020 صربستان نتوانستم نتیجه 
خوبی بگیرم. اکنون هم تیم ملی برای گزینشی المپیک 
و قهرمانی آسیا آماده می شود و این فرصت اکنون به 
ما داده شده تا در شهر خودمان تمرین کنیم و نواقص 

و مشکلات فنی را برطرف کنیم.
محبی اظهار داشت: در مسابقات انتخابی به دلیل 
مشــکلات بیماری کرونا  و بــا توجه به تعطیل بودن 
مجموعه های ورزشــی و تــرس از اینکه حضورم در 
باشگاه برای خانواده خطرناک باشد، نتوانستم به خوبی 
تمریــن کنم و از تمرینات فاصله گرفتم و بعد از آغاز 
دوباره تمرینات متاسفانه مصدومیت زانویی که داشتم، 
تشــدید شد که صلاح نبود در انتخابی شرکت کنم با 
این وجود در دور نخست مسابقه انتخابی حضور یافتم 

اما در مسابقات بعدی نتوانستم شرکت کنم.
این آزادکار کرمانشــاهی تیم ملی یادآور شــد: در 
پیکارهای جهانی سال 2019 موفق به کسب سهمیه 

125 کیلوگرم شدم. از سال 201۸ همه برنامه و هدفم 
حضــور در بازی های المپیک توکیو اســت که بتوانم 

بهترین نتیجه را بگیرم.
وی در خصوص حضور مدعیان جوان در وزن 125 
کیلوگرم و شرایط دشوار برای پوشیدن دوبنده تیم ملی 
در بازی های المپیک توکیو، گفت: هر قدر که انتخابی 
در ایران سخت تر باشد در میادین بین المللی و المپیک 
بهتر می توان به موفقیت رســید و هر کسی که برای 
وزن 125 کیلوگرم کشــتی آزاد ایران برای حضور در 
توکیو انتخاب شود شــانس زیادی برای کسب مدال 
در المپیک خواهد داشــت.محبی در خصوص اینکه 
آیا تاکنون با کادر فنی صحبتی داشته یا خیر، گفت: 
صحبتی با کادر فنی نداشتم اما در مرحله جدید اردوی 
تیم ملی برادرم »ارشــک« به اردوی تیم ملی دعوت 
شــده است. تیم ملی کشتی آزاد تورنمنت بین المللی 
ایتالیا و بعد از آن مســابقات قهرمانی آسیا و گزینشی 
المپیــک را در پیــش دارد و فکر نکنم که وزن 125 
کیلوگرم در رقابت های پیشــرو مشکل خاصی داشته 

باشد که انتخابی برای آن برگزار شود.
وی ادامه داد: از سال 2017 و با حضور در پیکارهای 
جهانی روند رو به رشــدم را آغــاز کردم و در آنجا 2 
حریف عنوان دار شــامل »داویت مودزماناشویلی« از 
ازبکســتان و »آلن زاســایف« از اوکراین را شکست 
دادم و در مبــارزه با حریــف آمریکایی کم تجربگی و 
دســت کم گرفتن حریف باعث شکستم شد و دستم 

به مدال نرسید.
آزادکار ســنگین وزن کشتی ایران بیان داشت: در 
ســال 2019 نیز تا لحظات آخر انتخابم برای حضور 
در پیکارهای جهانی مشــخص نبود اما این فرصت به 
من داده شد تا یکبار دیگر در مسابقات جهانی حاضر 
شــوم. اما برای حضور در المپیک شرایط برایم بسیار 
متفاوت است و بعد از چندین سال حضور در تیم ملی، 
تجربه خوبی کسب کردم و با اکثر کشتی گیران خوب 
و عنوان دار جهان کشتی گرفتم و فقط امیدوارم بتوانم 
در رقابت های انتخابی صاحب دوبنده تیم ملی شوم.

وی تصریح کرد: امیدوارم که کادر فنی و فدراسیون 

شرایط انتخابی را به گونه ای بگذارند که عادلانه باشد و 
هر کسی که برای حضور در المپیک انتخاب می شود 
با دعای خیر حریفان و مدعیان عازم توکیو شــود نه 

اینکه دلخوری و ناراحتی به وجود آید.
رقابت های گزینشی قاره آسیا 20 تا  22 فروردین 
1400 و رقابت های قهرمانی آسیا روزهای 23 تا 2۸ 
فروردین 1400 در شــهر آلماتی قزاقســتان برگزار 

خواهد شد.
رضا اطــری، حســن یزدانی و یــدالله محبی در 
پیکارهای جهانی سال 2019 موفق به کسب سهمیه در 
وزن های 57، ۸6 و 125 کیلوگرم شدند و نمایندگان 
کشورمان باید در وزن های 65، 74 و 97 کیلوگرم در 

پیکارهای گزینشی حضور یابند.
البتــه بــا نظر کادر فنــی تیم ملی کشــتی آزاد، 
نمایندگان کشــورمان قرار است اسفند ماه امسال در 
2 تورنمنت بین المللی اوکراین و ایتالیا حضور یابند.

فدراسیون کشتی اوکراین با ارسال دعوتنامه ای به 
طور رسمی از تیم های کشتی آزاد و فرنگی کشورمان 
جهت حضور در بیســت و چهارمین دوره رقابت های 
بین المللی این کشــور گرامی داشــت کشتی گیران و 
مربیان برجسته اوکراینی دعوت بعمل آورده است. این 
مسابقات در روزهای هشتم تا دهم اسفند سال 1399 
و در 10 وزن به میزبانی شهر کی اف برگزار می شود.

رقابت های کشــتی آزاد و فرنگی »ماتیو پلیکونه« 
ایتالیا روزهای 14 تا  17 اسفند 1399 در رُم پایتخت 
کشور ایتالیا برگزار خواهد شــد. این رقابت ها دارای 
سیستم رنکینگ برای بازیهای المپیک توکیو نیست 
و البته سیســتم رنکینگ برای پیکارهای جهانی سال 
2021 اعمال خواهد شــد.  با نظر کادر فنی تیم ملی 
کشتی آزاد »بهنام احسان پور« در وزن 65 کیلوگرم، 
»علیرضــا کریمــی« در وزن 97 کیلوگــرم و »امیر 
طاهری« در وزن 125 کیلوگــرم به همراه »ابراهیم 
مهربان« مربی تیم ملی کشتی آزاد عازم این رقابت ها 

خواهند شد.

ششمی صداقت و خدمتی در مسابقات تیراندازی آنلاین قهرمانی آسیا
رقابت های تیراندازی آنلاین قهرمانی آسیا در رشته تفنگ بادی با معرفی 

نفرات برتر دو بخش آقایان و بانوان همراه بود.
 به نقل از فدراسیون تیراندازی، در ادامه برگزاری نخستین دوره مسابقات 
تیراندازی قهرمانی آســیا که به میزبانی مجازی کشور کویت دنبال شد، در 
رشته تفنگ بادی آقایان، مهیار صداقت با 626.7 امتیاز ششم شد و امیرمحمد 
نکونــام و پوریا نوروزیان بــا 622.4 و 620.۸ امتیاز به ترتیب در مکان های 

هشتم و یازدهم آسیا قرار گرفتند. در این ماده 41 تیرانداز حضور داشتند.
در بخش بانوان این رشــته نیز، نجمه خدمتی با کسب 626.7 امتیاز در 
جایگاه ششم آسیا قرار گرفت و آرمینا صادقیان و فاطمه کرم زاده با 625.7 
و 623.۸ امتیاز به ترتیب در جایگاه های هشتم و یازدهم ایستادند. در این 

رشته 45 تیرانداز با یکدیگر به رقابت پرداختند.
همچنین در آخرین روز مســابقات تیراندازی قهرمانی آسیا نمایندگان 
ایران در ماده های تراپ و اسکیت در 6 راند طی دو روز با حریفان آسیایی 

خود به رقابت پرداختند.در پایان ماده تراپ بانوان، شــیوا فرح پور با کسب 
12۸ امتیاز در مکان ششمی آسیا ایستاد و سپیده سیرانی با 123 امتیاز نهم 

شد و مرضیه پرورش نیا با 109 امتیاز در جایگاه هفدهم آسیا قرار گرفت.
در ماده تراپ آقایان نیز، بابک یگانه، علی حافظی و محمد حسین پرورش 
نیا با امتیاز های 132،120 و 120 به ترتیب در مکان های هجدهم، بیست 

و پنجم و بیست و ششم به کار خود پایان دادند.
در رشــته اسکیت آقایان هم، علی دوســتی با 142 امتیاز در مکان نهم 
آسیا قرار گرفت و عبدالقادیر شیر محمدی و امیرمحمد دادگر با امتیاز 130 

و 125 به ترتیب بیستم و بیست و دوم شدند.
نخستین دوره مسابقات تیراندازی آنلاین قهرمانی آسیا به میزبانی کویت از 
10 تا 11 بهمن ماه در رشته های تپانچه بادی، تفنگ بادی و اهداف پروازی 

با حضور ورزشکارانی از سراسر آسیا برگزار شد.

 تایید ۸۱ نفر و رد صلاحیت ۱۰ نفر در انتخابات فدراسیون فوتبال
کمیته بدوی انتخابات فدراسیون فوتبال از تایید صلاحیت ۸1 نفر و همچنین 

رد صلاحیت 10 نفر در انتخابات این فدراسیون خبر داد.
 فدراسیون فوتبال نوشت: به اطلاع می رساند کمیته بدوی انتخابات فدراسیون 
براساس نقشه راه مقررات انتخاباتی، مرحله نخست بررسی  کاندیداهای محترم 
انتخابات فدراسیون فوتبال را در تاریخ یازدهم بهمن سال 1399به اتمام رسانده 
و صلاحیت تعداد ۸1 نفر را اعلام و تعداد 10 نفر به دلیل نداشتن فرم تاییدیه رد 
صلاحیت شده اند. بدیهی است هرگونه اعتراض از سوی افراد رد صلاحیت شده 
از طریق کمیته استیناف انتخابات قابل رسیدگی خواهد بود.، پس از ماه ها کش 
و قوس و حاشیه های متعدد، بالاخره قرار است انتخابات فدراسیون فوتبال 10 
اسفند برگزار شود تا دوره پنج ساله مدیران فعلی این فدراسیون به پایان برسد.

 محرومیت پرسپولیس از نقل وانتقالات یا فرصت 2۰ روزه؟
با وجود اینکه باشــگاه پرسپولیس نتوانست در فرصت تعیین شده مطالبات 
مهاجم سابق خود را بپردازد اما با توجه به شروع زمان نقل وانتقالات فوتبال ایران 

در اسفند، سرخ ها هنوز 20 روز فرصت دارند.
 باشــگاه پرسپولیس باید تا امروز 500 هزار یورو از مطالبات بازیکن کروات 
سابق خود را پرداخت می کرد تا با محرومیت نقل وانتقالاتی از سوی فیفا مواجه 
نشــود اما با وجود تلاش های انجام شده، پرسپولیس نتوانست در موعد تعیین 
شــده، مطالبات بودیمیر را بپردازد تا به این ترتیب با خطر بســته شدن پنجره 
نقل وانتقالاتی روبه رو شــود.با این حال هنوز از سوی فیفا نامه ای مبنی بر بسته 
شدن پنجره نقل وانتقالاتی ارسال نشده اما بررسی ها نشان می دهد عملا پرسپولس 

20روز دیگر فرصت دارد تا مطالبات بودمیر را بپردازد.

 ادای احترام فرشته کریمی به مهرداد میناوند در لیگ کویت
لژیونر فوتســال زنان ایران پس از گلزنی در لیگ کویت، به مهرداد میناوند 
ادای احترام کرد. فرشــته کریمی، ملی پوش و لژیونر فوتســال ایران که در تیم 
زنان القادیســه کویت بازی می کند، شنبه شب پس از گلزنی مقابل الفتات، به 

مهرداد میناوند ادای احترام و گلش را به او تقدیم کرد.
کریمی پس از گلزنی عدد 25 را که شماره پیراهن مهرداد میناوند در دوره 
بازیکنی بود، نشان داد.تیم القادیسه توانست در مرحله رفت پلی آف لیگ فوتسال 

زنان کویت با نتیجه سه بر دو الفتات را شکست بدهد.

 کادر فنی تیم ملی تنیس زنان مشــخص شد/ مردان همچنان 
منتظر بمانند

رئیس فدراسیون تنیس کادر فنی تیم های ملی زنان ایران را معرفی کرد.در 
حاشیه برگزاری مسابقات تنیس جام حذفی در جزیره کیش و  در حضور  مهدی 
علینژاد معاون قهرمانی وزارت ورزش و جوانان، داود عزیزی رئیس فدراســیون 

تنیس کادر فنی تیم های بانوان را معرفی کرد. 
به این ترتیب هنگامه عزیزی در رده ســنی زیر 12 سال، ندا دیبایی در رده 
سنی زیر 14 سال و فرناز فصیحی در رده سنی زیر 16 سال و تیم فدکاپ بانوان 
به عنوات سرمربی انتخاب شدند.داود عزیزی گفت : برای انتخاب سرمربیان تیم 
های رده های سنی و تیم ملی مردان نیز دو هفته آینده به جمع بندی می رسیم.

 گلزنی قلی زاده برای پیروزی شارلوا
تیم فوتبال شــارلوا در شب درخشش علی قلی زاده موفق به شکست حریف 
خود شــد. در ادامه دیدارهای لیگ بلژیک چند دیدار برگزار شد که در یکی از 
بازی ها شارلوا توانست با نتیجه سه بر یک کورتریک را که از اواسط نیمه دوم با 

یک بازیکن کمتر بازی می کرد، شکست دهد.
علی قلی زاده هافبک تیم ملی فوتبال ایران گل اول تیمش را به ثمر رســاند 

تا عملکرد خوب خود در فصل جاری لیگ فوتبال بلژیک را استمرار بخشد.

 باقری با عذرخواهی به استقلال برگشت
 »فرشید باقری« که از سوی محمود فکری در اختیار باشگاه استقلال گذاشته 
شده بود پس از عذرخواهی مجوز حضور در تمرینات آبی پوشان را پیدا کرد. در 
تمرین فردای شهرآورد بزرگ پایتخت که با تساوی دو بر دو به پایان رسید نفراتی 
که در این مسابقه بازی کرده بودند در ریکاوری شرکت کرده و بعد محل تمرین را 
ترک کردند. باقری که از اتفاقات پیش آمده در بازی با پرسپولیس به شدت ناراحت 
بود از مربیان تیمش درخواست می کند تا به همراه نفرات بازی کرده تمرین سبک را 
 انجام دهد.وقتی این خبر به گوش محمود فکری می رسد با تحکم خاصی می گوید

 باقــری حق انجام این کار را نــدارد و باید تا پایان تمرین همراه نفرات ذخیره 
شرکت کند.

 باقری بدون توجه به درخواســت مربیــان بعد از 30 دقیقه محل تمرین را 
ترک می کند. محمود فکری سرمربی آبی پوشان قید این بازیکن را زده و به پرویز 
مظلومی گفته اســت که این بازیکن را در اختیار باشگاه قرار دهد زیرا به وجود 
بازیکن بی انضباط احتیاجی ندارد.باقری که در این مدت در تمرینات اســتقلال 
حق حضور نداشت از مربیان و مدیران استقلال عذرخواهی کرد تا جواز حضور 
در تمرینات آبی پوشان را دریافت کند.با اعلام مدیریت باشگاه استقلال و موافقت 
سرمربی این تیم، فرشید باقری هافبک میانی آبی پوشان پایتخت مجوز حضور در 
تمرینات را کسب کرد و از فردا )دوشنبه( در تمرینات استقلال شرکت خواهد 
کرد.در روزهای گذشته شایعاتی مبنی بر توافق فرشید باقری با باشگاه پرسپولیس 

شنیده شد که این موضوع از سوی این بازیکن تکذیب شد.

 پیــکان مقابــل مــس و ســپاهان بــا همیــن تاکتیــک
 اوت دستی باخت

 مدیرعامل باشــگاه فولاد خوزستان با ارائه توضیحاتی در خصوص حواشی 
بازی روز گذشته)شــنبه( تیمش برابر پیکان گفت: ایــن هجمه ها علیه فولاد 
درســت نیست؛ مگر پیکان برابر مس و ســپاهان با همین تاکتیک اوت دستی 

شکست نخورد؟
 روز گذشــته و پیــش از دیدار تیم های فولاد و پیــکان در چارچوب هفته 
ســیزدهم لیگ برتر فوتبال کشورمان، مســئولان تیم پیکان متوجه شدند که 
عرض زمین ورزشگاه فولاد بزرگتر شده و خط کشی این زمین تغییر پیدا کرده 
است.  این موضوع موجب اعتراض آنها شد و با دستور ناظر بازی خط کشی ها 

به شرایط قبلی برگشت.
پیکانی ها معتقد بودند فولادی ها برای اینکه این تیم نتواند روی پرتاب های 
بلند خطرناک ظاهر شــود، چنین اقدامی را انجام داده اند. در همین خصوص با 
سعید آذری مدیرعامل باشگاه فولاد صحبت کردیم تا در جریان جزئیات ماجرا 

قرار بگیریم.
سعید آذری، در خصوص حواشی بازی روز گذشته گفت: سالها قبل و در بازی 
رئال مادرید و وولفسبورگ در نیمه نهایی لیگ قهرمانان اروپا این اتفاق رخ داده 
بود که رئالی ها زمین بازی را کمی بزرگتر کردند طبق قوانین فیفا عرض زمین 
باید بین 64 تا 75 متر باشد.وی ادامه داد: با توجه به اینکه ما در پلی آف لیگ 
قهرمانان آســیا باید با العین امارات بازی کنیم و با توجه به اینکه این احتمال 
وجود دارد که میزبان این بازی باشیم با مشورت با کادرفنی تصمیم گرفتیم که 
در سه یا چهار بازی خانگی عرض زمین را زیاد کنیم تا بتوانیم در این شرایط به 
مصاف العین برویم. پس قرار شد که چنین کاری را انجام بدهیم اما قرار نبود که 
در بازی با پیکان اتفاقی رخ بدهد. حرف ما این بود که در یکی دو بازی دوستانه 
این کار را انجام بدهیم و اگر قرار شد در بازی رسمی چنین کاری انجام دهیم 

حتما به اطلاع سازمان لیگ و تیم حریف برسانیم.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 
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پیامبر اکرم )ص(:

یا مَعشَرَ المُسلِمینَ، إنَّ هذا 
یوَمٌ جَعَلَهُ الّل عیدا للِمُسلِمینَ 

فَاغتَسِلوا، ومَن کانَ عِندَهُ طیبٌ 
فَلا یضَُرّهُ أن یمََسَّ مِنهُ، وعَلَیکُم 

واکِ. باِلسِّ
:ـ ای مسلمانان  ـ در یکی از جمعه ها 
! امروز روزی است که خداوند، آن را 
برای مسلمانان عید قرار داده است. 
پس غسل کنید و هر که عطری در 

اختیار دارد، بد نیست که قدری 
از آن را استفاده کند. و بر شما باد 

مسواک زدن. 
السنن الکبری: ج3 ص345 ح5۹5۹ 

 دلار                         224,34۰ 
 یورو                        272,۹6۰ 
 پوند انگلیس           324,۰۹۰

 درهم امارات             64,77۰   
 لیر ترکیه                    3۱,6۰۰
 سکه امامی         ۱۰6,72۰,۰۰۰
 بهار آزادی         ۱۰4,۹۸۹,۰۰۰
 نیم سکه              5۸,۰۰۰,۰۰۰
 ربع سکه             3۸,۰۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی         22,45۰,۰۰۰
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 و 
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انتخابات ۱4۰۰ الکترونیکی شد!

فناوری

 کشف ماده نهایی گمشده برای حیات در یک دنباله دار
 »67P/Churyumov-Gerasimenko« محققان با کشف فسفر در دنباله دار

سرانجام ماده نهایی گمشده برای ایجاد حیات در یک دنباله دار را یافتند. 
 به نقل از آی ای، ما مدت هاست که در پی آن هستیم که دریابیم زندگی 
و حیات چگونه در سیاره دوست داشتنی ما شکل گرفته است و آنچه تاکنون 
می دانیم این اســت که تمــام مولکول های بیولوژیکی روی زمین از شــش 
عنصر شــیمیایی به نام های »کربن، هیدروژن، نیتروژن، اکســیژن، فسفر و 
گوگرد«)CHNOPS( تشــکیل شده اســت. در گذشته، اغلب این عناصر را در 

دنباله دارها یافته ایم.
چهــار مورد از این عناصر یعنی کربن، هیدروژن، نیتروژن و اکســیژن از 
ترکیبات اصلی ســیارک های کربنی هستند، در حالی که مورد پنجم یعنی 
67P / Churyumov-« در تجزیه و تحلیل شیمیایی دنباله دار )sulfur(گوگرد

Gerasimenko« کشف شد. اکنون محققان در همین دنباله دار موفق به کشف 
ششمین و آخرین عنصر گمشده حیات یعنی فسفر شده اند.

محققان دانشگاه »تورکو«)Turku( در بیانیه مطبوعاتی در مورد این یافته 
اظهار داشــتند: این اولین بار اســت که این شش عنصر)CHNOPS( ضروری 
برای زندگــی در مواد جامد دنباله دارها یافت می شــود. کربن، هیدروژن، 
نیتروژن، اکســیژن و گوگرد در مطالعات قبلی توسط تیم »تجزیه و تحلیل 
توده یونی ثانویه«)COSIMA( یافت شــده بود و اکنون فســفر کشف شده در 
این دنباله دار، آخرین مورد از عناصر »CHNOPS« اســت. کشف فسفر نشان 
دهنده تحویل عناصر لازم برای شــکل گیری حیات بر روی کره زمین جوان 

توسط دنباله دارها است.
این یافته ممکن اســت ســرانجام فاش کند که واقعاً ستاره های دنباله دار 
بوده اند که میلیاردها سال پیش حیات را برای کره زمین به ارمغان آورده اند.

»COSIMA« ابزاری است که روی فضاپیمای »روزتا«)Rosetta( متعلق به 
آژانــس فضایی اروپا قرار دارد. این فضاپیما، این دنباله دار و ذرات گرد و غبار 
دنبال آن را بین ســپتامبر 2014 تا سپتامبر 2016 ردیابی کرد که منجر به 
یافتن فسفر در مجاورت این دنباله دار شد. 6.5 سال طول می کشد این دنباله 

دار به دور خورشید بچرخد.
لازم به ذکر است که عنصر »فلورین« نیز در این دنباله دار شناسایی شده 

است، اگرچه اهمیت و نقش آن هنوز مشخص نشده است.

 کهکشان مارپیچی که خانه 4 ابرنواختر بوده است
ناســا تصویری از یک کهکشــان مارپیچی را منتشر کرده که خانه چهار 

ابرنواختر متفاوت بوده است. 
 )2770 NGC(»2770 ناســا تصویری از کهکشان مارپیچی »ان جی ســی
 Hubble Space(»منتشــر کرده که پیشتر توسط »تلســکوپ فضایی هابل

Telescope( ثبت شده است.
این کهکشان مارپیچی، خانه چهار ابرنواختر متفاوت بوده است. ابرنواخترها 
زمانی شکل می گیرند که خاموشی یک ستاره در حال مرگ آغاز شود. ستارگان 
در این زمان، نامتعادل می شوند، کنترل خود را از دست می دهند و به صورت 
خشــنی منفجر می شوند تا جایی که پیش از محو شدن، نوری به اندازه کل 

کهکشان ساطع می کند.

 منابع محدود ماه جنگ دیگری را ایجاد خواهد کرد
امکان ایجاد درگیری بین دولت ها یا شــرکت های خصوصی بر سر منابع 

محدود ماه دانشمندان را نگران کرده است. 
به نقل از ایندیپندنت، تحقیقات جدید حاکی از اینســت که دانشمندان 
نگران احتمال غارت ســریع ماه توسط شرکت های خصوصی برای به دست 

آوردن منابع ارزشمند آن هستند.
 the Center for Astrophysics(»مرکز اخترفیزیک هاروارد و اسمیتسونیان«
Harvard & Smithsonian |( در این مقاله جدید می گوید: فقدان سیاست ها و 
توافق نامه های بین المللی می تواند منجر به تنش، ازدحام بیش از حد و گسترش 

سریع پروژه های استخراج ماه شود.
آب و آهن از مهمترین و با ارزش ترین موادی هســتند که می توان از ماه 
استخراج کرد که به شرکت ها در ایجاد زیرساخت ها و توسعه کشاورزی کمک 
خواهد کرد و این موضوع همچنین باعث جلوگیری از صرف هزینه های سنگین 

برای انتقال این مواد از زمین می شود.
مارتین الویس)Martin Elvis(، ستاره شناس در مرکز اخترفیزیک هاروارد 
 Philosophical« و اسمیتســونیان و نویســنده اصلی این مقاله که در مجله
Transactions of the Royal Society A« منتشــر شده است گفت: بسیاری 
از مردم فضا را مکانی برای صلح و همدلی بین ملت ها می دانند اما مشــکل 
اینجاست که هیچ قانونی برای مشخص کردن کسانی که حق استفاده از منابع 
ماه را دارند وضع نشده است و تعداد قابل توجهی آژانس فضایی و سایر شرکت ها 

در بخش های خصوصی قصد دارند طی 5 سال آینده روی ماه فرود بیایند.
وی افزود: ما نقشــه های زیادی از ماه را بررســی کردیم و متوجه شدیم 
مکان های زیادی برای منابع مورد نظر وجود ندارد و آن هایی که پیدا کردیم 
بسیار کوچک هســتند. این موضوع باعث بالا رفتن احتمال درگیری بر سر 
این منابع موجود می شود.معاهدات موجود، مانند معاهده  فضا در سال 1967 
برنامه ی قاطعی جهت محافظت از اجرام آســمانی در برابر استفاده شرکت ها 
ارائه نمی دهد. بر طبق این معاهده ماه و سایر اجرام آسمانی باید توسط تمام 
کشورهای عضو این پیمان منحصراً برای اهداف صلح آمیز استفاده شود، اما 
مختص دولت ها نیست. ایالات متحده بر بندی تاکید داشت که به شرکت های 
تجــاری اجازه می دهد، تا زمانی که تحت نظر مســتمر دولت و دارای مجوز 
هستند بتوانند در فضا جستجو کنند. برخلاف نظر ایالات متحده روسیه معتقد 

بود که اکتشافات فضایی باید محدود به دولت ها باشد.
معاهــده دیگری به نام پیمان ماه در ســال 1979 توســط هیچ یک از 
کشورهایی که در خودشان پرواز فضایی انجام می دادند مانند ایالات متحده، 

روسیه، چین، ژاپن یا اعضای آژانس فضایی اروپا تصویب نشده است.
دکتر جیل استوارت، رئیس سیاست های فضایی در دانشکده اقتصاد لندن، 
پیش از این به ایندیپندنت گفته بود: این معاهده تلاش می کند تا به مالکیت 
منابع به دســت آمده از فضا بپردازد که تا حدودی توسط جامعه بین المللی 
رد شد. در ســال 2020 توافقنامه آرتمیس Artemis اعلام شد. این معاهده 
مجموعه ای از موافقت نامه ها اســت و کشورهایی را که با ایالات متحده برای 
بازگشت به ماه کار می کنند موظف به رعایت شفافیت در کار خود می کند و 
طبق آن شرکت ها فقط برای »اهداف صلح آمیز« می توانند فضا را کاوش کنند 

و باید تضمین کنند که برای نجات هر فضانوردی که در حین انجام مأموریت 
به خطر می افتد با هم همکاری کنند. با این حال، این معاهده هنوز از اجسام 
آسمانی در برابر بهره برداری بیش از حد برای یافتن منابع محافظت نمی کند.

آلانا کرولیکوفسکی)Alanna Krolikowski( استادیار سیاست علوم و فناوری 
در »دانشگاه علم و صنعت میسوری« و یکی از نویسندگان مقاله در بیانیه ای 
گفت: بزرگترین مشکل این است که دولت ها، شرکت های خصوصی و دیگران 
همگی مکان ها و منابع یکسانی را مورد هدف قرار می دهند اما این مکان ها و 
منابــع محدودند و ما ماه دیگری نداریم که به آن نقل مکان کنیم. این تمام 

قمری است که باید با آن کار کنیم.
در حالی که داشــتن یک نظام حقوقی جامع و بین المللی جهت مدیریت 
منابع فضا دور از ذهن به نظر می رســد اما بنیادهای خصوصی مهمی از قبل 
وجود دارند و ما می توانیم اقدامات محلی را آغاز کرده و یا حداقل تدبیری برای 

حل مشکلات پیش بینی شده برای این نقاط در ماه اتخاذ کنیم.
کرولیکوفسکی افزود: دولت ها همچنین باید پیامدهای بدتر مانند ازدحام 
بیش از حد و دخالت در هر مقر را شناســایی کنند و از آنها به عنوان پایه و 
اساس برای قانونگذاری استفاده کنند. قوانین موجود که از آب های مشترک 
مانند اقیانوس ها یا دریاچه های محلی روی زمین محافظت می کنند، می تواند به 
عنوان مبنایی برای وضع این مقررات مورد استفاده قرار گیرند، اما سیاستگذاران 

باید در مورد نحوه طبقه بندی این منابع تصمیم بگیرند.
کرولیکوفسکی گفت: آیا این منابع بخشی از قله های همیشه روشن ماه که 
نور خورشــید همیشه به آنها می تابد هستند و یا واحدهایی از انرژی هستند 
که از صفحات خورشیدی نصب شده در آنجا تولید می شوند؟ در چه سطحی 
می تــوان آنها را واقعاً مورد بهره برداری قرار داد؟ چگونه باید منافع حاصل از 

این فعالیت ها توزیع شود؟
رســیدن به توافق در پاســخ به این ســوالات پیش شرط رسیدن به یک 

همکاری موفقیت آمیز بر روی این نقاط جذاب ماه است.
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روســیه سال گذشته هشدار داد احتمال 
ایجاد یک رقابت فضایی جدید بین کشــورش و ایالات متحده، به گسترش 
فناوری های ضد قمری و »ســلاح های فضایــی« که قادر به هدف قرار دادن 

زمین و سایر اشیا در مدار زمین هستند، منجر خواهد شد.

 روش جدیدی برای افزایش کارآیی سلول های خورشیدی
پژوهشگران »دانشگاه اســتنفورد« در بررسی جدید خود، روشی را برای 
تولید ســلول های خورشیدی ارائه داده اند که کارآیی و سرعت ساخت آنها را 

افزایش می دهد. 
 Perovskite solar( »به نقل از نیواطلس، »سلول های خورشیدی پروسکایت 
cells( از نظر کارآیی به سرعت در حال پیشرفت هستند و یکی از مشکلاتی که 
در این میان وجود دارد، سرعت تولید است. پژوهشگران »دانشگاه استنفورد« 
)Stanford University(، روش جدیدی برای ســاخت سلول های خورشیدی 
ارائه داده اند که موجب می شود تولید این سلول ها بسیار سریع تر از همتایان 

سیلیکونی آنها صورت بگیرد.
 سیلیکون دهه ها بر بازار سلول های خورشیدی تسلط داشته اما در سال های 
اخیر، در خطر از دست دادن جایگاه خود قرار گرفته است. پروسکایت، گزینه 
جدیدی است که با سرعت، مراحل پیشرفت را طی می کند و از کارآیی کمتر 
از چهار درصد در ســال 2009، به کارآیی بیش از 20 درصد در سال جاری 
رسیده است. پروسکایت، گزینه ای ارزان تر و کم مصرف تر برای ساخت است.

 پروسکایت، بی نقص نیســت. پایداری کمتری نسبت به سیلیکون دارد؛ 
بنابراین تولید انبوه آن دشوار است و این فرآیند اغلب معایبی را به همراه دارد 
که موجب می شــود سلول های تولید شده، زودتر تخریب شوند. پژوهشگران 
دانشگاه اســتنفورد، روش جدیدی را ارائه داده اند تا پروسکایت را به صورت 

پایدار و در مقادیر مفید، با سرعت بیشتری تولید کنند.
 این روش جدید، با استفاده از رباتی با دو نازل صورت می گیرد که یکی از 
آنها، مخلوط مایعی از پیش سازهای پروسکایت را روی یک صفحه شیشه ای 
اسپری می کند و نازل دوم، مایع حاوی پلاسما را می پاشد که به سرعت، به لایه 
نازکی از پروسکایت تبدیل می شود. با این روش می توان لایه های پروسکایت 

را با سرعت بیشتر و هزینه کمتر به تولید انبوه رساند.
 محصول نهایی که در این آزمایش به دست آمد، حدود 1۸ درصد کارآیی 
دارد. اگرچه این موفقیت برای پروســکایت بد نیســت اما پژوهشگران سعی 
دارند راهی پیدا کنند تا مطمئن شــوند که ســلول ها برای مدت بیشــتری 

کارآیی خواهند داشت .

 ریزارگانیسم هایی که به محصولات کشاورزی در جذب فسفر 
کمک می کنند

پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدید خود دریافتند که نوعی ریزارگانیسم  
می تواند به گیاهان در جذب فسفر کود کمک کند. 

به نقل از نیواطلس، کودهای کشاورزی معمولا حاوی فسفر هستند زیرا این 
ماده برای پرورش گیاهان ضروری است. در هر حال ممکن است که فسفر در 
خاک محبوس شــود و در دسترس محصولات کشاورزی نباشد. پژوهشگران 

باور دارند که شاید افزودن یک میکروب بتواند کربن را آزاد کند.
هنگامی که فسفر به عنوان بخشی از کود به کار گرفته می شود، واکنش هایی 
را با مواد معدنی موجود در خاک نشان می دهد و به تشکیل ترکیباتی می پردازد 
که ریشــه گیاه نمی تواند آنها را جذب کند؛ به همین دلیل فسفر به سادگی 

در خاک باقی می ماند.
کشــاورزان برای جبران این مشکل، مقدار زیادی کود به مزارع می دهند. 
این کار نه تنها پر هزینه است، بلکه موجب می شود که مقدار زیادی از کود 

به آبراه های اطراف راه یابد و آنها را آلوده کند.
 )University of Washington( »گروهی از پژوهشگران »دانشگاه واشنگتن
به سرپرســتی پروفسور »شارون دوتی« )Sharon Doty(، در بررسی پیشین 
خود کشف کردند که ریزارگانیسم های موجود در ریشه موسوم به »اندوفیت« 
)Endophyte(، به درختان در حال رشــد امکان می دهند تا فسفر را از خاک 
بیرون بکشند. این گروه پژوهشی در بررسی جدیدی که با همکاری »آزمایشگاه 
ملی شمال غربی پاسیفیک« )PNNL( آمریکا انجام داده اند، اندوفیت های ریشه 
درختان وحشــی را جمع آوری کردند و آنها را به خاکی افزودند که فسفر به 
همراه ترکیبات شــیمیایی در آن محبوس شده بود. بررسی ها نشان داد که 
این ریزارگانیســم ها می توانند ترکیبات شیمیایی را تجزیه کنند. گیاهان و 
درختان با این روش می توانند فسفر را به وسیله ریشه های خود جذب کنند.

مرتضی براری رئیس ســازمان فضایی به تازگی در گفت و گویی با ســایت 
وزارت ارتباطــات گفت: داده ها را از 12 ماهــواره به صورت آنلاین دریافت 
می کنیم و آزادســازی آنها به شکل گیری کسب و کارهای فضایی و توسعه و 
رشد آنها کمک کرده است. به بهانه این خبر به سراغ فعالان استارتاپی حوزه 
فضایــی رفتیم تا ببینیم از داده های فضایی برای چه کاربردهایی اســتفاده 

می کنند و چالش های پیش روی آنها چیست؟

یک اقدام ارزشمند
روح الله یزدان معاون بازرگانی مؤسسه سنجش از راه دور بصیر معتقد است 
نفس آزادسازی داده های ماهواره ای اقدام بسیار ارزشمندی است ولی وقتی 
ارزشمندتر اســت که داده های مهم دیگری هم که برای کاربردهای خاصی 
مورد استفاده قرار می گیرد، در اختیار کسب و کارهای حوزه فضایی قرار گیرد.

یزدان گفت: درست است که سازمان فضایی بخشی از داده ها را در اختیار 
اســتارتاپ ها قرار می دهد ولی این به تنهایی کافی نیست چون استارتاپ ها 
به اطلاعات و داده های دیگری نیز که در اختیار دیگر سازمان ها مانند نقشه 
بــرداری، جغرافیایی و داده های مکانی و... اســت نیاز دارند تا بتوانند از آن 
داده هــا ارزش افزوده ایجاد کنند ولی این ســازمان ها داده های خود را در 

دسترس قرار نمی دهند.
وی افــزود: البته کیفیت داده هایی که ســازمان فضایی ایران رایگان در 
اختیار استارتاپ ها قرار می دهد هم اهمیت دارد. داده های ضعیف و با رزلوشن 
متوسط بیشتر به کار بخش های کشاورزی می آید، نه همه شرکت ها. بیشتر 
شــرکت ها و استارتاپ ها به داده ها و تصاویر باکیفیت بسیار بالا نیاز دارند تا 
بهتــر بتوان آنها را آنالیز و تجزیــه و تحلیل و کاربردی کرد در حالی که به 

این داده ها دسترسی ندارند.
این فعال حوزه فضایی معتقد است تصاویر خوب و باکیفیت نه تنها گران 
هستند بلکه به دلیل تحریم ما به آنها دسترسی نداریم. حتی به هر قیمتی و 
دور زدنی هم بخواهیم این داده ها را به دست بیاوریم، تولید سرویس بخصوص 

به دلیل بالا بودن نرخ ارز گران تمام می شود.
وی بــا بیان اینکه کشــور ما در زمینه ســنجش از راه دور در دنیا جزو 
کشــورهای پیشرو است، گفت: یکی از چالش های ما این است که مسئولان 
بالادستی دانش و اطلاعات کافی درباره حوزه سنجش از راه دور ندارند و به 
اهمیت اســتفاده و کاربردی کردن تصاویر و اطلاعات مکانی ماهواره ای پی 
نبرده اند، این در حالی اســت که بســیاری از کشورهای پیشرو مانند اروپا و 
امریکا از داده های ماهواره ای برای پایش های ســالانه خود استفاده می کنند 
از ایــن رو آنها نیز باید آموزش ببینند تا با درک این موضوع بتوانند نیازهای 
استارتاپ ها را با تأمین داده های مورد نیاز رفع کنند. اگر این اتفاق روی دهد 

اســتارتاپ های بیشتری در کشور در حوزه فضایی فعال می شوند.

شکستن نگاه امنیتی به داده ها
یاســر عشورزاده بنیانگذار اســتارتاپ تیزنگر نیز اعتقاد دارد پیش از این 
داده ها، امنیتی محســوب می شدند و همین که در اختیار گذاشتن داده ها از 
سوی سازمانی مانند سازمان فضایی دیگر امنیتی نیست گامی رو به جلوست، 
چرا که پیش از این در این زمینه حساسیت های زیادی وجود داشت ولی با 

شکســتن این سد استارتاپ های زیادی در این حوزه ورود کردند.
عشــورزاده گفت: البته ما بیشــتر داده های مورد نیــاز خود را به صورت 
مســتقیم از درگاه های اروپایی که رایگان هســتند، دریافت می کنیم چون 
معمولاً بوروکراســی اداری سازمان های داخلی پیچیده و وقت گیر است اما 
اگر در زمینه دریافت داده های پولی برای استارتاپ ها تسهیلات ایجاد کنند، 
بهتر اســت.این فعال که با راه اندازی استارتاپ خود تصاویر ماهواره  ای را با 
اســتفاده از هوش مصنوعی تجزیــه و تحلیل کرده و پدیده های محیطی را 
مورد پایش قرار داده و در سامانه ای آن را منتشر می کنند، افزود: از داده های 
ماهواره ای برای پیش بینی سیلاب، پهنه بندی سیلاب، آتش سوزی و ریسک 
اســتفاده و از ســوی دیگر الگوهای مصرف، آب، کود و سلامت گیاه و... به 
کشــاورزان ارائه می شــود. با تجزیه و تحلیل داده ها معادن کشف می شوند 
و می تــوان مراتع و پهنای آبی، دریاچه هــا و... را پایش کرده و به کاربران 
گــزارش کرد بنابراین می بینیم که داده ها و تصاویر ماهواره ای دارای ارزش 

افزوده بالایی هستند.
عشــورزاده در زمینه چالش هایی که استارتاپ های فضایی با آن روبه رو 
هســتند نیز گفت: بزرگ ترین دغدغه ما این اســت که بستر و ساز و کاری 
دقیــق برای ارجاع کار از ســوی بخش خصوصی و ســازمان های دولتی به 
اســتارتاپ های بخش فضایی وجود ندارد از ســوی دیگر سازمان ها هنوز به 

ما اعتماد نکرده اند از این رو امیدوارم سازمان فضایی و وزارت ارتباطات این 
چالــش پیش روی ما را تســهیل کنند.وی افزود: دومین دغدغه ما نیز این 
اســت که در اطلس اکوسیستم استارتاپی کشور گم شده ایم و حمایت های 
خوبی از ما نشده و با ما مانند تمام کسب و کارهای اینترنتی یکسان برخورد 
می شود. این در حالی است که استارتاپ ها و شرکت های دانش بنیان بخش 
فضایی می توانند در حل چالش های کشــور سهم داشته باشند و آن را حل 
کنند. پیش بینی آتش ســوزی و سیلاب و ارزش افزوده ای که در این حوزه 
وجود دارد، بســیار بالاست و قابل مقایسه با دیگر کسب و کارهای مجازی 

نیســت ولی هنوز ما را در اولویت ها قرار نداده اند.
این فعال به سومین دغدغه هم اشاره کرد و گفت: افراد غیرمتخصص در 
این حوزه فضایی ورود کرده اند و فقط می خواهند استارتاپی در حوزه فضایی 
داشته باشند بنابراین گزارش هایی هم که ارائه می دهند اشتباه است و این 
امر خطرناکی است که بازخورد آن را در سال های آینده متوجه خواهیم شد.

گامی رو به جلو
مهدی آل یعقوب مدیر اســتارتاپ هواشناسی »ســیمیتیو« اعتقاد دارد 
دسترســی به اطلاعات ماهواره ای به صورت آنلاین از سازمان فضایی گام رو 
به جلو و اتفاق خوبی اســت، چرا که پیش از این سازمان های دولتی نسبت 

به ارائه اطلاعات موجودشــان برخوردهای سختگیرانه ای داشتند.
آل یعقــوب گفت: از آزادســازی داده های ســازمان فضایی مدت زمان 
زیادی نگذشته اســت ولی باید توزیع داده ها طبق نیازسنجی های کسب و 
کارها انجام شــود. به عبارتی باید بعد از نیازســنجی، داده ها را در دسترس 
اســتارتاپ ها قرار دهند. اگر داده ها به صورت گلچین شده به کسب و کارها 

ارسال شود، مثمرثمرتر خواهد بود.
وی افزود: به هر حال استارتاپ ها برخی داده ها را از سایت های خارجی 
دریافت می کنند که رایگان نیســت و برای اســتارتاپ ها هم امکان هزینه 
کردن زیاد وجود ندارد بنابراین اگر سازمان فضایی با پیاده سازی سیستمی، 
داده ها را خریداری کرده و با قیمت پایین تری در اختیار استارتاپ ها قرار 

دهد برای ما و حتی خود آنها مقرون به صرفه می شــود.
این فعال که اســتارتاپش به کشاورزان، صنایع هوانوردی و سازمان های 
امــدادی خدمات ارائه می دهد، گفت: ما نیــاز داریم به برخی از اطلاعات 
بدون تأخیر دســت یابیم از این رو باید هزینه کنیم از ســوی دیگر باید از 
سوی ســازمان هواشناسی کشورمان برای اســتفاده از این داده ها توصیه 
نامه داشــته باشیم. البته سازمان فضایی این امکان را برای ما فراهم کرده 

ولی به دلیل وجود مشــکلات فنی هنوز این اقدام عملیاتی نشده است.
وی درباره مشــکلات کارشــان نیز گفت: ما به چندیــن لایه اطلاعات 
نیــاز داریم که این اطلاعات شــامل اطلاعات جغرافیایی، هواشناســی و... 
می شــود که این اطلاعات در دست سازمان های متعددی است. برای اینکه 
اطلاعات دقیقی با تحلیل هوشــمندانه در اختیار مشتریان خود قرار دهیم 
به این دســته از اطلاعات هم نیاز داریم ولی در دسترس نیستند یا خیلی 
گران هستند باید این دسته از اطلاعات را هم سازمان ها برای استارتاپ ها 

کنند. آزادسازی 
آل یعقوب افزود: متأسفانه ســازمان ها درباره آزادسازی داده های خود 
مقاومــت می کننــد از این رو به نظر می رســد بایــد اراده حاکمیتی برای 
آزادســازی آنها شکل بگیرد و سازمان ها مانند سازمان فضایی نگاه امنیتی 
به داده ها نداشــته باشــند. چون ما مجبوریم داده ها را از منابع غیررسمی 
به دســت آوریــم که این کار نه تنهــا ما را از هدفمــان دور می کند، بلکه 

تحلیل ها هم دقیق نمی شــود و برای مشتریان جذاب نیست.
صباح معتمدی مدیر اســتارتاپ فضاکاو که در حوزه کشــاورزی فعال 
هســتند نیز معتقد اســت مشــکل اصلی ما این اســت که ما به تصاویر با 
رزولوشــن بسیار بالا و زیر 10 متر دسترســی نداریم و آنها نه تنها بسیار 

گران اســت بلکه به علت تحریم نمی توانیم آنها را تهیه کنیم.
معتمدی گفت: ما ماهواره بومی نداریم و باید در این زمینه تلاش کنیم 
هم اکنون کشــورهایی مانند امارات و عربســتان با مشارکت دیگر کشورها 

ماهواره های فعالی دارند ما هم باید به این نقطه برســیم.
ایــن فعال اعتقاد دارد برای صحت ســنجی نیاز به تجهیزات داریم ولی 
ایــن تجهیزات را در اختیار اســتارتاپ ها و شــرکت های دانش بنیان قرار 
نمی دهنــد با اینکه ما در یــک پروژه ای در قزوین هزینه زیادی را متحمل 
شــدیم ولی در پایان که کار به صحت سنجی و استفاده از تجهیزات رسید 
با وجود موافقت قبلی، اجازه اســتفاده از تجهیزات را در خارج از ســازمان 

ندادند و هزینه های ما همه هدر رفت.

باید به استارتاپ های حوزه فضایی اعتماد داشت


